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غذای خانواده 
ایرانی در گروی 

راک  دام!  خو
ريشه تمام گرانی ها و 

کمبودهای سفره ايرانی را که 
بگیريم به محصولی به نام 

»نهاده دامی« می رسیم
فاطمه رجبی| حتما خاطرتان هست که اخیرا 
قیمت تخم مرغ و جنجال هایــی که درباره آن 
راه افتاد هر روز پای ثابت رســانه های مختلف 
بود. کمی بعد از آن موضوع قیمت شــیر خام 
که می تواند روی محصولات زیادی اثر داشــته 
باشد، راه افتاد. قبل از همه اینها هم که ماجرای 
کره و ارتباط آن با شیر خام مطرح بود. در کنار 
اینها قیمت محصــولات پروتئینی دیگر، حتی 
گوشت قرمز و ســفید هم به تناوب خبرسازی 
کرده. در تمام این موارد هم بدون اســتثنا یک 
دلیل برای نابســامانی های قیمتی مطرح شده: 
نهاده های دامی. هر بار که رســانه ها ســراغ 
مسئولان مربوطه و فعالان اقتصادی حوزه انواع 
خوراکی های پروتئینی و لبنــی رفته اند یک 
جواب شنیده اند و آن هم کمبود و گرانی نهاده 
دامی بوده است. همین دیروز سخنگوی انجمن 
صنایع فرآورده های لبنی اعلام کرد که افزایش 
قیمت محصولات لبنی خیلی هم طبیعی است 
چون هزینه تولید و بسته بندی بالا رفته و از همه 
مهم تر شیر خام گران شده. او در جواب اینکه 
چرا شیر خام گران شده هم گفت که قیمت نهاده 
دامی بالا رفته و دولت هم برای کاهش قیمت آن 

کاری نکرده است.

نهاده دامی چیست؟
نهاده دامی یک محصول خاص نیست بلکه در 
تعریف آن آمده: به طور کلی به کلیه مواد خوراکی 
که می توان به دام و طیور به جهت رشد، پرورش 
و شــیردهی داد را نهاده های دامی می گویند. 
در اغلــب موارد هــم به حیوانات پرورشــی 
خوراکی هایی مثل جو دامی، گندم دامی، یونجه، 
ذرت دامی و کنجاله سویا می دهند. این کنجاله 
هــم در واقع باقی مانده محصولاتی اســت که 
روغنش کشیده شــده باشد. مثلا به باقی مانده 
سویا که روغنش گرفته می شود می گویند کنجاله 
سویا. به طور کلی کنجاله سرشار از مواد مغذی 
است که خیلی برای خوراک دام مفید است. به 
مجموعه همه اینها با هــم می گویند نهاده های 
دامی. بخش بزرگی از نهــاده دامی که خوراک 
دام و طیور دامداران و مرغداران ایرانی است، 
از خارج از کشور می آید و قیمت ارز روی قیمت 
نهایی آن تاثیر زیادی می گــذارد، برای همین 
هم معمولا دولت ســعی می کند با اختصاص ارز 
4200تومانی بــه واردات نهاده های دامی کاری 
کند که این محصول اساســی کمترین تاثیر را 
از نوســانات بازار ارز ببیند اما در ماه های اخیر 
ناهماهنگی در تخصیص ارز به این حوزه باعث 
شده که قیمت نهاده های دامی در بازار تفاوت 
زیادی با قیمت رسمی داشــته باشد که وزارت 
صمت آن را اعلام می کند.بــه عنوان مثال در 
حال حاضر قیمت مصوب هر کیلوگرم ذرت هزار 
و ۵00 تومان، کنجاله سویا دو هزار و ۷۵0 تومان 
و سبوس گندم هزارو 400 تومان است در حالی 
که تولیدکنندگان دام وطیور هر کیلوگرم ذرت 
را بیش از چهار هزار تومان و کنجاله سویا را بیش 
از ۱۵هزار تومان خریداری می کنند که همین هم 
بر نرخ چند برابری محصولات پروتئینی اثرگذار 
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 مهاجرت 
تحصیلی 

افسانه 
می شود!

حداقل 60 میلیون 
تومان هزينه اولیه

برای آيلتس و  
پذيرش و بلیت و 

ويزا و عوارض. 
بدون محاسبه وثیقه 

سربازی!
نگین باقری| مهاجرت تحصيلي خــرج دارد. يعني از همان 
اول كه براي كلاس زبان اســم مي نويســيد تا زماني كه پا 
را در هواپيما مي گذاريــد و مي رويد بايد خــرج كنيد تا به 
مقصد برسيد. محاسبات ما نشــان مي دهد به طور ميانگين 
هر دانشجوي ايراني بســته به مقصد، ســطح زبان و رشته 
تحصيلي اش تا لحظه رســيدن به فرودگاه بايــد بين 50 تا 
66ميليون تومان هزينه كند. از آنجايي كه طبق آمار سالانه 
دو درصد به دانشــجويان ايراني در حــال تحصيل در خارج 
از كشور اضافه مي شود و ســال 1398 تعداد اين دانشجوها 
125 هزار نفر بوده، احتمالا امسال دو هزار و 500 نفر به اين 
جمعيت اضافه خواهد شــد كه بازاري به گستردگي چندين 
هزار ميليارد تومان را به چرخــش در مي آورند. بياييد با هم 
نگاه كنيم كه اين هزينه ها شامل چه رقم هايي مي شود و در 

اين فرآيند چه بازارهايي شكل مي گيرد. 

   هزينه موسسه هاي آموزش زبان انگلیسي
اولين قدم براي مهاجرت تحصيلي آماده شــدن براي زبان 
است. رقابت براي آيلتس، تافل يا هر آزمون بين المللي ديگر 
مثل 10سال قبل نيست كه اگر زبان انگليسي خوبي داشته 
باشــيد، بتوانيد نمره خوبي هم بگيريد. ماجرا آنقدر رقابتي 
شده كه شايد مجبور باشــيد برايش چند ماه كلاس برويد تا 
آماده شويد. در تهران موسســه هاي معروف ترمي بين 200 
تا يك ميليون تومان شــهريه مي گيرند. اگــر زبانتان خيلي 
خوب نباشد 9ماهه با حدود شش ميليون تومان در يك دوره 
فشرده آماده آزمون مي شويد. سر بعضي از مدرسان آيلتس 
هم در اين بازار بسيار شلوغ است. بين آنها استاد هاي معروفي 
وجود دارد كه جلسه اي 500 تا 700 هزار تومان هم دريافت 

مي كنند. 

   هزينه آزمون هاي بین المللي
هزينه ثبت نام در آزمون آيلتس براي امسال شش ميليون و 
150 هزار تومان اعلام شده است. براي آزمون تافل و جي آر اي 
هم بايد به ترتيب 225 و 205  پرداخت كرد كه با بالا و پايين 
شدن دلار قابل تغيير است. يعني امروز قيمت ثبت نام براي 
آزمون جي آر اي شش ميليون و 300هزار تومان و تافل حدود 

هفت ميليون تومان است.

   هزينه پر كردن فرم هاي دانشگاه
وقتي كه زبانتان بهتر شــد كم كم دنبال دانشگاه هاي مقصد 
مي گرديد تا فرم پذيرش را پر كنيد. بســياري از دانشگاه ها 
مبلغي به نام اپليكيشن في دريافت مي كنند كه با دلار 28هزار 

توماني كمرشكن خواهد شد. معمولا دانشجوهايي كه رزومه 
پرباري ندارند براي دانشــگاه هاي زيادي رزومه مي فرستند. 
پس مجبورند اپليكيشــن في زيادي بپردازنــد. معمولا هر 
دانشــگاه براي اين كار بين 15تا 150 دلار دريافت مي كند. 
اگر فرض كنيم كه هر دانشجو براي پنج دانشگاه اپلاي خواهد 
كرد، به طور متوســط بايد نزديك 12ميليون  و 500 تومان 
فقط اينجا بپردازد. البته اين كار آنقدر هم راحت نيست چون 
كه ايرانيان مستر كارت و ويزا كارت ندارند؛ يا بايد يك آشناي 
مقيم خارج از كشور پيدا كنند كه حاضر به پرداخت اين مبلغ 
باشد يا اينكه با حدود 200هزار تومان يك مستركارت مجازي 

بخرند و آن را شارژ كنند.

   هزينه هاي آزاد كردن مدرك از دانشگاه
دانشجوهايي كه بعد از تحصيل سابقه بيمه ندارند و از تحصيل 
رايگان استفاده كرده اند تازه بعد از همه اين  مراحل بايد دنبال 
آزاد كردن مدركشان بيفتند. تازه فرض را بر اين مي گذاريم 
كه اقساط وام هاي دانشــجويي را پرداخت كرده اند و هزينه 
كتابخانه و خوابگاه تسويه شده و چيزي از هزينه هاي خوابگاه 
باقي نمانده اســت. اگر به اندازه كافي زمان نداشته باشند به 
جاي صبر كردن، آن را از وزارت علوم مي خرند. هزينه خريد 
مدرك يك فرمول دارد كه از سوي وزارتخانه هر سال اعلام 
مي شــود. مثلا  هزينه آن براي دانشجويان مهندسي ورودي 
سال 1389 به بعد بين هشت تا 9 ميليون تومان خواهد شد. 
اين مبلغ معمولا براي دانشجويان رشته هاي زير نظر وزارت 
بهداشت گران تر محاسبه مي شود. علاوه بر اين هزينه هايي 
هم بابت ترجمه مدارك و كپي برابر اصل كردنش مي پردازند 

كه حدودا 500 هزار تومن است.

   هزينه وثیقه سربازي
دخترها ديگر نگران هزينه ســربازي را ندارند اما پسرها بايد 
فكري هم به حال هزينه هاي وثيقه ســربازي كنند. آنها بايد 
براي خروج از كشور وثيقه بگذارند. براي اين كار يا سند ملكي 
تهيه مي كنند يا پول نقد كنار مي   گذارند كه مبلغ آن هر سال 
تغيير مي كند. در حال حاضر حدودا ايــن هزينه برابر با 20 

ميليون تومان است.

   هزينه گرفتن ويزا از سفارت
بزرگ ترين و پر استرس ترين مرحله گرفتن ويزا است. معمولا 
چون در اين زمان همه اضطراب اين را دارند كه ســفارت به 
موقع نوبت ندهد، از موسسه هايي براي نوبت گرفتن استفاده 
مي كنند. اين موسســه ها با گرفتن مبالغي بيشــتر تضمين 

مي كنند كه زودتر از حالت عادي به افراد نوبت دهند. اگر از 
اين واسطه ها استفاده نكنيد، هزينه ويزا برای اکثر کشورهای 
حوزه شينگن 80 يورو و به قيمت امروز حدودا دو ميليون و 
640 هزار تومان مي شود. هزينه ويزاي كانادا 150 دلار اين 
كشور و يعني سه ميليون و 150 هزار تومان است. اگر براي 
كشــوري اپلاي كرده باشيد كه ســفارت آن در ايران فعال 
است، ديگر نيازي به سفر به تركيه، ارمنستان يا دوبي و وقت  
گرفتن در سفارت اين كشــورها نداريد. خيلي از دانشجوها 
به همين خاطر هم كه شده چشمشــان را روي تحصيل در 

آمريكا مي بندند. 

   عوارض خروج
ماجرا با گرفتن ويزا تمام نمي شود. از سال پيش قرار شد كه 
افراد به هنگام خروج از كشور هم هزينه اي با نام عوارض خروج 
بپردازند. اگر اولين ســفر خارجي تان است حدود 250 هزار 
تومان براي فرودگاه كنار بگذاريد، اگر دومين بار اســت كه 
از كشور خارج مي شويد، 400 هزار تومان و اگر بيشتر از اين 
تعداد پا را از كشور بيرون گذاشته ايد، بايد 528 هزار تومان 

عوارض خروج بپردازيد. 

   قیمت بلیت هواپیما
اين روزها با گسترش كرونا سفر كردن كمي پيچيده شده و 
كشورها هر روز قوانين جديدي برای مرزهايشان مي  گذارند. 
به همين دليل هم قيمت  بليت هاي هواپيما ثبات ندارند كه 
بتوانيم به حســاب كتابمان اضافه كنيم. با اين حال قيمت 
در حال حاضر پرواز تهران به كشــورهاي اروپايي بين 12 تا 
18 ميليون و به كانادا 30 ميليون تومان است كه بايد به اين 

محاسبات اضافه كرد. 

   هزينه هاي جانبي
همه اين هزينه ها مبالغي هستند كه از سر اجبار بايد بپردازيد. 
حتي اگر بهترين فاند را هم گرفته باشيد باز بايد كمي پول با 
خودتان ببريد ولي هزينه هاي جانبي هم وجود دارد كه فقط 
برخي از افراد در بعضي از شــرايط آن را مي پردازند. مثلا اگر 
فاند كاملي پيدا نكنند، مجبور هستند حداقل تا زماني كه كار 
پيدا كنند، براي ترم اول هم كه شده هزينه اقامتشان را با خود 
ببرند، يا تضمين كنند كه در يك حســاب خارجي چندين 
هزار دلار پول دارند. در هر صورت براي دانشجويي كه قصد 
سفر به كانادا را دارد همه اين مراحل 66 ميليون و 400 هزار 
تومان و براي دانشجويي كه قرار است در اروپا ادامه تحصيل 
دهد حدود 48 ميليون و 250 هزار تومان هزينه خواهد برد. 

زان ترین  اسپرینگ؛ ار
شاسی بلند برقی در قاره سبز!

داچیای رومانی از اولین خودروی برقی خود رونمايی کرد صفحه 05

آرایش جنگی  در  بازار  لوازم  خانگی
نتايج نظرسنجی محبوب ترين برند لوازم خانگی در بازار يخچال فريزر، ماشین لباسشويی، تلويزيون، اجاق و... صفحه  06

پرچم داران  تلویزیون  در دهه نود
در دهه 90 شاهد تولد 12 برنامه و سريال در تلويزيون بوديم كه 

در زمان پخش با استقبال گسترده مواجه شدند و حالا ...
براي تلويزيون ما با اين همه شبكه، 12 برنامه و سريال كه در دهه 90 برند 

شدند، عدد كمي است. تازه؛ اگر شرايط مناسب بود مي شد از برخي از نام هاي 
اين گزارش چشم پوشيد. تعدادي از برنامه ها اين فرصت را داشتند كه عنوان 
برند بگيرند، اما از آن بهره نبردند. مثلا نگاه يك كه همچنان روي آنتن است 

مي توانست خلأ برنامه هاي گفت وگومحور جدي را پر كند. يا شب هاي هنر شبكه 
چهار نتوانست موفقيت دو قدم مانده به صبح را تكرار كند و... صفحات 10 و 11
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هزار میلیارد برای زعفران
طرح فوری دولت و مجلس برای افزايش 

قیمت خريد طلای سرخ  صفحه 02 را  بخوانید

پیروز ی  به مویی بند است
رقابت نفسگیر ترامپ و بايدن  صفحه  16

خیابان جمهوری خانه 
بخریم یا لس آنجلس؟ 
باور کنید:  سوئیت جنوب تهران هم قیمت 

آپارتمان 120 متری آمريکا  صفحه  04

مناقشه بزرگ بر سر کوپن 
مخالفت دولت با طرح کالابرگی مجلس صفحه 02

دايی اسی ديروز زنگ زد گفت: »ياسر به نظرت من 
کرونا می گيرم؟« با تعجب گفتم: »من چه می دونم 
دايی! خب رعايــت کن نگيری!« گفت: »واســه ت 
متأسفم. منو بگو که نظرت برام مهم بود زنگ زدم!« 
بعد گوشــی را قطع کرد! چون شــوهرخاله تازگی 
کرونا گرفته و فورا درگذشته، عموی پسرخاله مبتلا 
شده الان نفس نمی تواند بکشد. خاله هم به دستگاه 
گوارشــش زده و زمينگير شــده، زن عمو می گويد 
تستش مثبت بوده اما هيچ علائمی ندارد. از آن طرف 
جواب تست شوهرعمه ام منفی شده اما قسم  خورده 
کرونا دارد؛ هرچند هيچ کس حرفش را باور نمی کند 
و بيشتر آن را ترحم طلبی می دانند! پسردايی ام زنگ 
زده می گويد شــب ها کابوس می بيند، دخترعمويم 
دلش لک زده بــرای خريد سيســمونی! يعنی در 
وضعيتی شلم شور قرار داريم که دقيقا نمی دانيم به 
چه کسی زنگ بزنيم، تســليت بگوييم، از چه کسی 
احوال پرســی مريضی کنيم و به چه کسی بگوييم 
مقاومت کن، تو می تونی اصغر، تــو می تونی! چون 
ويدئويی هم که برايم فرســتاده اند نشــان می دهد 
قطر ويــروس کرونا مثــلا اندازه يک تــوپ فوتبال 
است، فاصله الياف ماســک هايی که ما می زنيم، به 
طول يک اســتاديوم! يعنی خودمان را گذاشته ايم 
ســر کار و آنقدر راحت قل می خــورد می آيد تو که 
مبارزه بــا آن از طريق اين ماســک های زپرتی يک 
شوخی اســت. در تقابل با اين ويدئو، روز گذشته اما 
پزشکی را ديدم که در اينستاگرام يک ساعت از مردم 
تقاضا کرد ماســک بزنند و فاصله های اجتماعی را 
رعايت کنند. مقاله ای ديگر می خوانم درباره اهميت 
مراعــات پروتکل های بهداشــتی، گزارشــی ديگر 
می خوانم درباره بی فايده بودن تشديد پروتکل های 
بهداشتی! پزشکی آلمانی را در اينستاگرام می بينم 
که سازمان بهداشت جهانی را به جهت گزارش های 
کذب به خيانت متهم می کند، پزشکی اسپانيايی را 
می بينم که از اين ســازمان تجليل می کند. سردبير 
گروه دانش گارديــن پيش بينی توليد واکســن را 
حداقل تا 6 مــاه امکان پذير نمی دانــد، دبير گروه 
دانش نيويورک تايمز آن را به يك سال آينده موکول 
می کند. بعضی گزارش ها هم از زندگی چندين ساله 
با کرونا حکايت دارند؛ يعنی همينه که هست! مربی 
کاراته ايرانی تيم روسيه اولين واکسن روسی را روی 
بدنش تســت می کند، مربی راگبی آمريکايی اجازه 
نمی دهد از او تست کرونا بگيرند. در واقع وضعيت به 
حدی آشفته و گزارش ها آنقدر عليه هم و مغشوش 
است که هيچ کس نمی تواند به تمام آن ها عمل کند. 
برای مراعات تمام آنچه همه پزشکان می گويند، بايد 
ماســکی تهيه کنيد که نيمی از آن خالی و سوراخ 
باشد، نيمه ديگر محکم و بی نفوذ! يک عده می گويند 
بايد آنقدر خانه بنشــينيم که زخم بستر بگيريم اما 
اين ويــروس از بين برود، يک عــده می گويند بايد 
آنقدر عادت کنيم که با آن زندگــی کنيم. همکارم 
روزانه هشتصد بار دست هايش را ضدعفونی می کند، 
همکار ديگرم از توالت هم که بيرون می آيد دستش 
را نمی شويد! بهش گفتم: »حالا که کروناست اما اگه 
کرونا نبود هم بد نيســت يه آبی به دستت برسونی؛ 
مخصوصا بعد از دست به آب!« همانطور که دست ها 

را بر شلوار می ماليد چيزی گفت: »آره، باشه، آره!«

لابه لای الیاف يک ماسک 

ستونچهارشنبه
یاسر نوروزی

شوخی تلخ   سرنوشت
با  محمد  علی فروغی  
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خطیب زاده: حملات تروریستی در   اقتصاد سیاسی
کشورهای همسایه برای ایجاد اختلافات 

قومی و مذهبی است
سخنگوی وزارت امور خارجه حمله تروریستی 

به مدرسه ای در پیشاور پاکستان را که منجر 
به کشته و مجروح شدن جمعی از شهروندان 

پاکستانی و از جمله تعدادی کودک شد محکوم 
کرد. سعید خطیب زاده، سخنگوی وزارت امور 

خارجه کشتار افراد بی گناه از جمله کودکان 
بی دفاع را بیانگر پایبند نبودن عوامل اینگونه 
اقدامات تروریستی به هرگونه اصول اخلاقی و 

انسانی دانست.
خطیب زاده اقدامات هدفمند تروریستی در 

برخی از کشورهای همسایه در هفته های اخیر 
را در چارچوب برنامه ریزی های شوم به منظور 

تشدید اختلافات قومی و مذهبی در منطقه 
ارزیابی کرد و مبارزه با آن را مستلزم هوشیاری، 

هم افزایی تلاش ها و مساعی همه جانبه تمامی 
دولت های منطقه دانست.

سفر عراقچی به باکو، مسکو، ایروان و آنکارا 
برای پیشبرد ابتکار ایران در حل مناقشه 

قره باغ
سخنگوی وزارت خارجه اعلام کرد سفر 

عراقچی به مناطق مرزی استان اردبیل به منظور 
پیشبرد ابتکار ایران برای حل مناقشه قره باغ 
و درگیری های به وقوع پیوسته بین جمهوری 

آذربایجان و جمهوری ارمنستان است.
به گزارش ایسنا، سعید خطیب زاده،سخنگوی 

وزارت امور خارجه گفت  که سفر منطقه ای سید 
عباس عراقچی،معاون سیاسی وزارت امور 

خارجه به عنوان فرستاده ویژه جمهوری اسلامی 
ایران و به منظور پیشبرد ابتکار ایران برای حل 
مناقشه قره باغ و درگیری های به وقوع پیوسته 
بین جمهوری آذربایجان و جمهوری ارمنستان 

است.
وی افزود: دکتر عراقچی علاوه بر حضور در 

مناطق مرزی و اطلاع از آخرین شرایط میدانی 
سفرهایی را به باکو، مسکو، ایروان و آنکارا در 

برنامه خواهد داشت.
سید عباس عراقچی دیروز از مناطق مرزی 

استان اردبیل با جمهوری آذربایجان در 
شهرستان اصلاندوز مغان بازدید کرد.

وی هدف سفر خود را به منطقه بازدید از مناطق 
مرزی اصلاندوز و خداآفرین در نزدیکی مناطق 

مورد مناقشه نیروهای ارتش جمهوری آذربایجان 
و ارمنستان اعلام کرد و گفت: جمهوری اسلامی 
ایران روی رودخانه مرزی ارس ابنیه آبی و برقی 
مهمی دارد و در جریان این سفر موقعیت مرز و 

ابنیه  مورد بازدید قرار خواهد گرفت.
معاون سیاسی وزیر امورخارجه اضافه کرد: برای 

جمهوری اسلامی ایران امنیت مناطق مرزی، 
سدها و ابنیه مرزی بسیار مهم و خط قرمز بوده 

و نباید در جریان مناقشه دو همسایه شمالی 
آسیبی به آنها وارد شود.

سی
لما

دیپ

يکصدوهفتادوششــمین جلســه ســتاد 
هماهنگی اقتصادی دولت صبح سه شــنبه 
به رياســت حجت الاسلام حســن روحانی 

رئیس جمهور برگزار شد.
در اين جلسه رئیس سازمان برنامه و بودجه 
گزارشــی از اقدامات انجام شده در خصوص 
همسان ســازی مســتمری بازنشستگان و 
افزايش درآمد کارگران و کارکنان در جهت 
تامین معیشت و جبران بخشی از آثار تورم در 

قیمت کالاها و خدمات ارائه کرد.
روحانی با اشاره به حساسیت ها و پیچیدگی ها 

در زمینه مديريت وضعیت اقتصادی تاکید 
کرد: دولت تامین معیشــت مردم و جبران 
تورم را وظیفه خود می داند و از همه طرح ها 
و پیشنهادات ساير قوا، فعالان و متخصصان 
اقتصادی در حل معضلات مردم اســتقبال 

می کند.
رئیس جمهور در عین حــال تاکید کرد که 
بايد مراقبت کــرد ارائه برخــی طرح ها که 
منابع آن ديده نشده باشد، نمی تواند به رفع 
معضلات کمک کند و ممکن است باعث ايجاد 
مشــکلات تورمی يا دامن زدن به انتظارات 

غیرواقعی شــود لذا ملاحظه منابع و فراهم 
آوردن شــرايط اجرايی آن، لازمه توفیق در 

خدمت به مردم و جلب رضايت آنهاست.
در ادامه اين جلســه پیشــنهادهای وزارت 
صنعت، معــدن و تجارت و بانــک مرکزی 
در خصوص تســهیلات لازم برای گسترش 

صادرات و استفاده از ارز صادراتی برای تامین 
واردات مورد نیاز واحدهای تولیدی کشــور 
مورد بررســی قرار گرفــت و تصمیم گیری 
درباره آنها به جلســه فوق العاده بعداز ظهر 
امروز ستاد هماهنگی اقتصادی دولت موکول 

شد.

دولت از پیشنهادات سایر 
قوا و فعالان اقتصادی در حل 

معضلات مردم استقبال می کند

  میدان مشق

سخنگوی دولت اعلام کرد که برای ايران فرقی ندارد چه کسی 
رئیس جمهور آمريکا می شود و کدام رئیس جمهور به برجام باز 

می گردد بايد آماده سپردن تعهدات جديد باشند.
در هفته های اخیر شــاهد هجمه های ناجوانمردانه  زيادی به 
دولت بوديم. اگر اين رويه ناصواب ادامه داشت و به جامعه تسری 
می يافت قطعا آســیب های جبران ناپذيــری تحمیل می کرد؛ 
آسیب هايی که فکر می کنم وحدت و يکپارچگی کشور را نشانه 
گرفته بود و اگر با هشــدار صريح رهبر معظــم انقلاب متوقف 
نمی شد، تضعیف ما را در مسائل جهانی و منطقه موجب می شد 

و نهايتا باعث انشقاق ملی نیز می گرديد.
همانطور که رهبر معظم انقلاب فرمودند بايد بین نقد و اهانت 
تفکیک قائل بود. نقد بخشــی از ادب جمهوريت است. اهانت و 
هتک حرمت نیز ناقض ادب اســلامی اســت و رهبری با درکی 
عمیــق از هر اين دو مولفه، نســبت به نارســايی کــه در حال 
شکل گیری بود، هشــدار دادند؛ نارســايی که اخلاق سیاسی و 

انسجام ملی را نشانه گرفته بود.
جهش ويروس غیرقابل پیش بینی است. امروز اگر ما تا ديروز 
با دو متغیر جان - سلامت و جان - معیشت روبه رو بوديم امروز 
ابعاد روانی و اجتماعی و امنیت اجتماعی به آن افزوده شده است. 
بنابراين ما نیازمند حکمرانی مبتنی بر کرونا هستیم. ما به سطح 
بالايی از نظم ساختاری و نظم اجتماعی و نهادينه شدن رفتارهای 

مبتنی بر مقابله با کرونا هستیم .
شرايط کامل ما برای انجام تعهدات در برجام روشن است. با 
خروج ترامپ ما از برجام خارج نشديم. تصور می کردند ما خارج 
می شــويم و کل جهان کنار آمريکا قرار می گیرد اما ما مانديم. 

همان زمان به اروپا مهلت داديم به تعهداتش عمل کند. امروز هم 
اعلام می کنیم کاهــش تعهدات ايــران عکس العملی به خروج 

آمريکا و کاهش تعهدات اروپا است.
بارها اعلام کرديم اين اتفاق برگشت پذير است. تقدم و تاخر 
بازگشت به تعهدات متناســب با همان تاخر و تقدمی است که 
کاهش تعهدات صورت گرفته است. برای ما فرقی ندارد چه کسی 
رئیس جمهور آمريکا  خواهد بود. بــرای ما هم فرقی ندارد کدام 
رئیس جمهور آمريکا به برجام باز می گردد. بايد آماده ســپردن 
تعهدات ديگری برای عدم تکرار اينگونه قانون شکنی ها نیز باشیم.

تاکید مقام معظم رهبری بر حمايت از شاغلان غیر رسمی بود، 
از روز يکشنبه کارها در اين زمینه سرعت گرفت. شناسايی افراد 
مســتحق برايمان مهم بود که کســی جا نماند. سیاست بعدی 
بازگشــايی بنگاه های تعطیل شده اســت. امیدواريم اين افراد 
شناسايی شده تحت پوشــش بیمه بیکاری قرار بگیرند. با دقت 
تمام اين موضوع را بررســی می کنیم. سیاســت برگشت به کار 
بسیار مهم است که شغل را تعريف کنیم که شاغل به کار بازگردد 

در غیر اين صورت از شاغل بیکار شده حمايت کنیم.
) در پاسخ به ادعای  دخالت ايران در انتخابات آمريکا(: وزارت 
خارجه ايران قرار شد نسبت به اين ادعای دروغین سفیر سوئیس 
را به عنوان حافظ منافع آمريکا احضار کند. ما هیچ دخالتی در اين 
انتخابات و هیچ انتخاباتی نداريم. آمريکا ابتدا بايد اين تناقض را 
حل کند که چطور می شود ايران در انتخابات آمريکا دخالت کند 
در حالی که روسای جمهور هر دو حزب آمريکا با مردم ايران کنار 
نیامدند. من فکر می کنم چون دولت آمريکا کودتا زياد کرده و در 
انتخابات هــای مختلف پول خرج کــرده و دخالت می کند خود 

تعمیمی  می کند و  هیچ ناظر بین المللی اين موضوع را باور نکرد.
)درباره ضررهايی که نپیوستن به اف ای تی اف به کشور وارد 
کرد(: ما می توانســتیم و می توانیم لوايــح اف ای تی اف که در 
مجلس رد شد را دنبال کنیم. به رغم مشکلاتی که در حوزه مالی 
ايجاد می شــود اين لوايح تصويب نشد. مثل روزی که می گفتند 

بلافاصله از برجام بیايید بیرون که حرف غلطی بود.
می گويند اين لوايح را فراموش کنید. مشــکل ما اين است 
کشورهايی که در تحريم با ما ايســتادند می گويند در موضوع 
لیست سیاه اف ای تی اف و قواعد پولشويی نمی توانیم کنارتان 
باشیم. گشايش حساب برای ايرانیان و تراکنش مالیشان دارد 
محدود می شود. در بانک های مختلف  مشکلاتی پیش می آيد. 
برخی مديران بانکی ريســک همکاری با ايرانیان را افزايش و 
خواستار بسته شدن حساب آنان شدند. همپوشانی تحريم های 
آمريکا و لیســت ســیاه اف ای تی اف زندگی اقتصادی را برای 
ايرانیان ســخت می کند. خارج شــدن از اين لیست سیاه کار 
سختی است. امیدواريم با تلاش همکارانمان اين مشکلات حل 

شود.
ما ده ها میلیــارد دلار ارز در برخی کشــورها داريم که بانک 
مرکزی و وزارت خارجه با کمیته    ای مشترک تلاش خود را برای 
بازگرداندن ارزها انجام می دهند. تاکنون تعدادی از کشورها يا به 
شکل تهاتر يا اشــکال ديگر ارزها را بازگرداندند. اين ارزها به دو 
شکل هستند يا به صورت پشتوانه پولی در بانک ها هستند يا به 
صورت مخارج عمومی در حال استفاده هستیم. ما در مورد کره 
جنوبی نگرانی های خود را اعلام کرديم. اخیرا مســیر دارو را باز 

کردند و ما استقبال کرديم اما پاسخ ما اين نبوده است .

ربیعی: برای ایران فرقی ندارد چه کسی رئیس جمهور آمریکا می شود
شرایط کامل ما برای انجام تعهدات در برجام روشن است

مناقشه بزرگ بر سر کوپن
آیا مجلس می تواند به دلار 4200 تومانی 

پایان بدهد و به مردم کالابرگ بدهد؟
يک دعوای جديد بین مجلس و دولت به وجود آمده. اين سری 
ديگر جدی است. يعنی واقعا اولین دعوايی است که از ابتدای 
اين مجلس سر مسائل حاشیه ای نیست و مربوط به متن کار 
است. يک پولی دارد دولت که امسال حدود 10 میلیارد دلار 
است. اين پول برای اين است که کالای اساسی با قیمت ارزان 
برسد دست من و شما. يک بحث جدی در سال های اخیر اين 
بوده که اين پول را چه کنیم؟ نقــدی تخس کنیم بین مردم 
يا کوپن بدهیم مردم بیاينــد جنس بگیرند يا اينکه طبق نظر 
دولت، ارز دولتی درست کنیم که کالاهای اساسی با ارز قیمت 
پايین؛ يعنی همان 4200 تومانی وارد شوند. دولت تا به حال 
همین کار آخر را انجام داده، ولــی اصولگرايان با آن مخالف 
هستند. می گويند فساد دارد و ناکارآمد است. در مجلس قبل 
تلاش کردند رويه را تغییر بدهند و نتوانستند. درواقع روحانی 
نگذاشــت. با اســتفاده از ابزار رياست بر شــورای هماهنگی 
اقتصادی سران قوا بحث را برد آنجا و طرح را به اصطلاح زمین 
زد. يار هم داشت البته. علی لاريجانی و کاظم جلالی و ... . حالا 
مجلس جديد دنبال اين است که تصمیم گیری در اين زمینه 
را دوباره بیاورد در مجلس و دولت را ملزم کند که کوپن بدهد. 
روحانی به شدت مخالف کوپن است. شــايد هم فکر می کند 
که اگر در آخر دولت کوپن بدهد دســت مردم، به شــدت به 
اعتبار )شايد اندک( امروزش آســیب وارد خواهد شد. دو روز 
پیش، قالیباف در مجلس بعد از آنکه گفت گلايه هايمان را نگه 
می داريم در سینه مان، اين را هم گفت که طرح معیشتی داريم 
برای مردم که يعنی دولت، خاکريز بعدی را زديم. صداوسیما 
شــب حاجی بابايی و عبدالرضا مصری را برد گفت و گوی ويژه 
خبری که برای طرح معیشتی تبلیغ کنند، ولی صبح سه شنبه 
نوبت روحانی بود که در جلسه اقتصادی دولت مخالفت کند 
و ظهر هم ربیعی کمی افشــاگری کند درباره طرح هايی که 
مجلسی ها برای تامین مالی کوپن پیشنهاد می دهند. آنها مثلا 
گفته اند از منابع هدفمندی يارانه ها بــه اين طرح اختصاص 
بده يا ارز 4200 تومانی را بردار که خودش باعث تورم است يا 
مثلا گفته اند که منابع طرح همسان سازی حقوق بازنشستگان 
به اين کار اختصاص پیدا کند و دســت آخر وقتی ديده اند که 
هیچ کدام از اين کارها شدنی نیست، پیشنهاد دادند که اموال 
سازمان تامین اجتماعی فروخته شود. دولت به صراحت بگويد 
که مخالف است. مجلس می گويد سه شــنبه با دولت جلسه 
داريم و چهارشنبه طرح را نهايی خواهیم کرد، ولی آن طور که 
معلوم است روحانی نمی خواهد زير بار برود. از آن بالاتر حتی 
ظاهرا روحانی ديگر دوست ندارد آن جلسه شورای هماهنگی 
را هم تشکیل بدهد، چون ترکیبش به شدت علیه اوست. در اين 
شرايط حتما سوالتان اين است که چه خواهد شد؟ تجربه نشان 
داده از ابتدای بحران اقتصادی اخیر، فرمان دســت روحانی 
است و بعید به نظر می رســد که مجلس بتواند نظر خود را به 
دولت اعمال کند. در نهايت هم چنین طرحی در بودجه 1400 
گنجانده خواهد شــد که دولت روحانی فقط قرار است آن را 

برای پنج ماه اجرا کند. 

  تصمیم روز

  خبر روز

  چهره روز

  نکته روز

  عکس روز

  نقل قول روز

  امروز در تاریخ

  نقد روز

هزار میلیارد تومان برای زعفران
خريد زعفران به ماجرايی در استان خراسان تبديل شده است. مشکل اين است 
که محصول نهايی يعنی زعفران را که در حال حاضر در فصل برداشت آن هستیم 
با قیمت پايین از کشاورزان خريداری می کنند. چرا؟ ظاهرا گره ماجرا در آنجاست 
که زعفران کمی امسال صادر شده است و همین صادرات کم باعث شده که قیمت 
در داخل کشور هم کم شود. حالا و پیرو  سخنان رهبری در زمینه آسیب های خام 
فروشــی زعفران که برمی گردد به جلسه شهريور امســال و البته آنطور که گفته 
شده، پیرو  جلســات دفتر ارتباطات مقام معظم رهبری در اين رابطه و البته پس 
از برخی اعتراضات در خراسان رضوی در مورد قیمت پايین خريد زعفران، ديروز 
جلسه ای در اين زمینه در مجلس برگزار و مقرر شده که  500میلیارد تومان توسط 
بانک کشاورزی، 250میلیارد تومان توسط بانک توسعه صادرات و 250میلیارد 
تومان توسط بانک ملت تسهیلات با 3درصد سود پايین تر از نرخ مصوب در اختیار 
صادرکنندگان و خريداران عمده زعفران قرار بگیرد تا آنها با قیمت بالاتر زعفران 
را از کشاورزان بخرند. قرار شده 3درصد از سود تسهیلات پرداختی به خريداران و 

صادرکنندگان عمده زعفران توسط سازمان برنامه و بودجه پرداخت  شود. 

تحریم نفتی جدید آمریکا
آمريکايی ها موجودات عجیبی هستند. ديروز هنوز جوهر حرف های اوبراين، مشاور 
امنیت ملی آمريکا که گفته بود ديگر تحريمی باقی نمانده که علیه ايران اجرا کنیم 
خشک نشده بود که تحريم هايی را اعلام کردند تا مثلا بگويند که نه! دستمان پر 
است. تحريم های اين سری نفتی است. شرکت های تابعه وزارت نفت ايران يعنی 
شرکت ملی پالايش و پخش فرآورده های نفتی، شرکت ملی پخش فرآورده های 
نفتی، شرکت خطوط لوله و ارتباطات نفتی، شرکت ملی مهندسی و ساخت نفت، 
شرکت پالايش نفت آبادان، شرکت پالايش نفت امام خمینی شازند و شرکت ملی 
پتروشیمی و نیز بیژن زنگنه وزير نفت، مسعود کرباسیان مديرعامل شرکت ملی 
نفت، نصرالله سردشتی مديرعامل شرکت ملی نفتکش، علیرضا صديق آبادی مدير 
عامل پالايش و پخش فرآورده های نفتی، بهزاد محمدی مديرعامل شرکت ملی 
صنايع پتروشــیمی و علی اکبر پور ابراهیم مديرعامل شرکت نیکو به همراه چند 
نهاد و شخص مرتبط از جمله آقای محمود مدنی پور و ويان زنگنه که ظاهرا بیش 
از هر چیز قربانی، ماجرای صادرات نفت به ونزوئلا هســتند. اين اسم ويان زنگنه، 
شبهه زا بود و برخی گفتند او دختر زنگنه اســت اما کسری نوری مديرکل روابط 

عمومی وزارت نفت به باشگاه خبرنگاران جوان گفته: نه. اينطور نیست. 

خدا را شکر 85درصد مشکل حل شد
ســايت بانک مرکزی ديروز مصاحبه ای از رئیس کل اين نهاد منتشــر کرد که 
همتی در اين مصاحبه گفته بود: »تا روز گذشته معادل ريالی ۶00میلیون يورو 
از يک میلیارد يورو اختصاص يافته بابــت هزينه های مقابله با بیماری کرونا به 
درخواست ســازمان برنامه و بودجه به خزانه واريز شده است. به زودی معادل 
8هزار میلیارد تومان ديگر نیز به حساب خزانه واريز می شود تا به وزارت بهداشت 
پرداخت شــود.« اين به آن معناست که با محاســبه قیمت آزاد، بانک مرکزی 
چیزی در حدود 250میلیون يوروی ديگر را نیز به اين وزارتخانه پرداخت خواهد 
کرد. نمکی تا به حال چندين بار از عدم پرداخت اين مبالغ به وزارت بهداشــت 
گلايه کرده بود و حتی يک بار هم وقتی از همتی نقل شده بود که پرداخت اين 
پول باعث تورم خواهد شد با کنايه گفته بود که نمی خواهیم باعث تورم شويم و 
پول را نمی خواهیم. حالا اما شايد به خاطر جلسه روز شنبه نزد رهبری، مسیر 
کمی هموار شده و به اين ترتیب وزير بهداشت احتمالا نزديک به 85درصد پولش 
را می گیرد. امیدواريم اين موضوع باعث شود آقای نمکی به طور متمرکزتر به 

امورات وزير بهداشت رسیدگی کنند. 

چرا اینقدر تلفاتمان بالاست؟
ديروز دوباره رکورد زديــم. 34۶ نفر را به خاطر کرونا از دســت داديم. همین 
قدر بدانید بد نیســت که بیــخ گوش مــا، در ترکیه، در يک هفتــه 505نفر 
فوت کردند و در دو روز گذشــته در ايران ۶83 نفر. حالا چــرا؟ ماجرا در يک 
 نکته نهفته اســت: تســت بگیر، زود تشــخیص بده و احتمالا زودتــر و بهتر

 درمانشان کن. 
ماجرا ساده است. اگر میزان تست را بنا به جمعیت در نظر بگیريم ما در جهان 
118 ام هستیم. چون ما از هر يک میلیون نفر جمعیت مان، از 5۶ هزار نفر تست 
گرفتیم.  اين رقم را با برخی کشورهای ديگر مقايسه کنیم: امارات 9 میلیون و 
930 هزار نفر جمعیت داشته و از 12 میلیون و 550 هزار نفر تست گرفته است. 
)احتمالا به خاطر تست گرفتن از برخی مســافرانی که به اين کشور می آيند(. 
هنگ کنگ 7 میلیون و نیم جمعیت دارد و 3 میلیون و 700 هزار تســت گرفته 
است و بريتانیا ۶8 میلیون جمعیت دارد و 32 میلیون تست گرفته است. آمريکا 
هم 330 میلیون جمعیت دارد و 135 میلیون تست گرفته و به خاطر همین در 
شــرايطی که نزديک به 3 میلیون نفر در حال حاضر در اين کشور کرونا دارند؛  

فقط 1۶ هزار نفر در وضعیت بحرانی هستند. 

ماجرای جشن جنجالی در مشهد
در روزهای وضعیت قرمز کرونايی در مشهد، جشنی به نام بیعت با امام زمان در ورزشگاه 
امام رضای مشهد برگزار شــده و با وجود اينکه برخی مداحان در آن حضور داشتند؛ 
بیش از هر چیز سخنران آن مورد توجه قرار گرفت: رائفی پور. رائفی پور هر سال چنین 
جشنی را داشت در میدان امام حسین ولی امسال آن را در تهران کنسل کرده بود. با اين 
حال ظاهرا آن مجتمع فرهنگی که در واقع يک هیات مذهبی است با سازمان تبلیغات 
صحبت می کنند و آن ها هم مجوز اين کار را صادر می کنند. مقامات اين سازمان گفتند 
مجوز کار را به طور شفاهی گرفتند ولی مســئول روابط عمومی وزارت بهداشت گفته 
حسب اطلاع از منابع مســئول هیچ مجوزی از ناحیه وزارت بهداشت يا دانشگاه علوم 
پزشکی مشهد برای برپايی تجمع و مراسم عمومی تحت عنوان بیعت يا... برای هیچ فرد 
يا گروهی صادر نشده است. در شرايطی که دکتر علی بیرجندی نژاد، رئیس سازمان نظام 
پزشکی مشهد، برگزاری اين جشن را با توجه به شرايط بحرانی در شهر مشهد اقدامی به 
دور از منطق و وجدان دانسته طرفداران رائفی پور تلاش می کنند با دو تکنیک کار خود 
را توجیه کنند. اولا آن ها می گويند همه قواعد بهداشتی را رعايت کرديم و ثانیا می گويند 

رائفی پور مظلوم است و کسی نمی  تواند موفقیت او را ببیند!

فرمانده سپاه و ارتش در مرز قره باغ
ماجرای قره باغ برای ايران اهمیت زيادی پیدا کرده است. دو سه روز پیش، هم 
فرمانده نیروی زمینی ارتش و هم فرمانده نیروی زمینی سپاه در منطقه حاضر 
بودند و حالا ديروز خبر آمد که فرمانده ارتش و فرمانده ســپاه با هم در منطقه 
حضور پیدا کردند. فرمانده ســپاه البته در تصاويری که منتشــر شد با لباس 
شخصی به منطقه رفته بود تا شايد نشان دهد که خیلی هم ماجرا جدی نیست. 
اما فرمانده ارتش که همزمان فرمانده قرارگاه پدافند هوايی خاتم الانبیا نیز است 
در بازديد و بررسی وضعیت آمادگی پدافند هوايی با تأکید بر حفظ امنیت مردم 
به ويژه مرزنشینان گفت: يگان های پدافند هوايی در منطقه شمال غرب تقويت 
شده و در صورت نیاز اضافه هم خواهند شد، چراکه آرامش مردم برای ما دارای 
اهمیت ويژه است. فرمانده ارتش در مورد حضور عناصر تکفیری گفته: حضور 
تروريست های تکفیری ، داعش و صهیونیست ها، در هر کجا باعث ايجاد تنفر و 
ناامنی است. نیروهای ما همانطور که بارها اثبات کرده اند با حضور اين عناصر در 
نزديکی مرزهای خود با شدت و بی اغماض برخورد خواهند کرد. ديروز عراقچی، 
معاون سیاسی وزارت خارجه نیز در مرز حاضر شده و بعدا به باکو رفته که مشروح 

اين خبر را در ستون ديپلماسی امروز خواهید خواند. 

درباره هفتم آبان
 هفتم آبان در ايران مشهور به روز کوروش شده است. چرا اين روز؟ بر اساس رويدادنامه 
نبونعید که در واقع يک تقويم بابلی است، در تاريخ 7 آبان 539 )پیش از میلاد(، کوروش 
بزرگ وارد دولت شهر بابل شد و يهوديان اسیر را آزاد کرد. روز کوروش در تقويم رسمی 
ثبت نشده است ولی اين روز حدودا 10 سال است که در ايران با حضور بر سر آرامگاه 
منتسب به کوروش در پاسارگاد، گرامی داشته می شــود.  کوروش در ايران ماجرايی 
پیچیده دارد. ايران گرايان طبیعتا او را به عنوان موســس و شايد محبوب ترين پادشاه 
سلسله هخامنشی به عنوان يکی از بزرگترين سلســله های پادشاهی در ايران دوست 
دارند و برخی مذهبیون نیز معتقدند که نشانه های او با نشــانه های ذوالقرنین که در 
قرآن آمده تطابق دارد و ازاين رو او را تحسین می کنند )مثل علامه طباطبايی در تفسیر 
المیزان(، اما از آن طرف اســلام گرايانی که به تاريخ قبل از ورود اسلام به ايران چندان 
علاقه ای ندارند و نیز انقلابیونی که بعد از انقلاب اسلامی، نسبت به شاهان و سلسله های 
آنها )به خصوص کوروشــی که مــورد رفرنس پهلوی هم قرار می گرفت( حساســیت 
داشتند؛ علاقه به کوروش و برگزاری چنین مراسم هايی را نمی پسندند و همین موضوع 

در سال های گذشته بعضا باعث برخی حساسیت ها نسبت به روز هفتم آبان شده بود. 

ترکیه می تواند تحریم کند ولی ما نه!
ديروز رضا تقی پور، نماينده تهران در مجلس در اخطار قانون اساسی و در پايان 
سخنان خود گفته: لازم است ملت بزرگ ايران و مجلس انقلابی تحريم کالاهای 

فرانسوی را دنبال کنند. 
تحريم کالايی واقعا يکی از بهترين و مدنی ترين ابزارها در ابراز احساسات مردمی 
در يک کشور است و ما نیز سخنان آقای تقی پور را تايید می کنیم ولی از ايشان 
که زمانی نیز وزير بودند می خواهیم به ما بگويند که آيا می شود نام سه کالای 
فرانسوی را که ملت از آنها اســتفاده می کند  نام ببرد؟ بیشترين برند فرانسوی 
که در ايران نامش می آيد خودروی پژو اســت که قاعدتا راهی برای تحريمش 
نیست وگرنه که اگر برند TEFAL مدنظرتان باشد بايد بگويم يک ماهیتابه اش 
شده ۶40 هزار تومان و خود به خود تحريم است و دست کسی به آن نمی رسد. 
روزگاری که به شما می گفتیم بايد با جهان ارتباط تجاری داشته باشیم به اين 
روزها فکر کرده بوديم. فرانسه از سال 2014 تا به حال به طور متوسط به ايران 
17 میلیون يورو صادرات داشته است. چنین کشوری را نمی شود تحريم کرد 
ولی ترکیه می تواند از تحريم حرف بزند چون صادرات فرانســه به ترکیه شش 

میلیارد دلار در سال و 500 میلیون دلار در ماه است!



پرونده  روز
 روزنامه صبح ايران  سال دهم  شماره 2785  چهارشنبه  7 آبان  1399

     سوژه روز     حاشیه روز

داستان های ریحانه
آیا بازیگر جوان سینما و تلویزیون ایران  بعد از سفر به ترکیه جذب باند 

سایت های شرط بندی شده است؟

در جلسه هشتم دادگاه چه گذشت؟
ادعاي محمد امامي براي پرونده سازي به واسطه همسر سابق او

1  21 ساله اســت و هنوز دو سال نیست که به 
طور حرفه ای وارد دنیای بازيگری شده. با سريال 
پدر چهره شد و در خوب بد جلف دو نقش مکمل 
ايفا کرد.  امــا فعلا  به پرخبرترين بازيگر ســینما 
و تلويزيون ايران تبديل شــده.. بــه خصوص اين 
روزها که در ترکیه حضور دارد و اينستاگرامی ها را 
درگیر اين معما کرده که آيا اين بازيگر سناريويی 
ازباندهای شــرط بندی شده اســت آن هم همراه 

پويان مختاری و محسن افشانی ؟ 
قبل از اينکه اصل ماجــرا را تعريف کنیم اين نکته 
را ناچاريم تکــرار کنیم که به احتمــال زياد  کل 
اين حواشــی و حرف و حديث ها ســناريوهای از 
پیش تعیین شــده است. يعنی پشــت پرده اين 
ماجراها باند های مشــهور شــرط بندی  هستند 
که با اين ترفندهــا فالوئر جــذب می کنند. حالا 
چرا ما به اين ماجرا می پردازيــم؟ چون چند روز 
پیش مهراد جم از خواننده های پاپ داخل کشور 
به ترکیــه مهاجرت کرد و جذب اين گروه شــد و 
يادمان باشــد پارســال هم فوتبالیست مشهوری 

مثل پیام صادقیــان در اين ورطه 
ســقوط کرد، و حالا  اين احتمال 
را بعضی ها مطــرح می کنند که 
شايد ريحانه پارسا هم اسیر گردش 
مالی مسموم اين سايت های قمار 
شده باشــد.  يعنی يک پروژه ای 
را شــروع کردند که از هنرمندان 
داخلی مشغول يارگیری هستند 
. بیزينس سايت های شرط بندی 
به چندهزار میلیارد تومان بالغ می 
شود.  امیدواريم اين مسئله شايعه 
ای بیش نباشد و پارسا به سینمای 

ايران بازگردد.

2  قصــه از يک هفتــه پیش 
شروع شــد که ســام درخشانی 
خبر مهاجــرت ريحانه پارســا را 
اعلام کرد و گفت او بــا اين اقدام 
ما و خانواده اش را شــوکه کرده. 
از آن طرف هم ريحانه پارســا در 
يک اســتوری تهديد کرد که به 
زودی در مــورد فعالیــت بعضی 
دست اندرکاران ســینمای ايران 
افشــاگری می کند. يعنی تا اينجا 
به نظر می رســید که او تصمیمی 

برای بازگشــت به ايران ندارد. بــه فاصله کوتاهی 
ريحانه پارســا توضیح داد که بــرای همکاری در 
ساخت يک فیلم به نام زمان به ترکیه سفر کرده که 
البته خودش در آن بازی نمی کند و فقط فیلمنامه 
بر اساس تجربیات او نوشته شده است. در همین 
حین شايعاتی مطرح شــد که او با پويان مختاری 
ارتباط پیدا کرده است و تصاويری هم از دايرکت 
آنها )احتمالا عامدانه ( لو رفت. پويان مختاری يکی 
از همین به اصطلاح شاخ های اينستاگرامی است که 
در ترکیه بخشی از سايت های شرط بندی را هدايت 
می کند. پويان مختاری اينطور وانمود می کرد که 
همسری به نام نیلی افشار دارد و اخیرا مدعی شد 
که از او جدا شــده )می گويیم ادعا چون خیلی از 
روابط اين افراد صرفا نمايشی اســت(. باز شايعه 
ديگری مطرح شــد که ريحانه پارسا با پسر سفیر 
سابق ايران در دانمارک مرتبط شده است.  منظور 
امیرحسین. م اســت که همسر سابق او آ.حسینی 
هم چهره  اينســتاگرامی بود و اخیرا عنوان کردند 
که از هم جدا شدند. بعد از پخش شدن اين گمانه ها 

بود که آ. حسینی هم در يک استوری نوشت خلايق 
هرچه لايق و به اين شايعات دامن زد. اين بخش را 
خلاصه کنیم. تا اينجا نام امیرحســین. م  و پويان 
مختاری مطرح بود اما می شد حدس زد که قضیه 
صرفا در حد يک شايعه برای جنجال درست کردن 
و جذب فالوئر است. شــخصی که اين دو فرضیه را 
مطرح کرده، امین فردين است که  در مورد خود او 
هم شايعات و ابهاماتی وجود دارد البته هیچکدام 

تايید شده نیستند.  

3  خود ريحانه پارســا با چند پست و استوری 
اينستاگرامی نفر ســومی هم به ماجرا اضافه کرد. 
محســن افشــانی که وجه شــباهت او به ريحانه 
پارســا دقیقا همین يک کارنامه شــغلی ضعیف 
اســت و جار و جنجال های همیشگی برای جذب 
فالوئر. افشــانی و پارسا عکســی در حال مکالمه 
تصويری اينترنتی از خودشان منتشر کردند . حالا 
هم ريحانه پارســا که فعلا 528 هــزار فالوئر دارد 
گفته اگر اين رقم به يک میلیون نفر برسد در يک 
لايو مشترک با محســن افشانی 
توضیح می دهد ماجرا چیســت. 
افشانی چندی پیش از همسرش 
جدا شد و مدتی قبل تر هم به علت 
حمل ســلاح و هنجارشــکنی به 
يک سال حبس محکوم شده بود. 
حالا تمام اين اتفاقات برای ريحانه 
پارسا در شرايطی رخ می دهد که 
هنوز زمان زيــادی از جدايی او از 
مهدی کوشــکی نگذشته. آنها در 
اســفند ماه پارســال يعنی اوايل 
شروع کرونا ازدواج کردند و خبر 
طلاق آنها اواخر شهريور اعلام شد. 
يعنی اگر مبنا را تاريخ اعلام شده از 
سوی خودشان قرار بدهیم، هنوز 
ســه ماه از تاريخ طلاق نگذشته. 
در اين فاصله طلاق از کوشکی و 
سفر ريحانه پارسا به ترکیه هم در 
مقطعی اسم يک شاعر و خواننده 
هم مطرح شــد که بعــد ريحانه 
پارسا ماجرا را تکذيب کرد و گفت 
ماجرا فقط يک قــرار کاری بود. 
امیدواريم دختر جوان تلويزيون 
و ســینمای ايران ادامه تجربیات 

شغلی خودرادر ايران پی بگیرد. 

روز گذشــته جلسه هشــتم دادگاه پرونده محمد 
امامي به فاصله يك روز از جلسه هفتم برگزار شد. 
در جلســه دو روز پیش نماينده دادســتان مطرح 
كرده بود كه متهمان با به كارگیري افراد بي بضاعت 
و كارتن خواب وام هاي میلیاردي مي گرفتند. او که 
در جلسات پیشــین محاکمه خود از دفاع صريح 
از اتهامات انتســابی به خود امتناع کــرده بود، در 
اقدامی عجیب در جلسه ديروز ادعاهای جديدی را 
درباره همســر اول و دوم خود مطرح کرد. در ادامه 
اين مطلب خلاصه اي از دفاعیات او در  جلسه روز 

گذشته را آورده ايم:
شرکت نفت پاســارگاد متعلق به شرکت شستا 
اســت که بايد قیر را در بورس عرضه کند. شرايط 
فروش در بورس توسط شرکت عرضه کننده تعیین 
نمی شــود بلکه بورس کالا آن را اعــلام می کند. 
بنابراين، طبق آنچه ديروز احتمال داده شــد، در 

فروش قیر تخلف بورسی صورت نگرفته است.
در شــرايط خاصی ماننــد بــارش باران های 
موســمی، قیر به فروش نمی رســد و در اين زمان 
قیمت قیر کاهش می يابد و زيان آن متوجه شستا 
می شود که وابســته به میلیون ها بازنشسته کشور 
است؛ برای همین شرکت نفت پاسارگاد در سال 85 
شرکت هرمز پاسارگاد را تأسیس کرد يعنی زمانی 
که به گفته نماينده دادستان بنده در حال فروختن 
رب گوجه بودم. اين شرکت مانند تمام شرکت های 
پتروشیمی و پالايشگاهی ديگر، در آخر وقت عرضه 
قیرهای خودش را می خرد و بالاتر از قیمت بورسی 
به افرادی که می خواهند اعتباری خريداری کنند با 
ضمانت نامه يا چک يا وثیقه ملکی، به او می فروشند؛ 
حالا اينکه مديرعامل شــرکت نفت پاسارگاد چه 
کسی است، به من ربطی ندارد و وابسته به شستا و 

صندوق بازنشستگی کشور است.
شرکت هرمز پاسارگاد زمانی به دلیل رونق بازار 
قیر تصمیم گرفت تا فقط فروش نقدی داشته باشد 
و زمانی هم تصمیم گرفت تا فقط فروش اعتباری 
کند. کل خريد ما از شرکت هرمز پاسارگاد حدود 3 
درصد کل فروش آن  شرکت بوده است و 97 درصد 
آن را بــه شــرکت هايی مانند شــرکت های آقای 
جزايری که با آقــای باقری درمنی که اعدام شــد 

 فروخته است.
در کیفرخواســت اشاره شــده که شرکت های 
کارتن  خواب از بانک سرمايه ضمانت نامه گرفتند که 
اين ضمانت نامه به ذی نفعی شرکت نفت پاسارگاد 
بوده اســت و با توجه به ارتباط آقــای دلاويز، به 
شرکت هرمز پاسارگاد مرتبط شده ام؛ آقای دلاويز 
ســال 92 در شــرکت بــوده اســت در حالیکه 

ضمانت نامه ها برای سال 9۴ است.
نماينــده دادســتان گفتنــد که »مــا رفتیم 
پیش پرداخت ها را از نفت پاسارگاد گرفتیم و ديديم 
پیش پرداخت ها را مهدی کمالی واريز کرده است.« 
ما داريم درباره چند هزار تن قیر صحبت می کنیم؟ 
ما درباره 18۰ هزار تن قیر حرف می زنیم و از لحاظ 
ريالی چیزی حــدود 1۶۰ میلیــارد تومان قیمت 
قیرها در آن تاريخ بوده است که برای دريافت قیر 

بايد 5 درصد آن را پرداخت می کرديم.
يکی از شرکت هايی که در دوبی با ما همکاری 
می کرد شرکت پتروايشیا است که سال های زيادی 
است در امارات در کار قیر بوده است؛ آقای زهرابی 
که معاون مجموعه بود و با آن شرکت کار می کرده 
است، 5۰ میلیون تومان برای پتروايشیا از شرکت 
راهبرد پويان آدان خريد می کنــد. حال اگر اين 
شرکت متعلق به بنده باشد آيا بايد بابت خريد قیر 
از خودم به خــودم پول پرداخت کنــم؟ کل قیر 
خريداری شــده از ســوی راهبرد پويــان آدان 
18۰ هزار تن است اما ما راجع به 5۰۰ تن صحبت 

می کنیم.
من از آقای جزايری که شريک آقای باقری بوده 
قیر خريداری کردم و او هم از من قیر خريده است. 
پول داده ام و قیر خريده ام. شرکت پتروايشیا جعلی 
نیست و فعالیت گسترده در حوزه قیر و پتروشیمی 
دارد و دفترش در بزرگراه شــیخ زاهــد، بهترين 
خیابان دوبی فعالیت می کند. روز گذشته نماينده 
دادســتان اعلام کرد که آقای کمالــی گفته آقای 
حسینی قرارداد ســفید را امضا کرده است و او به 
نمايندگی از امامی آن را در بانک امضا کرده است اما 
آقای کمالــی به من گفت که اين ســخن را نگفته 

است.
در اولین دفاعیه خودم گفتم نمی توانم چیزهايی 

از خودم نگويم؛ قهرمانی بايــد تبیین کند که چرا 
شرکت های کارتن خواب منتسب به من بوده است؛ 
من با فرزان بارهــا معامله کرده ام امــا يک نمونه 
مشــارکت با هم نداريم. من معرف فروش شرکت 
»بهروز« به فرزان بودم. بهروز فروتن سه  بار شرکت 
را به فروش رسانده بود و هر بار که شرکت به رونق 
می رسید با لابی و پیش اين و آن رفتن، شرکت را 
پس می گرفت. از من خواست را تا شرکت بهروز را 
بفروشم و آن را به فرزان پیشنهاد دادم. وکیل فرزان 
طوری قرارداد را تنظیم کــرده بود تا بهروز فروتن 
ديگر نتواند شــرکت را بازپس بگیــرد. وقتی ديد 
اينطور است، شــروع به نامه نگاری و فرزان را يک 
جوان رانتی معرفی کرد. همیــن اقدامات فرزان را 

دچار مشکلات بعدی کرد.
راجع به اينکه پول ها تبديل به دلار و با چمدان از 
کشور خارج می شــد بايد بگويم نیازی به اين کار 
نیست و ما صرافی داريم؛ فرزان در خارج از کشور 
زندگی مناســب اقتصادی ندارد؛ اگر 5۰9 میلیارد 
تومان کــه می گويید در اختیار وی بــوده، بايد در 
متراژ آپارتمانش و در ماشینی که سوار می شود و در 
مناسباتش ديده می شد البته من دو سال است که 
در زندان هســتم اما تا قبل از آن خبر داشــتم که 

شرايط زندگی اش چطور است.
 ما سال 93 از هم جدا شــديم و اوج کار من با 
بانک در سال های 92 و 93 بود؛ اگر قرار است رديابی 
شــود بايد ويلای شــمال و خانه فرشه و خودروی 
لکسوس خانم پیراسه که الان هم دارد بايد رديابی 
شود؛ همسر فعلی من بزرگ ترين کلینیک را دارد و 
از مال خودش، ماشــین خريده که آن را در شمال 
توقیف کرده اند؛ در ايــن پرونده ارفاق های قضايی 
صورت می گیرد. همه اشاره ها و نشانه ها به من ثابت 

می کند که پرونده سازی است.

    تیتر دو

غذای خانواده ایرانی در گروی 
خوراک  دام و طیور

ریشه تمام گرانی ها و کمبودهای سفره 
ایرانی را که بگیریم به محصولی به نام 

»نهاده دامی« می رسیم
ادامه ازصفحه   اول

بعضی ها مهم ترين دلیل اين آشــفتگی بــازار را           انحصار در 
واردات و فساد در شبکه توزيع می دانند. به طوری که رئیس 
دفتر رئیس جمهوری بــه تازگی اعلام کرد که متاســفانه 
شــبکه توزيع و افرادی که کالا وارد می کنند با دلال بازی و 
واسطه گری های متعدد باعث شده اند قیمت کالايی که با ارز 

۴2۰۰تومانی وارد می شود افزايش يابد.
گويا عدم نظارت بر توزيع هم مزيد بر علت شــده و نهاده ها 
به جای بازارگاه وزارت جهاد کشاورزی که برای توزيع نهاده 
ايجاد شده سر از انبارهای شــخصی و بازار سیاه در  آورند. 
مرغداران و دامدارها هم از ســامانه بــازارگاه وزارت جهاد 
دل خوشی ندارند و می گويند ايرادات زيادی دارد و به رغم 
قول های وزير جهاد کشاورزی هنوز اين ايرادها اصلاح نشده 
است. آنها دنبال شفاف ســازی توزيع از سوی وزارت جهاد 
کشاورزی هستند و اعتراض دارند که چرا فهرست شفافی که 
مشخص  کند نهاده ها به کدام تولیدکنندگان و شرکت ها و 

به چه میزان داده شده است منتشر نمی شود؟ 
اين شرايط در نیمه دوم ســال پیچیده تر هم می شود چون 
چراگاه های طبیعی از دور تغذيه دام ها خارج می شــوند و 
دامدارها هم در کنــار مرغدارها بــرای دريافت نهاده صف 

می کشند.

چراخودمانتولیدنمیکنیم؟
مــرور آمارهای مختلــف نشــان می دهد که ايــران جزو 
بزرگ ترين واردکننده های نهاده های دامی اســت و بیشتر 
از 7۰درصد خوراک دام مورد نیازش را وارد می کند. مجید 
موافق قديری، رئیس انجمن صنايع خــوراک دام، طیور و 
آبزيان گفته که سال گذشته ارزش واردات نهاده های دامی 
بیش از ۴.1میلیارد دلار بوده اســت. با شنیدن اين رقم ها 
احتمالا شــما هم می پرســید که چرا خودمان نمی توانیم 
نهاده دامی مورد نیاز داخل را تولید کنیم؟ يکی از جواب ها 
به اين سوال مشــکلات مربوط به تکنولوژی تولید است. به 
اين صورت که نهاده های دامی معمولا خالص نیستند بلکه 
مکمل های تغذيه ای به آنها اضافه می شــود، بنابراين تولید 
نهاده با کیفیت که مکمل های لازم را داشته باشد و قیمت 
تمام شده آن هم نزديک به قیمت تمام شده در کشورهای 
تولیدکننده اصلی باشد،کار سختی اســت. از طرفی ما در 
زمینه تولید محصولاتی مثل گندم، جو، سويا و... که در تولید 
نهاده های دامی استفاده می شود چنانکه بايد و شايد مازاد 

تولید نداريم که بتوانیم آن را صرف تولید نهاده کنیم. 

نفوذ اينســتاگرام در جامعــه ايرانی به ســرعت در حال 
افزايش است. اين را می توانیم از افزايش تعداد صفحه های 
تاثیرگذار )با بیش از 5۰۰ هزار فالوئر( بفهمیم. امسال در 
مقايسه با سال 98 تعداد اين صفحه ها از 1۰2۴ به 1۶۰۰ 

رسیده است.
 وب سايت مشــق نو ديروز گزارشی منتشــر کرد از يک 
پژوهش اجتماعی در مورد صفحه های ايرانی اينستاگرام 
که به کوشــش ابوالفضل حاجی زادگان انجام شده. نکات 
جالبــی در اين گزارش وجــود دارد که در ادامه بخشــی 
از آنها را نقــل می کنیم اما لب کلام اين اســت که فضای 
حاکم بر اينســتاگرام برخلاف چیزی که شايد در نگاه اول 
همه فکر می کنیــم در حال پالايش و پاکســازی با نوعی 
مکانیزم خوداصلاحی است. يعنی به تدريج سهم محتوای 
غیراخلاقی در ايــن فضا رو به کاهش اســت و جای آن را 

محتوای آموزشی و طنز و سرگرمی می گیرد. 

تعــداد صفحه هــای تأثیرگــذار اينســتاگرام ايرانی 
)صفحه های با بیش از 5۰۰ هزار دنبال کننده( در سال های 
98 و 99 به ترتیب 1۰2۴ و 1۶۰۰ صفحه اســت که نشان 
می دهد اين صفحه ها در سال 99 نســبت به سال قبل به 
میزان 5۶درصد افزايش پیدا کرده اند. با توجه به اين روند 
می توانیم بگويیم که نفوذ اينستاگرام در بین مردم ايران با 

سرعت چشمگیری رو به افزايش است.

سهم صفحه های طنز و ســرگرمی در بین صفحه های 
تأثیرگذار اينستاگرام ايرانی در سال های 98 و 99 به ترتیب 
32 و 3۴ درصد است. بیشترين میزان افزايش سهم در بین 
بخش های مختلف اين صفحه هــای تأثیرگذار، متعلق به 
صفحه های آموزشی اســت. در حالی که در سال 98 تنها 
5درصد از صفحه هــای تأثیرگــذار اينســتاگرام ايرانی 
صفحه های آموزشی بودند، سهم اين نوع صفحه ها در سال 
99 به 11درصد افزايش پیدا کرده است. از طرفی بیشترين 
کاهش ســهم مربوط بــه صفحه های مــد و زيبايی و نیز 
صفحه های پورنوگرافی بوده اســت. به رغم آنکه بعضی از 
جريان های فکری و سیاسی ادعا می کنند که اينستاگرام 
باعث ترويج بی بندوباری های اخلاقی شــده است، شواهد 
تجربی نشان می دهند که سهم صفحه های پورنوگرافی در 
بین کل صفحه های تأثیرگذار اينستاگرام ايرانی در سال 98 
تنها 9درصد بوده و در سال 99 نیز به ۶درصد کاهش پیدا 

کرده است.

از بین 1۰صفحه  مقتدر اينســتاگرام ايرانی )براساس 
شــاخص Authority(، 9 صفحــه به ســلبريتی های 
ســینمايی تعلق دارد. اين 1۰ اينفلوئنسر مقتدر به ترتیب 
عبارتند از: نويد محمدزاده، پرويز پرســتويی، گلشــیفته 
فراهانی، امیــر جعفری، علی کريمی، مهناز افشــار، علی 
اوجی، پرينــاز ايزديار، بهرام رادان و مهراب قاســم خانی. 

شاخص Authority میزان مرجعیت و قدرت تأثیرگذاری 
هر صفحه را محاسبه می کند. اين اسامی نشان می دهند که 
ســلبريتی های ســینمايی کماکان بیشــترين اقتدار و 
مرجعیت را در بین صفحه های تأثیرگذار اينستاگرام ايرانی 

دارند.

اينفلوئنسرهای زن در يک سال گذشته با افزايش سهم 
خود از 1۴به 1۶ درصد، فاصله شان را با اينفلوئنسرهای مرد 
تا حدی کاهش داده اند)سهم اينفلوئنسرهای مرد از 3۰به 
28 درصد کاهش يافته و 5۶درصد صفحه ها غیرشخصی 

هستند و بنابراين قابل دسته بندی جنسیتی نیست(.

75درصد از صفحه های روزمره نگاری در اختیار زنان قرار 
دارد. با توجه به اينکه صفحه های روزمره نگاری و صفحه های 
مد و زيبايی نیز به طور غیرمســتقیم موجــب درآمدزايی 
صاحب صفحه می شود، می توان اين فرضیه را مطرح کرد 
که شــايد به مرور زمــان، فضای آنلايــن )و به طور خاص 
اينستاگرام( در مقايسه با فضای آفلاين، موقعیت های شغلی 

مناسب تری را در اختیار بخشی از زنان قرار دهد.

موقعیــت جغرافیايــی صفحه های تاثیرگــذار ايرانی 
اينستاگرامی نشان می دهد ســهم صفحه های تأثیرگذارِ 
داخل ايران در يک ســال اخیر از 7۶ به 8۰ درصد افزايش 

پیدا کرده است. بنابراين اين نگرانی که فضای اينستاگرام 
خیلی تحت کنتــرل خارج نشین هاســت خیلی منطقی 

نیست. 

تعداد دنبال کنندگان صفحه های تأثیرگذار اصولگرا در 
يک سال گذشــته 5۴درصد افزايش پیدا کرده است. اين 
نسبت برای صفحه های برانداز ۴5درصد، برای صفحه های 
غیرسیاسی 3۰درصد و برای صفحه های اصلاح طلب تنها 

2درصد بوده است.

بیشترين نسبت افزايش دنبال کننده مربوط به افزايش 
9۴درصدی دنبال کنندگان صفحه  بی بی ســی فارسی و 
بیشترين تعداد افزايش دنبال کننده مربوط به افزايش بیش 
از ۶میلیون نفری دنبال کنندگان حسن ريوندی بوده است. 
شديدترين سقوط جايگاه مربوط به تنزل جايگاه بهنوش 
بختیاری از رتبه چهارم در سال 98 به رتبه نهم در سال 99 

بوده است.

اينستاگرام ايرانی به رغم اينکه همواره از سوی بعضی از 
جريان های سیاســی و رســانه ای و حتی بعضی از اهالی 
دانشــگاه و روشــنفکران در معرض آســیب انگاری ها و 
اتهام های دست ودلبازانه قرار دارد، بر مسیر آزمون و خطا و 

خوداصلاح گری حرکت می کند.

 افزایش چشمگیر سهم محتوای آموزشی و طنز و سرگرمی در اینستاگرام ایرانی ها 
 سلبریتی های سینمایی در صفحه های پرطرفدار دست بالا را دارند

نگران نفوذ اینستاگرام نباشید! 
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خیابان جمهوری خانه بخریم یا لس آنجلس؟ 
سوئیت جنوب تهران هم قیمت آپارتمان ۱۲۰ متری آمریکا

  سایت نگار

رومینا و اکبر و مهراد و شادمهر و زن ایرلندی
    مادر رومینا اشرفی، دختر نوجوان تالشی که به دست پدرش به قتل 
رسیده بود، به رأی صادرشده برای متهم اعتراض کرد و خواستار مجازات 

شديدتری شد.
  مادر رومینا از سوی شوهرش تحت فشار قرار گرفته بود که اعلام گذشت کند، 

اما او تا به حال رضایت نداده است.
رعنا دشــتی، مادر رومینا، پیش از این گفته بود اگر پدر رومینا آزاد شود، امنیت 
ندارد و دیگر نمی تواند راحت زندگی کند. این در حالی اســت که به گفته مادر 
رومینا، خانواده شــوهر او برای گرفتن فرزند دیگرش قصــد دارند اقدام قضایي 

بکنند.
دکتر ابراهیم نیکدل مقدم، وکیل مادر رومینا، پیش تر گفته بود رأی صادرشــده 
ازسوی دادگاه می توانست شدیدتر باشد و پدر رومینا با توجه به قتل وحشتناکی 
که انجام داده اســت، باید به مجازات تکمیلی تبعید نیز محکوم می شــد.او در 
واکنش به حکم دادگاه برای متهم مبنی بر 9 سال حبس و پرداخت دیه به مادر 
رومینا گفته بود: ما حدس می زدیم چنین حکمی صادر شــود؛ چراکه براساس 
قانون مجازات اسلامی مصوب ســال 9۲، حداکثر مجازات برای ولی که مرتکب 
قتل فرزند شود، ۱۰ سال حبس و پرداخت دیه است که در این پرونده نیز 9 سال 
حبس و پرداخت دیه صادر شده است، اما می شد با توجه به خطرناک بودن متهم، 
مجازات تکمیلی هم صادر شود و قضات می توانستند مجازات تکمیلی و اقامت 
اجباری یا همان تبعید را هم برای پدر رومینا در نظر بگیرند که متأسفانه مجازات 
تکمیلی داده نشــد و ما به این موضوع اعتراض خواهیم کرد؛ چون این مرد واقعا 
خطرناک اســت.او گفت: مجازات باید متناسب با عمل فرد باشد. قطع کردن سر 
یک دختربچه ۱۳ ساله با داس، عمل بسیار خشنی است و باید مجازاتی سنگین تر 
برای مرتکب در نظر گرفته می شد. قانون باید مجازات قابل پیشگیری تری داشته 

باشد و به مجازات فقهی در این گونه موارد بسنده نشود.

   يک داستان جالب برگرفته از دنیای پادکست ها: اکبر نقدی، با تلنگری 
کوچک و مشــاهده یک تیم دونده خارجی در شــهر مادری خود یعنی مرند با 
افرادی برخورد کرد که کیلومتر و مسافت برای آن ها اعداد و ارقامی بیش نبوده و 
قاره پیمایی به وسیله دویدن به بخشی از سبک زندگی  آن ها تبدیل شده بود، اکبر 
نقدی که خود علاقه مند به دوندگی بود و ســابقه دوندگی داشت با هم صحبت 

شدن با این تیم سه نفره جرقه همان اتفاق بزرگ در زندگی اش رخ داد.
جالب است بدانید که اکبر نقدی رکوردهای عجیبی از خودش ثبت کرده است. 
از مدال طلای ماراتن ۱5۰کیلومتری  کویر لوت، مرسوم به ابرماراتن راه ابریشم 
گرفته تا کسب مدال برنز در اولترا ماراتن ۲7۰کیلومتری دوبی که با حضور 4۰ 
تا از برترین های این رشته از سرتاسر جهان برگزار شده بود. اخیرا نیز آقای نقدی 
موفق شــده که ۱۰۰ روز  متوالی ۱۰۰ ماراتن را بدود )معادل 4۲.۲ کیلومتر در 

روز( که آماری فوق  العاده محسوب می شود. ) رادیو ماجرا(

   به گزارش ايلنا، محمد آقایی از پزشــکان خیر میبــد بعد از حدود ۲۰ روز 
بستری در بیمارستان امام جعفر صادق)ع( این شهرستان بر اثر بیماری کرونا روز 

سه شنبه به کاروان شهدای مدافع سلامت پیوست.
تاکنون تعدادی از کادر درمان میبد به کرونا مبتلا شده اند و شهید آقایی نخستین 

پزشک این شهرستان است که بر اثر ابتلا به کرونا فوت کرد.
وی دوران تحصیل خود را در دبستان امام و دبیرستان مفید میبد گذراند و برای 

ادامه تحصیل در دانشگاه ابتدا رشته و شغل معلمی را برگزید .
وی از جمله پزشکان خیری بود که سال های اخیر در حالی که حدود ۲۱ سال از 
دوران بازنشستگی اش می گذشت با توجه به وضعیت اقتصادی و مشکلات مالی 
که مردم با آن روبه رو هستند تنها با دریافت 5۰۰ تومان بیماران را معاینه می کرد 

تا آنها دیگر غم و ناراحتی پرداخت هزینه درمان را نداشته باشند.

   سردار حســین رحیمی، رئیس پلیس پايتخت صبح سه شنبه در 
مراسم اجرای طرح مشترک )امنیت سلامت محور( در سطح شهر تهران 
اظهار داشت: در دو هفته گذشته اهمیت کمک و کاری که باید در سطح جامعه 

پلیس انجام دهد برای پلیس های تخصصی تشریح شد.
پنجاه گشت امنیت اخلاقی در راستای سلامت فعالیت خواهند کرد؛ همچنین 
۱5۰ گشت مشترک از اصناف، پلیس اماکن واحدها و ادارات بهداشت و تعزیرات 
تشکیل شده است.برخوردهای ما جدی و سخت شده است و ۳۶۳ هزار و ۳9۲ 

مورد تذکر داده شده است. ۳5 هزار ماسک تولید پلیس توزیع شده است.

   به گزارش تازه نیوز، آمار کرونايی کشور نروژ در روز دوشنبه حاکی 
از 202 مورد ابتلای جديد و صفر کشته بر اثر کروناست.

بر اساس این گزارش، اقدامات ساده اما قاطع مسئولان محلی و ملی، عامل اصلی 
این شاهکار بهداشتی در نروژ عنوان می شود.

رئیس شورای شهر اسلو-»رایموند یوهانسِــن«-در یک نشست خبری اقدامات 
جدید کنترل شیوع کرونا در شهر اسلو را اعلام کرد:

اجباری شدن استفاده از ماسک در فضاهای بسته و در اماکن عمومی که فاصله 
دستکم یک متری را نمی توان در آنها حفظ کرد.

اجباری شدن استفاده از ماسک در رستوران ها برای کارمندان و مشتریان در 
همه شرایطی که افراد پشت یک میز قرار ندارند.

توقف پذیرش در فضاهای بیرون رستوران ها و مراکز سرو غذا از ساعت ۱۰ شب 
به بعد.

محدودیت تعداد شرکت کنندگان در تمام رویدادها در فضاهای بسته )بدون 
امکان نشستن ثابت( از 5۰ نفر به ۲۰ نفر.

سفارش به دورکاری در خانه و الزام برای تمامی کارفرمایان به ارائه مستندات 
اینکه به کارمندان اطلاع داده شده است که تا آنجا که عملا امکان پذیر است باید 

دورکاری در خانه داشته باشند.
تعداد ارتباطات اجتماعی در طول یک هفته برای اعضای خانواده، گروه های 

مهد کودک و دبستان ها و کارکنان آنها نباید بیش از ۱۰نفر باشد.

   سخنگوی گمرک گفت: از ۱۱ روز پیش که اقلیم کردستان عراق، واردات 
گوجه فرنگی را آزاد کرده است 9۰۰کامیون با ۱4 هزار تن گوجه فرنگی از گمرک 
باشماق به این منطقه از عراق صادر شده که دو کامیون به دلیل کیفیت پایین کالا 
بعد از حدود سه روز توقف در عراق به ایران عودت داده شد که سه تن آن که آسیب 

دیده تر بود توسط صاحب کالا برای معدوم سازی در مرز جدا شد.
به گزارش ایسنا، سید روح اله لطیفی، سخنگوی گمرک در تشریح فیلم منتشر 
شده از گوجه های برگشتی صادراتی در مرز باشماق کردستان اظهار کرد:  از ۲۶ 
مهر۱۳99محدودیت واردات گوجه فرنگی به اقلیم کردستان عراق  برداشته شده 
و در این مدت ۱۱ روزه حدودا 9۰۰ دستگاه کامیون به وزن ۱4 هزار تن از طریق 

این مرز صادر شده است. 
وی افزود: دیروز تعداد دو دســتگاه کامیون گوجه فرنگی بــه دلیل ملاحظات 

قرنطینه ای طرف مقابل، به داخل کشور برگشت داده شد که صاحب کالا نسبت 
به تفکیک گوجه های فاســد از گوجه های ســالم اقدام و حدود سه تن از آن، در 

محوطه در انتظار اقدام قانونی برای معدوم کردن توسط صاحب کالا تخلیه شد.

   مرکز آمار ايران اعلام کرد: تعداد ولادت های ثبت شــده در سال ١٣٩٨ 
درحالی به یک میلیون و ١٩٦ هزار و ١٣٥ ولادت کاهش یافت که این آمار کمترین 

میزان ولادت در ۸ سال گذشته است.
به گزارش مهر به نقل از مرکز آمار ایران، الگوی سنی باروری نشان دهنده کاهش 
میزان باروری کل در همه ســنین از جمله گروه های سنی ٢4-٢۰ و ٢9-٢5 و 
٣4-٣۰ ساله در سال ١٣٩٨ اســت. این تغییر بیانگر کاهش باروری به ویژه در 
میان گروه سنی جوان است که به نوبه خود سهم بسزایی در کاهش میزان باروری 

کشور داشته است.
میزان باروری کل ایران در ســال های ١٣٩٠ تا ١٣٩٨ افت و خیزهایی را تجربه 
نموده است. این شاخص در نیمه اول دهه ١٣٩٠ با شیب ملایمی رو به افزایش 
گذاشته به گونه ای که از ١.٧٥ فرزند در سال ١٣٩٠ به حدود ٢.٠٧ فرزند در سال 
١٣٩٦ رسیده است. سپس این شاخص رو به کاهش گذاشته و در سال ١٣٩٨ به 

میزان ١.٨فرزند کاهش یافته است.
بر اساس داده های سازمان ثبت احوال کشور تعداد ولادت های ثبت شده در سال 
١٣٩٠ برابر یک میلیون و ٣٨٢هزار و ١١٨ تولد بوده که در ســال ١٣٩٥ به یک 
میلیون و ٥٢٨ هزار و ٥٣ تولد افزایش یافته است اما تعداد ولادت در کل کشور 
از سال ١٣٩٥ تا ١٣٩٨ روند کاهشی داشته و در سال ١٣٩٨ تعداد موالید به یک 

میلیون و ١٩٦ هزار و ١٣٥ ولادت کاهش یافته است.

   مشرق نیوز نوشت: رفتن مهراد جم با رفتن شادمهر عقیلی، محسن نامجو 
یا حمید طالب زاده و حتی با سفر اخیر مانی رهنما و همسرش هم متفاوت است. 
به این جملات دقت کنید: »اون کــه اومده بود برنامه علی ضیــا«، »اون که تو 
کنسرتاش داد میزد« و»اون که با سینا سرلک خوند«. اینها تمام نکات مهم دوران 

خوانندگی محسن سعیدی کیا یا همان مهراد جم متولد مرداد 7۶ است.
جالب است بدانید که او اولین فعالیت هنری اش را به صورت جدی با ترانه سرایی 
و آهنگسازی برای قطعه میثم ابراهیمی به نام »جان جان« در بهمن سال 97 آغاز 
کرد! و بعد در اردیبهشت ســال 9۸ و در حالی که ۲۲ ساله بود اولین قطعه اش با 
نام »شمال« را منتشر کرد و قطعه بعدی اش هم به نام »غمت نباشه«، در انتهای 
همین اردیبهشت 9۸ منتشر شد و به این ترتیب او در فاصله زمانی کمتر از یک 

ماه و با داشتن فقط دو آهنگ توانست در شبکه های اجتماعی مطرح شود.
بله، در جامعه هنری و حتی غیرهنری ما و به واســطه فضــای مجازی می توان 
به سرعت و بدون اینکه کار مهم و خاصی بکنی مشهور و البته به همان سرعت هم 
ناپدید شوی. اما قصه این مهاجرت همان طور که گفتیم فرق دارد، خواننده ای که 
مجوز داشته و تعداد قطعاتش حتی هنوز به عدد انگشتان دو دست هم نرسیده و 
بعضی ها که می شناختنش، در فضای مجازی رفتنش را بهترین خبر این روزها 

می دانستند، چرا باید چنین تصمیمی بگیرد؟
انتشار فیلمش با دنیا جهانبختی که پیش از این با چهره های مشهور دیگری هم 
رابطه داشته و ظاهرا جزو لاینفک مهاجرت سلبریتی هاست! نشان داد که این سفر 

دلایل دیگری هم داشته است.

   محمدحســین لطیفی در گفت وگو با برنامه »پشت صحنه« راديو 
تهران درباره رعايت پروتکل های بهداشتی در ضبط سکانس های سريال 
»آقازاده« گفت: تمامی پروتکل ها رعایت می شد و حتی هفته ای یکبار تمامی 
عوامل این سریال تست می دهند و شــکر خدا هیچکدام از عوامل این سریال به 

کرونا مبتلا نشده اند.
من به رغم میل باطنی ام تصمیم گرفتــم در »آقازاده« بازی کنم. این اتفاق برای 
من یک تجربه بسیار عالی بود؛ زیرا فضای کاری و دنیایی که در آن زندگی می کنم 

تغییر کرد.
بازیگران تمایل زیادی به دیده شدن دارند؛ اما کارگردانان چنین علاقه ای ندارند. 
زیرا اگر اینگونه بود از ابتدا به ســمت بازیگری می رفتند اگرچه بسیاری از مردم 

قبل از بازی من در آقازاده با چهره من کاملًا آشنا بودند.
کارهای من برعکس حامد عنقا اکثراً به دور از حاشــیه هستند اما حامد علاقه 
زیادی به حاشیه ها دارد و فکر می کنم این علاقه به جذابیت کارهایش می افزاید. 
همانطور که موجب شناخته شدن ســریال های »تنهایی لیلا«، »پدر« و »قلب 

یخی« شد، »آقازاده« نیز از چنین ویژگی بی بهره نیست.

   ادعای عجیب يک زن در هواپیما خشــم مردم را برانگیخت. اقدام 
احمقانه این زن در هواپیمای ایرلند پای پلیس را به ماجرا کشاند. زن جوان که 
مسافر پرواز ایراند بود به جرم ماسک نزدن از سوی مسافران مورد بازخواست قرار 
گرفت اما زن دیوانه در اقدامی وحشتناک رو به مسافران سرفه کرد و به آن ها گفت 
که یک روز خواهند مرد! متهم پس از دستگیری توسط پلیس مدعی شد که همه 
ما خواهیم مرد بعضی به خاطر کرونــا و بعضی ها به دلایل دیگر! به هر حال همه 

می میرند! این ادعای زن ایرلندی موجب عصبانیت مردم و پلیس شد.

   صديف بیک زاده در گفت وگو با خبرنگار مهر از رفع مشکل تأمین مواد 
اولیه شرکت صنعتی بهشهر خبر داد و گفت: تأمین و تخصیص ارز برای این 
شرکت انجام شده است، اما به علت زمان بر بودن واردات و همچنین تغییر قیمت 
جهانی روغن به خاطر مسائل کرونا و میل به ذخیره سازی روغن خام مشکلاتی 

برای این شرکت ایجاد شد.
وی افزود: با هماهنگی صورت گرفته با شرکت بازرگانی دولتی ایران، روغن خام 
مورد نیاز برای تداوم فعالیت های این واحد تولیدی تأمین شده است و این واحد 

از فردا وارد مدار تولید می شود.

   سعید آذری تا اطلاع ثانوی از کلیه فعالیت های فوتبالی محروم است. 
در خبر اعلام شده از سوی کمیته انضباطی او به استناد مواد ۲۳ و ۶5 آئین نامه 
کمیته اخلاق محروم شده است. بد نیســت بدانید علی خطیر هم چندی پیش 
دقیقا بر اساس همین مواد از فوتبال محروم شد. این نشان می دهد از نظر کمیته 

اخلاق محرومیت سعید آذری و علی خطیر یکی بوده است.

   دادستان نظامی اســتان تهران گفت: پلیس قبل از دستگیری موظف 
است با رعایت تمام اصول با برهم زنندگان امنیت عمومی برخورد کند، اما پس از 

دستگیری، برخوردهای خشونت آمیز و غیر متعارف، مجاز و قابل قبول نیست.
باید به گونه ای عمل شود که فردی بی گناه تنها با اکتفا به ظاهرش تحت تعقیب 
قرار گیرد و برچسب اراذل و اوباش به وی زده شود؛ ظاهر و پوشش به تنهایی برای 
شناخت افراد کفایت نمی کند، بلکه سوابق و شخصیت آن ها باید به صورت دقیق 

و مستند مورد توجه قرار گیرد.

مريم شکرانی| با پول آپارتمان قدیمی مرکز تهران، 
می شود یک آپارتمان نو در قلب لس آنجلس خرید و 
با پول سوئیتی در جنوبی ترین مناطق تهران، می شود 
یک آپارتمان جادار در مرکز شــهر دیترویت آمریکا 

معامله کرد!

   خانه های مجیدیــه از خانه های شــیکاگو 
گران تر است

 بر اساس گزارش فاکس بیزینس متوسط قیمت هر 
فوت مربع مسکن در شیکاگو ۱9۳ دلار، دالاس ۲۱5 
دلار و میامی ۳۱۳ دلار اســت. هر مترمربع مسکن 

تقریبا ۱۰.7 برابر یک فوت مربع مساحت دارد.
با این حساب اگر دلار ۲7 هزار تومانی ایران را در 
نظر بگیریم، میانگین قیمت یک مترمربع مسکن در 
شیکاگو تقریبا معادل 5۰ میلیون تومان، در دالاس 
تقریبا معادل ۶۰ میلیون تومان و در میامی حدود ۸7 

میلیون تومان است.
با این حساب یک شهروند تهرانی با پول آپارتمانی 
۱۸۰ متری در مجیدیه، می تواند یک آپارتمان بزرگتر 
در مرکز شیکاگو یا دالاس آمریکا داشته باشد. در حال 
حاضر یک آپارتمان نوســاز ۱۸۳ در خیابان قندی 
مجیدیه، با قیمت ۱۲ میلیارد و 444 میلیون تومان 

آگهی شده است.
با این مبلغ می توان یک آپارتمان ۲4۰متری در 
مرکز شهر شیکاگو آمریکا یا یک آپارتمان ۲۰۰متری 

در مرکز شهر دالاس خرید.

   بهــای آپارتمــان در امیرآبــاد معــادل 
آپارتمان های ناف لس آنجلس

یک شهروند تهرانی با پول یک آپارتمان قدیمی در 
مرکز تهران می تواند یک آپارتمان متوسط در مرکز 
لس آنجلس داشته باشد. بهای یک فوت مربع مسکن 
در مرکز لس آنجلس ۶4۶ دلار است که با دلار ۲7 هزار 

تومانی، بهای یک مترمربع مســکن در وســط شهر 
لس آنجلس حدود ۱۸۰میلیون تومان می شود.

در فایل بنگاه های مسکن تهران بهای یک آپارتمان 
۲۱ ســاله ۱۸۰ متری و بدون آسانســور در امیرآباد 
۱5میلیارد تومان اســت. با این مبلغ می شــود یک 

آپارتمان ۸۳ متری در قلب لس آنجلس بخرید.

    ســوئیت جنوب تهران گران تر از آپارتمان 
۱۲۰ متری دیترویت

با پولی که می توانید در جنوب شهر تهران یک 
ســوئیت کوچک بخرید می توانید در مرکز شهر 
شیکاگو صاحب سوئیت شــوید یا اینکه در وسط 
شهر دیترویت صاحب یک خانه جادار ۱۲۸متری 

باشید.
متوســط بهای یک فوت مربع مســکن در ایالت 
دیترویت 4۲ دلار اســت که با دلار ۲7هزار تومانی و 
برای یــک مترمربع مســکن حــدود ۱۱ میلیون و 
7۰۰ هزار تومان می شــود. یک آپارتمان 5۸ متری 
 ۳ســال ســاخت بدون پارکینگ و انباری در یکی از 
جنوبی ترین مناطق تهران یعنی بلوار ابوذر ۱.5 میلیارد 

تومان قیمت دارد.
با این پول می شود یک سوئیت ۳۰ متری در مرکز 
شــیکاگو خریداری کرد یا اینکه یک آپارتمان نسبتا 

جادار ۱۲۸ متری در مرکز شهر دیترویت خرید.

    بهای آپارتمــان ۳۵۰ متری ولنجک معادل 
ویلای ۱۲۰۰ متری میامی

در گران قیمت تریــن شــهرهای آمریــکا یعنی 
بوستون، نیویورک و سان فرانسیسکو متوسط قیمت 
هر فوت مربع مسکن به ترتیب ۱۱۶۰ دلار، ۱۱۰۶ دلار 
و ۱۰۰4 دلار است. در واقع قیمت هر مترمربع مسکن 
با دلار ۲7 هزار تومانی در این ایالات به ترتیب حدود 

۳۲.4 ، ۳۰.9 و ۲۸.۱ میلیون تومان است.

در شمال شــهر تهران یک آپارتمان ۳5۰ متری 
نوســاز در ولنجک، خیابان پنجم 5۶ میلیارد تومان 
قیمت گذاری شــده اســت. با این پول می شود یک 
آپارتمان ۱7۲ متری در بوســتون یــا یک آپارتمان 
۱۸۱ متری در نیویورک و یا یک آپارتمان ۲۰۰ متری 

در سان فرانسیسکو خرید.
در زعفرانیــه هم یک خانه قدیمــی 7۰۰ متری 
۱۱۲ میلیارد تومان قیمت گذاری شــده است. با این 
پول می توان یک خانه با همین متراژ در لس آنجلس 
آمریکا خرید یا یک خانه ۱۲۰۰ متری در ناف میامی 

خرید!

     طبقه متوسط آمریکا حداکثر می تواند در 
پونک و جنت آباد خانه بخرد

نکته دیگر اینکه متوسط قیمت یک خانه در آمریکا 
حدود 7.۲ میلیارد تومان اســت. به عبارت دیگر اگر 
شهروندان طبقه متوســط آمریکا بخواهند در بازار 
مسکن ایران خانه بخرند حداکثر می توانند آپارتمانی 
۱۲۰ تا ۱۸۰ متری در پونک، جنت آباد یا سعادت آباد 

تهران بخرند!

    قیمت مسکن آمریکا ظرف دو دهه ۲ برابر 
و در تهران ۷۸ برابر شد

جالب اســت که بــر اســاس گــزارش ویژوال 
کپیتالیست تقریبا ۲۰ســال طول کشیده است که 
قیمت مسکن در آمریکا دو برابر شود. قیمت مسکن 
آمریکا در ابتدای ســال ۲۰۲۰ به طور متوسط ۲59 
هزار دلار بوده که ایــن رقم ۱۰۶ درصد بیشــتر از 

متوسط ثبت شده برای سال ۲۰۰۰ است.
بنابر این گزارش، از 5۰۰ شهر بزرگ آمریکا، قیمت 
مسکن به طور متوسط در ۳5۶ شهر کمتر از متوسط 
کل و در ۱44 شهر نیز بیشــتر از متوسط کل قیمت 

مسکن در این کشور بوده است.)تجارت نیوز(

 واگویه های انتظار
تو در مسیر طلوعی و من اسیر غروب
چه اختلاف بزرگی کجا به هم برسیم
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محمد علــی فروغی چهــره ای اســتثنایی در 
تاریخ معاصر ایران است. سیاســتمداری که با 
پشتکار در کارهای دیوانی و اداری پای خود را به 
وزارتخانه های دوران قاجار باز کرد و بعد رئیس 
دبیرخانه مجلس و باز هم با پشتکار و ممارست 
خود نماینده مجلس در دور دوم شــد. او هیچ 
وقت مبارز سیاسی نبود اما شخصیتا شکلی بود 
که اعتماد سیاسیون ومبارزان را به سمت خود 
جلب می کرد.  پدر او رئیس دارالترجمه دوران 
قاجار بود و بدین جهت فروغی به شکل خودکار 
بر زبان فرانسه و تا حدی انگلیسی مسلط بود. در 
بحبوحه انقلاب مشــروطه او در تهران و با یاری 
همزاد سیاســی اش یعنی وثوق الدوله اولین لژ 
فراماسونری ایران را تشکیل داد و قوانین آن را 
نیز ترجمه کرد و در اختیار دوستانش گذاشت. 
بیشتر همچون یک سرگرمی ســطح بالا برای 
گروهی از مردان متجدد روشــنفکر! از همین 
سال ها انگلیس و ســفرایش پشتیبان او شدند. 
فروغی به همراه سید حســن تقی زاده و حسن 
وثوق )وثوق الدوله( مــردان معتمد متجدد در 
اواخر دوران قاجار بودند که ســفارت انگلیس 
از آنها حمایت می کرد. هر ســه نفــر در تنظیم 
قراردادهای دیپلماتیک و اقتصادی ایران با غرب 
نقش پررنگی داشــتند. حسن تقی زاده در لغو و 
سپس تجدید قرارداد نفتی دارسی، حسن وثوق 
در قرارداد خیانت بار ۱9۱9 با انگلیس و فروغی 
هم در کنفرانس پاریس حضور پیدا کرد تا منافع 
ایران در معادلات قدرت های اروپایی  و آمریکایی 
پس از جنگ اول جهانی را تامین کند که این بار  
توسط انگلیس پس زده شــد  و اجازه حضور در 
کنفرانس را پیــدا نکرد چراکه انگلیســی ها به 
خاطر قرارداد ۱9۱9 خیالشــان از طرف ایران 

راحت بود.در واقــع وثوق الدوله جلوی موفقیت 
دوســت و رقیب خود فروغی را گرفت. فروغی 
هم در عوض یک ســال و نیم در اروپا سیاحت 
و ســخنرانی کرد و در فضای باز فرانسه و آلمان 
پس از جنگ روزهای خوشی را از سر گذراند. در 
سن 44 ســالگی.  این داستان ها مربوط به سال 
۱۲9۸ است. یک سال قبل از کودتای سید ضیا و 
رضاخان.او در دوران پختگی خود در کابینه های 
متعدد دوران احمد شــاه  وزارت را تجربه  کرده 
بود و حتــی در دوره ای همــه کاره دربار احمد 
شاه شد. او ســال های پس از کودتا هم معتمد 
سردار سپه بود. او یکی از کسانی بود که از ایده 
جمهوریخواهی و سپس انتقال سلطنت به رضا 
شاه حمایت کرد. او در سال ۱۳۰4 عازم فرانسه 
شد تا احمد شاه را از این اتفاق آگاه و از او دلجویی 
کند که معروف است که احمد شاه قبول نکرد. 
هرچه بود فروغی بلافاصله پــس از تاجگذاری 
رضاشاه به اولین نخست وزیر او بدل شد. هرچند 
آبش با تیمورتاش به یک جوی نرفت و استعفا داد 
و بعد هم دوره ای به شــکلی نمادین وزیر جنگ 
بود بی آنکه قدرت تصمیم گیری داشــته باشد. 
بزرگ ترین مخالف او در آن سال ها دکتر محمد 
مصدق بود که مثل فروغــی تحصیلات حقوق 
داشــت. این ســخنرانی مصدق درباره فروغی 
جالب است:»فروغی در زمان نخست وزیری اش، 
بدون اطلاع دیگر وزیران، در نامه ای به سفارت 
انگلیس، حدود ۱۰میلیون تومان دعاوی دولت 
انگلیس را نسبت به ایران تأیید کرده بوده است. 
... او به دلیل همین باج دادن هــا به دولت های 
خارجی، هیچگاه ضرری ندیده و همیشه در کار 
بوده و بلکه گاهی هم مثل امــروز غیر از وزارت 
یکی دو کار دیگر هم، ریاســت دیــوان تمییز و 

ریاست مدرســه حقوق را ذخیره نموده که اگر 
از مقــام وزارت کناره جویی کرد، مملکت از آثار 

وجودی ایشان مستفیض شود!«
فروغی در دوره ای سفیرکبیر ایران در استانبول 
شــد و از قرار رابطه دوســتانه بســیار خوبی با 
آتاتورک برقرار می کند و زمینه ساز سفر رضاشاه 

به ترکیه می شود. 
با به زندان افتادن تیمورتاش ستاره بخت فروغی 
رو به صعود رفت. او در سال ۱۳۱۲ دوباره نخست 
وزیر شد. در دوران او در انفعال زیرکانه اش حکم 
اعدام تیمورتاش و سردار اســعد در زندان اجرا 
شد. اما بداقبالی به ســراغ خود فروغی هم آمد. 
مدافع همیشــگی تجدد خود در همین گود به 
زمین افتاد. وقتی که در غائله اجباری شدن کلاه 
شاپو در مشهد مردم در مسجد گوهرشاد تحصن 
کردند و به دستور رضاشاه به آنها حمله شد. در 
این میان مصباح الســلطنه تولیت آستان قدس 
به نوعی در دســتور رضاشــاه وقفه ایجاد کرد و 
بلافاصله در دادگاهی صحرایی به اعدام محکوم 
شد! در واقع رضاشاه با سنگدلی  در جهت همان 
تجددی گام  بر می داشت که حاصل اندیشه های 
فروغی و سفرش به ترکیه بود. اما نکته اینجاست 
که مصباح الســلطنه پدر دامادهای فروغی بود! 
تلاش فروغی برای نجات جان پدر دامادهایش 
به خشم رضاشــاه و برکناری فروغی منجر شد! 
فروغی شانس آورد که در طوفان خشم رضاشاه 
گیر زندان و سرپاس مختاری بی رحم و پزشک 
احمدی نیافتــاد. تقدیر این بــود که فروغی که 
اولین نخست وزیر رضاشاه بود شش سال بعد و در 
شهریور۲۰ آخرین نخست وزیر رضاشاه هم شد و 
او بود که با همدستی انگلیسی ها مراحل برکناری 

رضاشاه و انتقال قدرت به پسر او را ترتیب داد.

بازنشر مطالب روزنامه هفت صبح صرفا با 
اجازه کتبی مجاز است، در غیر اين صورت 
ممنوع و قابل پیگیری قانونی است

معلم به بچه ها گفته بود لیستی از شغل هایی را که 
می شناسند بنویسند. بچه ها نوشته بودند غواص، 
فضانورد، آتش نشان، خلبان،  بازیگر، دانشمند و... 
احتمالا شغل های محبوب خودشان را بالای لیست 
گذاشــته بودند. آدم ها در بچگی با خیال آســوده 
به رویاها و خواسته هایشــان فکــر می کنند. هنوز 
مغزشان دچار خودسانسوری نشــده و با پوزخند 

نمی گویند »بی خیال! این که شدنی نیست.« 
بیشــتر بچه ها می خواهند در آینده مثل قهرمانان 
کارتون ها زندگی کنند. پلیس یا آتش نشان باشند 
و حلقه آتشِ دور گرفتاری وحشت زده را خاموش 
کنند یا دستبندی به دست های دزد شیادی بزنند 
و کیف پر از جواهری را پس بگیرند. دانشــمندی 
در آزمایشــگاهی فوق پیشرفته باشــند و دستگاه 
نامرئی کننده بســازند یا بالاخره موفق به ساخت 
معجونی سبز و قدرتمند شوند که خوردنش انسان 

را از هر مرضی مصــون می کند. بازیگــری زیبا و 
بااستعداد فرورفته در لباسی فاخر و براق باشند که 
خرامان روی فرش قرمز راه می رود و به هوادارانش 
امضا می دهــد.  بچه ها دائما از شــغل و خانه های 
رویایی آینده شــان حرف می زنند. عمارتی بزرگ 
بالای تپه ای سرسبز، با چلچراغی غول آسا آویزان 
از سقفی بلند. آنها آینده را شبیه به قصه ای جذاب 
و پرهیجان می بینند. قصــه ای که در آن می توانند 
هر نقشــی که می خواهند داشته باشند. چه کسی 
می تواند جلوی خوشبختی و موفقیتشان را بگیرد؟

بچه ها بزرگ می شــوند و کم کــم می فهمند عده  
کمی از آنها می توانند در دانشگاه درسی را بخوانند 
که قبلا رویایش را داشــتند. عده کمی می توانند 
آنقدر خود را بالا بکشــند تا به فضاپیمایی برسند 
و از سیاره خارج شوند. عده کمی می توانند جلوی 
دوربین کارگردانی کاربلد فیلم بازی کنند و پایشان 

را به فرش قرمزها برسانند.  هیچکدام از بچه ها در 
لیستشان شغل کارمند را ننوشته بودند. درحالی که 
بیشتر آدم ها بزرگ می شوند، رویاها را تا می کنند، 
توی جعبه ای تــه انباری می گذارنــد و تبدیل به 
کارمندی می شوند که از ساعت 9 تا 5 عصر کاری 
را انجام می دهد که ازش بیزار است. بچه ها بزرگ 
می شــوند، توی باتلاق کارهای خسته کننده برای 
به دست آوردن حقوقی نســبتاا ناچیز می افتند و 
کم کم مسیر آزمایشگاه را از یاد می برند و فراموش 
می کنند زمانی می خواســتند مخترع دســتگاه 

نامرئی کننده باشند.
باید کسی/کســانی در زندگی مان باشند تا اجازه 
ندهند رویاهایمان را ته جعبه بگذاریم. کسی باید 
باشــد که هر چندوقت یکبار با صدای بلند بهمان 
بگوید از خمودگی بیرون بیا، تلاش کن، آن جاده 

لعنتی رویایی روبه رویت است. فقط تکان بخور!

  ستون فقرات

تکان بخور!
آنالی اکبری

شوخی تلخ سرنوشت با فروغی  
پاورقی جديد: داستان هايی از پشت صحنه سیاست و فرهنگ و اقتصاد ايران در قرن گذشته

آرش خوشخو  صد سال، صد قصه-9
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  بورس

  صنایع  غذایی
   مسکن 

  گردشگری

گاراژ

شنیدن خبری در مورد ضرر هیوندای ممکن است کمی 
بهت آور به نظر برسد. کسانی که اخبار صنعت خودرو را 
دنبال می کنند، معمولًا با اخباری در مورد موفقیت های 
تجــاری و نوآوری های تکنولوژیــک هیوندای مواجه 
می شــوند  اما این خبر صحــت دارد و هیوندای اخیراً 
از ضرر هنگفت 313.8 میلیــارد  وونی خود که معادل 
278.1 میلیون دلار آمریکاســت، خبر داده است. این 
ضرر مربوط بــه عملکرد مالی هیونــدای  بین ماه های 
ژوئیه تا سپتامبر سال جاری اســت. بر اساس گزارش 
منتشــره از ســوی هیوندای، ضرر خالص این شرکت 
خودروساز در ســه ماهه منتهی به ســپتامبر بالغ بر 
188.8 میلیارد وون بود. هیونــدای دلیل این ضرر و 
زیان را تأمین هزینه های مربوط بــه موتور خودروها 
اعلام کــرد؛ چرا کــه اقدامات پیشــگیرانه ای را برای 
اطمینان از ایمنی مشتری های خود و کاهش احتمال 
هرگونه افزایش هزینه مربوط بــه کیفیت را در آینده 
انجام داده اســت. شــرکت هیوندای موتور همچنین 
اعلام کرد که به جز تامین این هزینه، عملکرد تجاری 
این شــرکت بیش از انتظارات بازار بــود. درآمد این 

خودروساز کره ای نسبت به سال قبل 2.3 درصد رشد 
کرد که این رقم برای ســه ماهه سوم 27.58 تریلیون 
وون بود  اما هیوندای در ســه ماهه ســوم سال جاری 
997842 دســتگاه وســیله نقلیه در سراســر جهان 
فروخته است که نسبت به سال گذشــته 9.6 درصد 
کاهش را نشــان می دهد. می توان دلیــل اصلی این 
کاهش شدید را شیوع ویروس کرونا در جهان و درگیر 
ســاختن اقتصاد کشــورهای گوناگون دانست که با 
کاهش درآمدها و رکود مفرط، قدرت خرید خریداران 
بالقوه   محصولات خودروســازها را پایین آورده است. 
در چنین شرایطی بیشتر خریداران ترجیح می دهند 
از گزینه هــای بدیل همچون خودروهای دســت دوم 
استفاده کنند و کمتر به سراغ خرید مدل های نو بروند. 
هیوندای جزو خودروســازانی اســت که در سال های 
اخیر توانسته توجه طیف وسیعی از سلایق را با عرضه   
خودروهایی در کلاس های هاچ بک، سدان خانوادگی، 
ســدان لوکس، اس یووی بزرگ، کراس اوور، ســدان 
اسپورت و... جلب کند. با این حال خودروسازان قدیمی 
و پرسابقه   بازار در آلمان، ژاپن، فرانسه و ایالات متحده 

بیکار ننشســته و از نوآوری های جدید در محصولات 
اخیر خود استفاده می کنند. هیوندای اگر خواهان بهبود 
عملکرد خود و گرفتن سهم بیشــتری از بازار خودرو 
است، باید بتواند خود را تبدیل به گزینه   اول خریداران 
کند که با شرحی که رفت کار آسانی نیست. با احتیاط 
خریداران و توجه بیشتر به حوزه   خودروهای برقی که 
مصرف ســوخت کمتری دارند و با محیط زیست هم 
سازگارند، این خودروها در آینده نقش پررنگ تری در 
بازار ایفا خواهند کرد. هیوندای با سرمایه گذاری بیشتر 
در این حوزه می تواند امیدوار به فروش تعداد بیشتری 
از خودروهای خود باشــد. البته این خودروساز کره ای 
در حوزه های جدیدی همچون خودروهای اســپورت 
نیز وارد شده و به صورت مشخص با سرمایه گذاری بر 
سری N عزم خود را برای رقابت با دیگر رقبا نشان داده 
است. حوزه  هایی که ریسک آنها برای خودروساز جوانی 
همچون هیوندای پایین نیست و همچون وضعیت فعلی 
می تواند در کوتاه مدت از ســود آن بکاهد. هرچند در 
بلندمدت می تواند منجر به بازگشت سرمایه و سودهای 

کلان هم بشود.

گاراژ

 
ضرر278میلیوندلاری
بزرگترینخودروساز

کرهجنوبی
هیوندای از ضرر 278میلیون دلاری 
خود در سه ماهه سوم سال 2020 

خبر داده است

بازار اروپا همان طور که از نام قاره  معلوم است، چندان 
علاقه ای به خودروهایی با مصرف سوخت بالا ندارد و 
خریداران اروپایی معمولًا تمایل بیشتری به مدل های 
کم مصرف و هیبرید نشان می دهند. داچیا، خودروساز 
رومانیایی که جزو زیرمجموعه های رنوی فرانسه است 
و در ایران محصولات لوگان و داستر آن ذیل برند رنو 
مونتاژ شدند، اخیراً از شاسی بلندی رونمایی کرده   که 
به نظر می رسد آینده   خوبی در اروپا  که گویا قرار است 
تنها در آنجا هم تولید شود، داشته باشد. داچیا هنوز به 
صورت رسمی قیمت اسپرینگ را اعلام نکرده است. 
فعلًا عنوان ارزان ترین اس یووی برقی اروپا در اختیار 
رنو تویزی اســت و داچیا اگر بخواهــد این عنوان را 
به دست بیاورد باید اسپرینگ برقی را با قیمتی پایین تر 
از 10 هزار یورو عرضه کند  اما اگر قصد داچیا رقابت 
در حوزه   خودروهای هوشمند برقی باشد، نمی تواند 

به عددی زیر 19 هزار یورو فکر کند. طبق 
اعلام وب سایت رسمی داچیا به زبان 

مجارستانی قیمت این خودرو برای 
100 دستگاه اول شش هزار 
و 490 فورینت مجارستان 

خواهــد بود کــه چیزی 
حــدود 17 تــا 21 هزار 
یورو است. انتظار می رود   
باتــری 26.8 کیلوواتی 

اسپرینگ بتواند تا 225 کیلومتر مسافت را پشتیبانی 
کند. برای کسانی که خواهان استفاده بهینه تر از باتری 
 Eco Mode و طی مسیر طولانی تری هستند حالت
هم در نظر گرفته شده اســت که پیمایش را بهبود 
می بخشد. در این حالت از باتری 33 کیلوواتی حداکثر 
23 کیلووات بهره برداری می شود و حداکثر سرعت در 

این وضعیت 100 کیلومتر در ساعت است.
داچیا اعلام کرده است که باتری اسپرینگ به مدت 
هشت سال یا 120 هزار کیلومتر تحت وارانتی این 
شرکت رومانیایی خواهد بود. با تست های انجام شده 
اسپرینگ توانست به نهایت سرعت 125 کیلومتر 
بر ســاعت دســت پیدا کند. موتور 33 کیلوواتی 
اســپرینگ نیز توان تولید 44 اسب بخار را خواهد 
داشت. طول فضای مخصوص به بار 1033 میلیمتر   
و گنجایش آن 800 لیتر است که می تواند تا 325 
کیلوگرم بار را تحمل 
کنــد. البتــه 

داچیا برای کســانی که قصد حمل بار با اسپرینگ 
را دارند، مدل باربری مخصوصــی را تدارک دیده 
که از ظرفیت بیشــتری برخوردار است. البته یکی 
از ویژگی های مثبت داچیــا در محصولاتش توجه 
به ظرفیت حمل بار است که آن را در قیاس با رقبا 
تبدیل به گزینه ای محبوب بــرای خانواده ها کرده 
اســت. رنگ اســتاندارد مدل باربری رنگ سفید و 
امکانات آن سیســتم تهویه هوای دستی، سیستم 
صوتی )مجهز به رادیو، بلوتــوث و نگه دارنده  تلفن 
همراه هوشمند( است. رینگ های فلزی استاندارد 
آن 14 اینچی اســت  و به خاطر بهینه سازی وزن و 
امکان جابه جایی بار در بخــش صندوق عقب این 

خودرو، لاستیک زاپاس تعبیه نشده است.
طراحی خودروهای داچیا معمــولًا به خودروهای 
رنو شباهت دارد اما در این نسخه می توان شباهت 
بسیاری با سیتروئن C3، به خصوص از نمای عقب 
پیدا کرد اما در نمای جلو طراحی اسپرینگ بدیع تر 
و چشم نوازتر است. داچیا در عکس های منتشره از 
مدل استاندارد اســپرینگ از ترکیب خاکستری و 
نارنجی اســتفاده کرده و با تعبیه  دو چراغ که یکی 
LED اســت و جلو پنجره  دورنگ، به نمای جلوي 
اســپرینگ حالتی تهاجمی و اســپورت بخشیده 
اســت. بســیاری از افراد در نگاه اول اسپرینگ را 
خودرویی در کلاس اس یووی اســپورت در رقابت 
با دیگــر خودروهای ایــن کلاس ارزیابی می کنند 
که موفقیتی برای داچیا است. داچیا به تازگی وارد 
صنعت خودروهای برقی شده و باید با خودروسازانی 
رقابت کند کــه از مدت ها پیش آزمــون و خطا در 
این حوزه را شــروع کرده بودند و اکنون از منفعت 
آن دوران استفاده می کنند. اگرچه عملکرد داچیا 
تاکنــون حکایــت از آن دارد که این خودروســاز 
رومانیایی مشتریان خاص خود را دارد و به خوبی با 

بازار خودروهای ارزان و عامه پسند آشناست.

گام پایانی محرمانه   مرسدس بنز

بازار ابرخودروها در سال های اخیر در انحصار خودروســازانی همچون پاگانی، 
بوگاتی، کونیخ زگ و... بوده است. شرکت هایی که دامنه  فعالیت محدودی دارند، 
خودروهای شان دست ساز است و مشتریان خاص خود را دارد  اما مرسدس بنز هم 
از سال 2017 پروژه ای محرمانه با عنوان پروژه یک را با هدف ساختن ابرخودرویی 
بر اساس خودروهای فرمول یک کلید زده و به صورت جدی خواهان گرفتن سهم 
خود از این بازار کوچک اما سرشار از پول است. مرسدس بنز AMG 1 قرار است از 
پیشرانه  1.6 لیتری V6 هیبریدی E-turbo استفاده کند که قبلًا اعلام شده بود 
توان تولید هزار اسب بخار را داراست  اما گویا تلاش مهندسان مرسدس بنز جواب 
داده و قدرت این مدل به 1200 اسب بخار رسیده است! مرسدس بنز از قبل تمام 
275 نمونه  این مدل را به مشتریان ثروتمند و وفادار خود که بیشتر از کشورهای 
جنوب خلیج فارس هستند پیش فروش کرده اســت. هر کدام از این افراد 2.75 
میلیون دلار پرداخت کرده اند و بی صبرانه منتظر تحویل گرفتن خودروی خود 

هستند که طبق برنامه   شرکت از سه ماهه دوم 2021 آغاز می شود.

خاطره ای از دهه 70 میلادی با 
رنگ سبز آمازونی!

ب.ام.و i518  در دهه 70 میلادی برای جوانان آن دوران حکم ب.ام.و M3 برای 
جوانان امروزی را دارد و با عرضه   نسبتاً همزمان در بازارهای جهانی، در اذهان 
ایرانیان نیز به عنوان خودرویی نوســتالژیک جای خود را باز کرد. این سری از 
سال 1972 تا ســال 1991   روی خط تولید ب.ام.و قرار داشت و زمینه را برای 
شهرت M3 فراهم کرد. طراحی خارجی ب.ام.و 518 در آن زمان توسط دو تن 
از خوش آوازه ترین طراحان جهان یعنی پیترو فروآ و پل براک انجام شد. موتور 
1.8 لیتری چهار سیلندر این خودرو با گیربکس چهار سرعته دستی به قدری 
تطبیق یافته است که می تواند 90 اســب بخار نیرو و 140 نیوتن متر گشتاور 
تولید کند. بیشینه سرعت این خودرو نیز به 160 کیلومتر برساعت می رسد. این 
عملکرد برای خودرویی با تکنولوژی های 46 سال پیش به نظر شگفت انگیز است. 
مصرف سوخت ترکیبی این خودرو نیز به 9.2 لیتر می رسد که برای خودرویی با 
این سابقه حضور بسیار مناسب است. رنگ خودروی حاضر نیز به نوعی تبدیل به 

امضای ب.ام.و در این مدل شده است و به سبز آمازونی شهرت دارد.

نوآوری تازه جنرال موتورز برای 
سرنشینان عقب

امروزه کمپانی های مختلف خودروساز در زمینه   کنسول و امکانات سرگرمی در 
رقابتی سنگین قرار دارند و هرکدام تلاش می کنند با عرضه   آپشن هایی جذاب تر 
در این حوزه نظر خریداران احتمالی را جلب کنند  اما این امکانات محدود به راننده 
و سرنشین جلو هستند و امکانات ســرگرمی برای سرنشینان عقب مدت هاست 
تغییر محسوســی را تجربه نکرده اســت. گویا جنرال موتورز تصمیم گرفته به 
سرنشینان عقب هم لذت تجربه  استفاده از فیلم ها و برنامه های تلویزیونی حین 
 Blu-Ray مسافرت را با سیستمی نوین هدیه بدهد. در این سیستم پخش کننده
یا DVD با قابلیت اتصال دســتگاه از طریق USB-C یا HDMI مانند اپل تی 
وی، روکو، کروم کست، آمازون تی وی و اســلینگ تی وی جایگزین شده است و 
همچنین صفحه میراکست اندروید را هم پشتیبانی می کند. سیستم جدید رسانه 
برای سرنشینان عقب شــامل دو صفحه نمایش لمسی 12.6 اینچی است که به 
پشتی های ردیف اول اضافه شده و امکان اتصال به سیستم مسیریابی خودرو را 
هم دارد و به مسافران اجازه  می دهد نقاط مورد نظر خود را روی صفحه نمایش 
و سرگرمی جلو ارائه دهند. برای امکانات اتصال به اینترنت هم جنرال موتورز دو 

گزینه  4G LTE و نقطه اتصال وای فای داخلی را پیشنهاد کرده است.

تصمیم جذاب آئودی برای
گرامیداشت 40 سالگی کواترو

نمایشگاه خودروی ژنو 1980 برای ارباب حلقه های صنعت خودرو تاریخ خاصی 
است. در این دوره از نمایشگاه ژنو بود که آئودی از اســطوره مسابقات رالی و 
پایه و اســاس محصولات پرفورمنس جاده ای خود یعنی کواترو رونمایی کرد. 
حال آئودی برای گرامیداشت 40 ســالگی این اسطوره تصمیم گرفته است تا 
نسخه ویژه ای از مدل TT RS را ساخته و به خریداران وفادار خود عرضه کند. 
از این خودرو که فقط به صورت کوپه و در آلمان قابل ســفارش است، تنها 40 
دستگاه ساخته خواهد شد. این TT RS سفارشی دارای رنگ بدنه سفید آلپاین، 
 S1 نوشته ها و برچسب های خاص روی بدنه است که از آئودی اسپورت کواترو
سال 1987 الهام گرفته اســت. برای ایجاد جذابیت بصری بیشتر نوشته های 
روی سقف، کاپوت و گلگیرهای عقب با عناصر مشکی براق و همچنین ورودی 
هوای روی کاپوت همراه شــده اند. زیر کاپوت TT RS   کواترو همان پیشرانه 
پنج سیلندر توربو با قدرت 394 اسب بخار و گشتاور 480 نیوتن متر قرار دارد 
که باعث ایجاد شتاب صفر تا 100 کیلومتر در ســاعت 3.7 ثانیه ای و حداکثر 
 TT RS سرعت 280 کیلومتر در ساعت می شود. درحالی که قیمت نسخه پایه
در آلمان از حدود 66500 یورو شروع می شــود، این نسخه سفارشی با قیمت 

گزاف 114040 یورویی فروخته خواهد شد.

دندهمعکوس   

 نوستالژی

 نیش ترمز

 چهار چرخ

داچیای رومانی از اولین خودروی برقی خود رونمایی کرد

اسپرینگ؛ارزانترین
شاسیبلندبرقیدرقارهسبز!
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حجم موتور مدل  قیمت ردیف
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حجم موتور مدل  قیمت ردیف
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1/1 میلیارد

 میلیون618

800 میلیون

915 میلیون

840 میلیون

695 میلیون

1500

1500

2000

1500

2000

1600

ریگان کوپا

SX6 دانگ فنگ

چری تیگو 5

چری تیگو 7

S7 هایما

S5 هایما
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4

5
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243 میلیون

260 میلیون

236 میلیون

311 میلیون

465 میلیون

217 میلیون

167 میلیون

154 میلیون

159 میلیون

174 میلیون

121 میلیون

140 میلیون

LX EF7 سمند

ELX سمند سورن

LX رانا

پژو 207 دنده ای

پژو 207 صندوق دار

SLX 405 پژو

تیبا هاچ بک پلاس

تیبا صندوق دار پلاس

ساینا EX  دنده ای

کوییک دنده ای

SE 131 پراید

SE 111 پراید

1700

1800

1600

1600

1600

1600

1500

1500

1500

1500

1300

1300

توسان

سانتافه

الانترا

اکسنت

i20 

آزرا )گرنجور(

2/3 میلیارد

2/7 میلیارد

1/3 میلیارد

915 میلیون

990 میلیون

3/2 میلیارد

2000

2400

2000

1600

1400

2400

تولید هایما متوقف شد
ایران خودرو با ارسال اطلاعیه ای به نمایندگی های خود 

از توقف تولید دو محصول هایما S5 و هایما S7 خبر داد

ســال 94 بود که ایران خودرو با مشــارکت هایما اتومبیل، شــرکت چینی 
زیرمجموعه برند فاو، تولید مدل هایما S7 با ظرفیت 2000 سی سی را کلید 
زد. پس از دو سال ایران خودرو خراسان پذیرای مدل 1800 توربوشارژ و البته 
مدل S5 هایما نیز شد. در شرایطی که قیمت ها متاثر از افزایش نرخ ارز روند 
صعودی گرفته بود، هایما توانست تاحدی خلأ ناشی از حضور شاسی بلندهای 
 180 S7 کره ای در قیمت های پایین تر را پر کند. موتور 148 اســب بخاری
نیوتن متر گشتاور را تولید می کرد که شتاب صفر تا صد، 13 ثانیه ای نه چندان 
راضی کننده را به راننده ارائه می داد. البته طراحی به روزی نداشــت و عرضه 
محدود مدل توربوشــارژ با قدرت 170 اســب بخار دامنه  انتخاب کسانی که 
خواهــان ویژگی های فنی شــاخص تر بودند را تنگ تر می کــرد. با این حال 
دردسرهای هایما تمامی نداشت. در سال 97 سازمان ملی استاندارد دستور 
توقف هایما S7 دو هزار سی سی را به دلیل مصرف بالای سوخت صادر کرد. بعد 
از چندی تولید مدل 1800 توربوشارژ نیز متوقف شد. مدل S5 تمایز طراحی 
آشکاری با S7 مونتاژی از سوی ایران خودرو داشت و ذیل زبان طراحی جدید 
هایما قرار می گرفت که در سومین فیس لیفت S7 در سال 2017 به بازار چین 

عرضه می شد.
تیر خلاص  به پیکر نیمه جان هایما اما در آبان 99 اصابت کرد    که ایران خودرو 
با ارسال اطلاعیه ای به نمایندگی های فروش خود از عدم امکان تامین قطعات 
منفصلــه   آن به دلیل تحریم های صنعــت خودرویی ایران خبر داده اســت. 
گمانه زنی ها در این خصوص به چندی قبل برمی گردد که انتشــار آمار کدال 
شهریور 99 حکایت از تولید تنها یک دستگاه هایما داشت. تا پیش از آن حتی 
خبر از تلاش ایران خودرو  برای تولید دیگر مدل های این برند چینی در ایران 
همچون مدل توربوی S7 و یک سدان خانوادگی منتشــر شده بود  اما فشار 
تحریم ها در نهایت منجر به آن شــد که هایمای ایران خودرویی به سرنوشت 
چانگان سایپایی دچار شود. ایران خودرو همچنین اعلام کرده است که برای 
 S7 و مدل TU5 و پارس اتوماتیک TU5 به پارس S5 باقی مانده   تعهدات مدل

به دنا پلاس و دنا پلاس توربوشارژ تبدیل خواهد شد.
به نظر می رسد این فقدان شــرایط بازار را برای خریدارانی که خواهان خرید 
اس یووی  هستند اما توان خرید مدل های ژاپنی و کره ای را ندارند سخت تر کند. 
از این رو تقاضای آنها معمولًا یا به سمت خودروهای دیگر کلاس ها همچون 
کامپکت ها هدایت خواهد شد یا در بازار دست دوم به سراغ مدل های سال های 
پیشین شرکت های مطرح خواهند رفت. عملکرد شاسی بلندهای چینی در 
بازار خودرو حکایت از آن دارد که بیشتر تقاضا معطوف به مدل  های نو و صفر 
این خودروهاست و نسخه های کارکرده با مشکلات متعددی در زمینه  فنی و 
هندلینگ روبه رو هستند. خریداران ترجیح می دهند با عدم خرید این خودروها 

از دردسر هزینه های تعمیرات آتی اجتناب کنند.

لاچ
مک

نی
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آمار سهامداران حقیقی بورس
۸۰درصد سرمایه گذاران بورسی افراد حقیقی هستند. رضا کیانی، مدیر 

تحقیق و توسعه بورس تهران با اعلام این خبر می گوید از این مسئله 
می توان نتیجه گرفت حجم بالایی از معاملات توسط سرمایه گذاران 

غیرحرفه ای انجام می شود. همچنین افراد حقیقی به صورت آنلاین 
وارد بازار می شوند و به طور مستقیم اقدام به خرید و فروش سهام 

می کنند، درحالی که از ۲۲میلیون کد فعال بورسی، تعداد ۳۶۱هزار 
سرمایه گذار در صندوق های سرمایه گذاری سهام ورود پیدا کرده اند 

که رقم بسیار کمی است. در اسفند ۹۶ تعداد این افراد ۱۰هزار و 
۶۴۹نفر بود و امسال بدون احتساب صندوق دارایکم این تعداد به 

۳۶۱هزار نفر رسیده است.

قیمت مرغ منجمد تنظیم بازاری
رئیس اتحادیه فروشندگان پرنده و ماهی تهران از توزیع مرغ 

گرم و منجمد به نرخ مصوب ستاد تنظیم بازار در میادین تره بار 
و همچنین در سطح شهر خبر داد. به گفته مهدی یوسف خانی، 
قیمت مصوب هرکیلو مرغ گرم ۲۰هزار و ۴۰۰تومان و قیمت 
مرغ منجمد نیز در هر کیلو ۱5هزار تومان برای مصرف کننده 

است. همچنین تخم مرغ باید با نرخ مصوب ۱۴هزار و 5۰۰تومان 
برای هر کیلو و ۲۹هزار تومان در هر شانه به فروش برسد. 

یوسف خانی عرضه کنندگان مرغ و تخم مرغ را ملزم به رعایت 
نرخ مصوب می داند و می گوید مردم می توانند گرانفروشی و 

تخلفات را با استفاده از شماره ۱۲۴ گزارش دهند.

معرفی برترین اپراتور اینترنت بی سیم در کشور
آخرین گزارش سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی از 
بررسی عملکرد اپراتورها در شش ماهه اول سال نشان می دهد 

ایرانسل موفق شده با کسب بهترین شاخص در امتیازدهی 
رضایت کاربران، رتبه اول را به خود اختصاص دهد. در 

نظرسنجی رضایت کاربران، ایرانسل با شاخص ۱۲.5۲ رتبه 
نخست را به دست آورده و مبین نت هم در رتبه دوم قرار گرفته 
است. ایرانسل خدمات اینترنت پرسرعت بی سیم نسل ۴ و ۴.5 
ثابت TD-LTE خود را به عنوان گسترده ترین ارائه دهنده این 

خدمات در ایران، مردادماه سال ۹5 به صورت رسمی و تجاری 
راه اندازی کرده است. 
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هزا 8015 کاهش شدید مصرف بنزین سوپر34/860

 رئیس انجمن صنفی صاحبان اماکن فروش و عرضه 
فرآورده های نفتی اعلام کرد بنزین سوپر با کاهش 

۶۰ درصدی فروش روبه رو شده که این موضوع به افزایش 
آلودگی در کلانشهرها منجر می شود. به گفته اسدالله  

قلی بیگی از زمان افزایش قیمت بنزین و خصوصا حذف 
فروش یارانه ای بنزین سوپر، استقبال مردم با توجه به گرانی 

این سوخت کمتر شد، به طوری که در اواخر سال ۹۸ این 
کاهش تا ۸۰درصد رسید. او پیش بینی می کند در روزهای 
آتی و با سرد شدن هوا که وارونگی را در پی دارد، مصرف 

بنزین سوپر نیز کاهش بیشتری داشته باشد.

تداوم ریزش شاخص بورس
شاخص کل بورس در پایان معاملات روز سه شنبه با 

کاهش ۳۴هزار و ۸۴7واحدی روبه رو شد و تا ارتفاع یک 
میلیون و ۳۰۱هزار و 7۳۹واحد عقب نشست. در این روز 
بیش از پنج میلیارد سهام، حق تقدم و اوراق مالی در قالب 

5۴7هزار نوبت معامله دست به دست شد تا ارزش روز 
بازار به چهار میلیون و ۹۴۹هزار میلیارد تومان برسد. 

نمادهای فولاد مبارکه، ملی مس، هلدینگ نفت و گاز و 
پتروشیمی تامین، پالایش نفت اصفهان، سرمایه گذاری 

امید، گل گهر و پالایش نفت تهران به ترتیب بیشترین اثر 
کاهشی را روی شاخص کل بورس داشتند.
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دو میلیون

یک میلیون و 900هزار

سه میلیون و 500هزار

سه میلیون و 200هزار

دو میلیون و 200هزار

دو میلیون و 100هزار

سه میلیون و 300هزار

یک میلیون و 200هزار

یک میلیون

دو میلیون و 300هزار

قیمت انواع دستگاه آبمیوه گیری

میگل

ویداس

بوش

پاناسونیک

کنوود

مولینکس

میگل

فوما

متئو

هاردستون

GPJS 800

VIR-3613

MES3500

MJ-M176

JEM500SS

JU450

GPJ802

FU-404

MPJ-50

JES 8001S
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قیمت انواع مانیتور 22اینچی

جی پلاس

ال جی

ایسوس

ام اس آی

بنکیو

بنکیو

سامسونگ

ایکس ویژن

لنوو

ویوسونیک

GDM-225JN

22MK400H-3

VP228HE

Pro MP221

GW22893

GW2270H

LS22F355HN

XL2220AIH

D22-10

TD2220

دو میلیون و 900هزار

سه میلیون و 400هزار

چهار میلیون

سه میلیون و 500هزار

پنج میلیون و 200هزار

چهار میلیون  و400هزار

هفت میلیون و 300هزار

سه میلیون و 700هزار

سه میلیون  و200هزار

چهار میلیون و 500هزار

1
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5

6

7
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10

فروش 28هزار و 700

33هزار و 970

37هزار و 440

هفت هزار و 815

سه هزار و 510

14میلیون و 150هزار

12میلیون و 900هزار

هفت میلیون و 650هزار

پنج میلیون و 100هزار

یک میلیون و 294هزار

جدول قیمت طلا و ارز

دلار

یورو

پوند

درهم امارات

لیر ترکیه

تمام سکه جدید

تمام سکه قدیم

نیم سکه

ربع سکه

گرم طلای 18 عیار

خرید 28هزار و 600

33هزار و 820

37هزار و 240

هفت هزار و 795

سه هزار و 490

13میلیون و 670هزار

12میلیون و 500هزار

هفت میلیون و 250هزار

چهار میلیون و 900هزار

---

آرایش جنگی 
در بازار لوازم 

خانگی
نتایج نظرسنجی محبوب ترین برند 
لوازم خانگی در بازار یخچال فریزر، 
ماشین لباسشویی، تلویزیون، اجاق 

گاز و جاروبرقی

گروه بازار|  تلویزیون سامسونگ، یخچال فریزر اسنوا، اجاق گاز 
آلتون، جاروبرقی پارس خزر و لباسشویی اسنوا یا دوو محبوب ترین 
برندهای لــوازم خانگی در یک نظرســنجی هســتند. یکی از 
معروف ترین کانال های تلگرامی فعال در حــوزه لوازم خانگی با 
حدود 10هزار عضو، با برگزاری یک نظرســنجی از مخاطبانش که 
عموما فروشنده ها و مشتریان لوازم خانگی هستند از آنها درباره 
بهترین برند پرســیده  و نتیجه آن قهرمانان لوازم خانگی در سال 
99 را مشــخص می کند. در این نظرســنجی از شرکت کنندگان 
پرسیده شــده کدام برند را با در نظر گرفتن تمام ویژگی ها مثل 
قیمت، کیفیت، خدمات، شــرایط فروش، طراحی و... بهتر و برتر 
می دانید. این نظرسنجی برای هرکدام از لوازم اصلی یعنی یخچال 
فریزر، ماشین لباسشویی، تلویزیون، اجاق گاز و جاروبرقی برگزار 
شده و در هر کدام آنها حدود هزار تا دو هزار نفر شرکت کرده اند. 
نتایج این نظرسنجی نشان می دهد اســنوا با قهرمانی در رقابت 
بین یخچال فریزرها و لباسشــویی ها و همچنین نایب قهرمانی در 
بین اجاق گازها و جاروبرقی ها بهترین عملکرد را در بین برندهای 

مختلف لوازم خانگی از خود نشان داده است.

محبوب ترین برندهای یخچال فریزر
اســنوا پیروز نبرد بین برندهای مختلف لوازم خانگی برای کســب 
عنوان محبوب تريــن برند يخچال فريزر اســت. آنطــور که نتايج 
نظرسنجی در بازار لوازم خانگی نشــان می دهد از مجموع دو هزار 
و 200شرکت کننده، 23درصد اسنوا را بهترين برند يخچال فريزر 
می دانند. احتمالا گروه صنعتی انتخاب با ديدن نتايج اين نظرسنجی 
خیلی خوشحال شده باشد. هرچه باشد ثمره چند سال رقابت در بین 
برندهای مختلف لوازم خانگی، بالاخره در سال 99 به سود اسنوا تمام 
شده. امرسان، ديگر برند يخچال فريزر ايرانی با فاصله کمی در رتبه 
دوم قرار دارد. اين برند توانسته نظر 20درصد از شرکت کنندگان را 
به خود جلب کند و بین محبوب ترين برندهای يخچال فريزر در بازار 
لوازم خانگی جای بگیرد. رقابت در اين بازار تب بالايی دارد. اختلاف 
سه برند اول آنقدری نیست که بتوان قاطعانه گفت اسنوا و امرسان 
بازار را به دســت گرفته اند. هیمالیا درست پشــت سر آنها حرکت 
می کند و با کسب 19درصد آرا سومین برند محبوب يخچال فريزر 

در بازار لوازم خانگی است.
 اين ســه برند در مجموع نظر 62درصد شــرکت کنندگان در اين 
نظرسنجی را به خود جلب کرده اند. بعد از آنها نوبت به اکترواستیل 
و ديپوينت می رسد. 12درصد از آرای نظرسنجی محبوب ترين برند 
يخچال فريزر به الکترواستیل اختصاص دارد و 11درصد آنها نصیب 

برند ديپوينت شده است.
 ســهم ديگر برندها چندان چشمگیر نیســت. در نظرسنجی برند 
محبوب يخچال فريزر، سینور 11درصد، پارس سه درصد، کلور دو 
درصد، دونار خزر دو درصد و ايســتکول يک درصد رای آورده اند و 

کمترين محبوبیت را در بازار يخچال فريزر دارند. 

محبوب ترین برند های ماشین لباسشویی
رقابت بر ســر محبوب ترين برند ماشین لباسشــويی در بازار لوازم 
خانگی، صرفــا بین دو گروه در جريان اســت. نتايج نظرســنجی 
محبوب ترين ماشــین لباسشــويی نشــان می دهد 74درصد از 
شــرکت کنندگان صرفا به دو گزينه رای داده اند که نشان از يک دو 
قطبی سنگین در اين بازار دارد. پیروز اين دو قطبی، گروه صنعتی 
انتخاب با به دست آوردن 40درصد آراست. لباسشويی های اسنوا و 
دوو توسط اين گروه تولید يا مونتاژ می شوند و توانسته اند بیشترين 
محبوبیت را در بین فروشندگان و خريداران ماشین لباسشويی به 
دست بیاورند. گروه پاکشوما با کسب 34درصد آرای اين نظرسنجی 
در مقام دوم ايستاده است. برندهای مايديا، کندی، کرال، زيرووات 
و آوکس در کنار پاکشــوما همگی تشــکیل يک گــروه داده اند و 
محصولات اين برندها عموما توسط پاکشوما تولید يا مونتاژ می شود. 
شرکت کنندگان در نظرسنجی محبوب ترين برند ماشین لباسشويی 
در بازار لوازم خانگی به اين گروه رسیده است. ديگر برندها کمتر از 
10درصد از نظر مشارکت کنندگان را به دست آورده اند. بعد از گروه 
انتخاب و پاکشــوما، برند امرسان با هشــت درصد آرا در رتبه سوم 
محبوب ترين برند ماشین لباسشويی قرار دارد. آبسال و جی پلاس 
به عنوان يکی از قديمی ترين و يکــی از جديدترين برندهای لوازم 
خانگی، هر دو شــش درصد آرای نظرســنجی محبوب ترين برند 
لباسشويی را کسب کرده اند. ايکس و يژن با چهار درصد و برندهای 
لیدر و وســپر با دو درصد کمتريــن رای را در اين نظرســنجی به 
دســت آورده اند و در انتهای جدول محبوب ترين برندهای ماشین 
لباسشويی در بازار لوازم خانگی قرار دارند. حداقل اين نظرسنجی 

چنین نتیجه ای دارد. 

محبوب ترین برندهای تلویزیون
سامســونگ و ال جی دل مشــتريان بازار لوازم خانگی را برده اند. 
حتی با وجود اينکه آنها رفیق نیمه راه شــدند و ديگر مثل گذشته 
نمی توان محصولاتشان را در بازار پیدا کرد اما همچنان اين دو برند 
کره ای بیشتر از نصف آرای نظرسنجی محبوب ترين برند تلويزيون 
را به دســت آورده اند. در ايــن رقابت سامســونگ از ال جی جلوتر 
است. نتايج نظرسنجی نشــان می دهد 29درصد شرکت کنندگان 
سامســونگ  را به عنوان بهترين برند تلويزيــون انتخاب کرده اند و 
طرفداران ال جی، 24درصد مشــارکت کنندگان اين نظرسنجی را 
تشــکیل می دهند. در مجموع 53درصد از آرا به برندهای کره ای 
اختصاص پیدا کرده و ديگر برندها ســهمی کمتــر از نصف دارند. 
بعد از دو برند ال جی و سامسونگ، برند باسابقه آيوا با 15درصد آرا 
سومین برند محبوب در بازار تلويزيون است. بعد از اين برند ژاپنی، 
نوبت به برندهــای ايرانی لوازم خانگی می رســد. در بین برندهای 
ايرانی تلويزيون، ايکس ويژن با به دست آوردن 11درصد آرا توانسته 
از ديگر رقبا جلو بیفتد اما فاصله زيادی با عنوان محبوب ترين برند 
تلويزيون دارد. اسنوا با شش درصد ايکس ويژن را تعقیب می کند و 
برندهای لومکس، دوو و تی سی ال هر کدام توانسته اند چهار درصد 
آرای اين نظرسنجی را به خود اختصاص دهند. مورد عجیب درباره 
محبوبیت برند جی پلاس در بین فروشــنده ها و مشتری های بازار 
لوازم خانگی است. با اينکه ال جی دومین برند محبوب تلويزيون در 
سال 99 به حساب می آيد، جايگزين ايرانی اين برند نتوانسته خود 
را در دل مشــتريان بازار جا کند. نتايج نظرســنجی نشان می دهد 
جی پلاس با کسب سه درصد آرا کمترين میزان محبوبیت را در بازار 

لوازم خانگی دارد. 

محبوب ترین برندهای اجاق گاز
آلتون و اسنوا رقابت تنگاتنگی بر سر عنوان محبوب ترين برند اجاق 
گاز در بازار لوازم خانگی دارند. آنها هر کدام توانسته اند نظر يک سوم 
شرکت کنندگان در نظرسنجی را به خود جلب کنند و فاصله کمی 
با همديگر دارند. با اين وجود آلتون يک قدم جلوتر از اسنوا ايستاده 
و با 31درصد آرا توانسته با اختلاف کمی عنوان محبوب ترين برند 

اجاق گاز را به دست بیاورد.
 اسنوا هم با 30درصد آرا در رتبه دوم ايستاده است. در بین برندهای 
اجاق گاز، علاوه بر رقابت سنگین بین رتبه اول، چالش ديگری برای 
رتبه ســوم داريم. تاکنو و اخوان دو برند اجاق گاز هستند که برای 
رتبه ســوم با هم رقابت نزديکی دارند. پیروز اين رقابت، برند تاکنو 
است که در نظرسنجی محبوب ترين برند اجاق گاز رتبه سوم را به 

دست آورده. 
پشت ســر آن اخوان با رای 9درصدی ايستاده است. با اين حساب 
می توان گفت حدود 80درصد شــرکت کنندگان در نظرسنجی به 
چهار برند آلتون، اسنوا، تاکنو و اخوان به عنوان محبوب ترين برند 
رای داده اند و سهم ديگر برندها چندان چشمگیر نیست. سینجر با 
هفت درصد، لوپز با چهار درصد، کن و پیلوت با سه درصد، پاديسان 
با دو درصد و نوژن بــا يک درصد کمترين رای را در نظرســنجی 

آورده اند.
 با اين حساب می توان گفت به ترتیب برندهای نوژن، پاديسان، کن 
و پیلوت کمترين محبوبیت را در بین برندهای مختلف اجاق گاز در 

بازار لوازم خانگی دارند. 
در اين نظرسنجی حدود هزار و 200نفر از فروشندگان و مشتريان 

لوازم خانگی شرکت کرده اند. 

محبوب ترین برندهای جاروبرقی
پارس خزر، پیــروز بدون رقیب در نظرســنجی محبوب ترين برند 
جاروبرقی است. اين برند توانسته نظر 44درصد شرکت کنندگان در 
اين نظرسنجی را به خود جذب کند و با اختلاف زيادی در رتبه اول 
قرار دارد. اين مورد نشــان می دهد نزديک به نیمی از فروشنده ها و 
مشتريان بازار لوازم خانگی روی جاروبرقی های پارس خزر حساب 
ويژه باز می کنند. هرچه باشــد پارس خزر سال هاســت در حوزه 
جاروبرقــی حرف هايی برای گفتــن دارد. بعد از ايــن برند، رقابت 
تنگاتنگی بین اسنوا و ناساالکتريک برای کسب رتبه دوم در جريان 

است. 
پیروز اين رقابت نزديک اسنوا است که 11درصد از شرکت کنندگان 
در اين نظرســنجی آن را محبوب ترين برنــد جاروبرقی می دانند. 
ناساالکتريک با کسب 10درصد آرا، اختلاف کمی با اسنوا دارد اما به 
هر صورت در رتبه سوم نظرسنجی محبوب ترين برند جاروبرقی قرار 
گرفته است. ديگر برندها نظر کمتر از 10درصد شرکت کنندگان را 

به خود جلب کرده اند.
 در اين نظرســنجی برند نانیوا و پاکشــوما هر کدام هشت درصد، 
هاردستون و لومکس هر کدام پنج درصد، ويداس چهار درصد، تکنو 
سه درصد و فادر دو درصد رای آورده اند و نتوانسته اند خودشان را در 

دل فروشنده ها و مشتريان بازار لوازم خانگی جا کنند.
 يکی از مواردی که نشــان می دهد رقابت چندانــی بین برندهای 
جاروبرقی ديده نمی شــود، همین اســت که حــدود 65درصد از 
شرکت کنندگان در نظرسنجی که از فروشندگان و مشتريان لوازم 
خانگی هستند، تنها به سه برند رای داده و برندهای ديگر محبوبیت 

کمتری برای آنها دارند. 
26میلیون و 700هزار تومــان! دوباره تکرار کنید. اين عدد 
متوسط قیمت يک مترمربع آپارتمان مسکونی در شهر تهران 
است. الان در ابتدای آبان  ماه اگر سروکارتان به بازار مسکن 
افتاد، معلوم نیست با شما همین اندازه حساب کنند. درست 
مثل شهريور ماه که متوسط قیمت حداقل 10درصد ارزان تر 
بود. اگر 26میلیون و 700هزار تومان لعنتی را با مهرماه يک 
سال پیش مقايسه کنیم شوکه کننده خواهد بود؛ 110درصد 
افزايش قیمت! چه خبر است؟ بیايید بقیه چیزهای جديدی 

که بايد درباره بازار مسکن بدانیم را مرور کنیم.
متوســط قیمت هر متــر مســکن در منطقه یک؛ 
56.8میلیون تومان: گزارش تحولات بازار مســکن در 
شهر تهران که از ســوی بانک مرکزی منتشر شده، بیانگر 
اين است که در میان مناطق 22 گانه شهر تهران بیشترين 
متوســط قیمت هر متر خانه 56میلیون و 800هزار تومان 
در منطقه يک و کمترين آن با حدود 12میلیون و 400هزار 
تومان در منطقه 18 بوده است که هر يک از آنها با افزايش 
110.9درصدی در منطقه يک و 125.1درصدی در منطقه 

18 مواجه شده اند.
افزایش ناچیز تعداد معاملات نســبت به سال قبل: 
63.6هزار واحد مسکونی در هفت ماهه امسال معامله شده 
که در مقايسه با مدت مشابه ســال قبل رشد حدود هفت 
درصدی را تجربه می کند. متوسط قیمت يک مترمربع بنای 
واحد مسکونی معامله شــده از طريق بنگاه های معاملات 
ملکی شــهر تهران در اين هفت ماه 20میلیون و 800هزار 

تومان بوده که در مقايســه با هفت ماه اول سال 98 از رشد 
افزايش 64.3درصدی حکايت دارد.

محبوب ترین خانه  های تهران از نظــر قیمت:  توزيع 
فراوانی تعداد واحدهای مســکونی معامله شــده برحسب 
قیمت يک مترمربــع بنا در مهر ماه حاکی از آن اســت که 
واحدهای مسکونی در دامنه قیمت 16 تا 18میلیون تومان 
به ازای هر مترمربع بنا با سهم 8.2درصد بیشترين سهم از 
تعداد معاملات شهر تهران را به خود اختصاص دادند و دامنه 
قیمتی 14 تا 16میلیون و 12 تا 14میلیون با هشت و 7.6 
درصد سهم در رتبه بعدی قرار دارند. از سوی ديگر در مهر 
امسال توزيع فراوانی تعداد واحدهای مسکونی معامله شده 
بر اساس ارزش هر واحد نشان دهنده آن است که واحدهای 
مســکونی با ارزش 600 تا 850میلیون تومان با اختصاص 
سهم 13درصد بیشترين ســهم از معاملات انجام شده را 

داشتند.
محبوب ترین مناطق تهران بــرای خریداران:  توزيع 
معاملات انجام شــده مسکن بر اســاس مناطق شهری در 
تهران حاکی از آن است که منطقه پنج با 14.7درصد از کل 
معاملات، بیشترين سهم معاملات شــهر تهران را به خود 

اختصاص داده است.
بررسی آخرین وضعیت مســتاجران:  بررسی شاخص 
کرايه مسکن اجاری در شهر تهران و در کل مناطق شهری در 
مهرماه امسال نشان دهنده رشد معادل  26.8 و 29.6درصد 

نسبت به ماه مشابه سال گذشته است.

   مسکن

رازهایی درباره بازار مسکن تهران در اولین ماه پاییز

چرا يک  نفر بايد برای خريد يک دســتگاه گوشــی موبايل 
33میلیون و 570هزار تومان پول خرج کند؟ اين ســوالی 
است که موقع نگاه کردن به سرتاپایP40 Pro  از خودتان 
می پرسید. اولین دلیل برای قیمت وحشتناک گوشی جديد 
هوآوی پشــتیبانی از نسل پنجم موبايل اســت. سال بعد 
وقتی همه دنبال عوض کردن سیمکارت  های موبايل خود 
هستند، اين دسته گوشی های موبايل پادشاهی می کنند. 
اگرچه برای اســتفاده از 5G لازم نیست حتما 30میلیون 
پول خرج کنید. همین حالا هم می شود با 10،11 میلیون 
تومان يک موبايل شیائومی ســازگار با نسل پنجم موبايل 
خريد. يک ســال بعد قطعا گزينه  های بیشتر با قیمت زير 
10میلیون تومان هم در دســترس خواهند بــود. ويژگی 
چشمگیر بعدی P40 Pro طراحی منحنی صفحه نمايش 
است. اين صفحه در لبه ها  به شــکل دلفريبی به داخل خم 
شده و در اصطلاح با چشم های شما بازی می کند. از نظر فنی 
اين صفحه جزو خانواده OLEDها به حساب می آيد که مثل 
صفحات فوق العاده سامسونگ درخشان هستند اما کمتر از 
آنها توان باتری را مصرف می کنند. رزولوشن صفحه موبايل 
هوآوی 1200p است و به خاطر استفاده از نرخ 90هرتزی 
وســیله ای جذاب برای انجام بازی خواهد بود. با اين حال 
اجازه ندهید زيبايی های ظاهری و اغــراق در توانايی  های 
فنی شــما را اغفال کند. صفحات منحنی چند سال پیش 
توسط سامسونگ در سری گلکســی S به کار گرفته شده 
بود. در آنجا غیر از ظاهر زيبا، کاربردهايی هم برای لبه های 

EDGE وجود داشت. موضوع بدی که درباره چنین صفحاتی 
می دانیم اين است که بدجوری خسارت می بینند و اگر کار 
به تعويض کشیده شود، ضرر زيادی به جیب شما می زنند. 
دوربین هوآوی P40 Pro يکی ديگر از نقاط قوت اين گوشی 
33میلیون تومانی است. اين دوربین چهارگانه حسرت برانگیز 
را مثل همیشه لايکا به شکل اختصاصی برای هوآوی طراحی 
کرده. حتی در نور کم می توان با کمک آن تصاوير خوبی ثبت 
کرد. جادو و جمبل واقعی وقتی است که بخواهید از قدرت 
زوم پنج برابری دوربین استفاده کنید. حتی در اين حالت هم 
کیفیت عکس پايین نمی آيد. متاسفانه برای استفاده از اين 

قابلیت ها هیچ انتخاب ديگری نداريد. واقعا هیچی! 
در عــوض می توانیم فهرســت مشــخصات P40 Pro را 
مرور کنیم و کلی ايراد بنی اســرائیلی از آن بگیريم تا لااقل 
دل مان خنگ شود. مثلا با 209گرم وزن قطعا يک موبايل 
سنگین وزن به حساب می آيد. زياده روی در استفاده از شیشه 
و فلز در ساخت بدنه شکوه و جلال خاصی به آن داده است 
اما همین مسئله باعث می شــود خريدار از ترس، همیشه 
گوشــی را داخل مجموعه  ای زشــت و بدترکیب از قاب و 
گلس و محافظ قنداق پیچ کند. نــه؟ P40 Pro همچنین 
از استاندارد IP68 استفاده می کند. يعنی می توانید آن را 
30دقیقه به عمق دو متری آب ببريــد. خب که چی؟ تازه! 
می دانستید هوآوی P40 Pro به خاطر تحريم های آمريکا از 
سرويس Google Play پشتیبانی نمی کند؟ درست مثل 

نجیب زاده ای که تمام امتیازهايش را گرفته باشند.

   دیجیتال

نگاهی به P40 Pro؛ نجیب زاده در چنگال طلسم

  بورس

شش نکته طلایی درباره خرید سهام عرضه اولیه
خرید سهام عرضه اولیه معمولا به سرمایه پایینی نیاز دارد و افراد با توجه به ویژگی های خودشان 

می توانند بازدهی قابل توجهی از خرید این سهم ها به دست بیاورند
۱  خريد سهام عرضه اولیه مورد استقبال سهامداران خرد 
است و توصیه می شود افرادی که به تازگی با بورس آشنا شدند 
و مايلند سرمايه گذاری مستقیم در اين بازار را تجربه کنند، در 
گام های نخست با خريد عرضه اولیه سهام شرکت ها حضور در 

اين بازار را تجربه کنند. 

۲   خريد سهام عرضه اولیه معمولا به مبلغ پايینی برای 
ســرمايه گذاری نیاز دارد، اما افراد با توجه به اينکه در کدام 
گروه از گروه های سه گانه سهامداران قرار می گیرند می توانند 

بازدهی قابل توجهی از اين سهام به دست بیاورند.

۳   اگر افراد بداننــد در کدام  يک از گروه های ســه گانه 
سهامداران قرار دارند به راحتی می توانند درباره مدت زمان 
نگهداری ســهام خود تصمیم گیری کنند. گروه نخســت، 
سهامداران کوتاه مدت هستند. اين افراد، به پول خود نیاز دارند 
بنابراين دوره نگهداری سهام برای آنها چندان طولانی نیست. 
به اين افراد توصیه می شود در اولین زمان ممکن يعنی پس 
از آنکه صف خريداران سهام کم شد يا پس از متعادل شدن 
سهم و شکستن صف خريد، سهم خود را بفروشند. رسیدن 
به اين تعادل پس از چند روز از عرضه اولیه رخ می دهد. البته 
مدت زمان آن، در ســهم ها و شرکت های مختلف باتوجه به 

ارزنده بودن سهم و خوشبینی بازار نسبت به آن متغیر خواهد 
بود. گروه دوم، سهامداران میان مدت هستند. اين افراد تا چند 
ماه به پولی که در عرضه های اولیه سرمايه گذاری کرده اند نیاز 
ندارند. به اين گروه از افراد پیشــنهاد می شود حداقل سه ماه 
سهام عرضه اولیه خود را نگهداری کنند. در اين زمان معمولا 
سهامداران از رشد ثانويه ای بهره مند می شوند. پس از آن نیز با 
بررسی دوباره سهم خود، درباره نگهداری برای يک دوره ديگر 
يا فروش تصمیم گیری کنند. افرادی که مازاد سرمايه خود را 
بدون اينکه به آن نیاز داشته باشند به بورس آورده اند، در گروه 
سوم قرار می گیرند. اين گروه، سهامداران بلندمدت هستند 

که خريد سهام را با ديد سرمايه گذاری نگاه می کنند. به اين 
گروه از سهامداران پیشنهاد می شود سهام خود را حداقل يک 
 سال نگهداری کنند و  به آن اجازه رشد دهند. تجربه بازدهی 
عرضه های اولیه سال های 1397 و 1398 به خوبی می تواند 

اين توصیه را تقويت کند.

۴   در دو ســال 1397 و 1398 بیش از 40شرکت برای 
نخســتین بار در بورس اوراق بهادار عرضه شــدند. بررسی 
بازدهی عرضه اولیه های ســال های 1397 و 1398 نشــان 
می دهد همین سرمايه گذاری های به ظاهر اندک نیز می توانند 
بازدهی قابل توجهی برای سهامداران داشته باشند. به طور 
نمونه عرضه اولیه شرکت کشاورزی مکانیزه اصفهان کشت در 
سال 1397 پس از يک سال، بازدهی بیش از هزار درصدی را 
برای سهامداران به همراه داشته است. حتی افرادی که در بازه 
زمانی کوتاه تری سهام عرضه های اولیه را نگهداری کرده بودند 

نیز از بازدهی آن منتفع شدند. به طور نمونه حضور در عرضه 
اولیه شــرکت ذوب روی اصفهان در سال 1398 و نگهداری 
سهام اين شــرکت فقط به مدت يک ماه، به معنای بازدهی 

152درصدی برای سهامداران آن بوده است.

5   با وجود بازدهی متفاوت در بازه های زمانی مختلف 
بايد ببینیم موقعیت مناســب برای نگهداری سهام  عرضه 
اولیه چه مدت اســت. همانطور که خريد ســهام در زمان 
مناسب به عنوان يکی از مهم ترين ويژگی های يک معامله گر 
خوب محسوب می شــود، فروش و خارج شدن در قیمت 
مناســب نیز جزو تصمیم های مهم يک سرمايه گذار است. 
با اين حال پاسخ به اين پرســش، چه درباره عرضه اولیه ها 
و چه درباره ديگر انواع سهام، بســیار دشوار است و دانش 
بورسی بالايی را می طلبد زيرا مهم ترين ويژگی بازار سرمايه 

پیش بینی آينده است.  

۶   رشد سهام عرضه اولیه به دلايل گوناگونی از جمله کشف 
قیمت مناسب، رفتار ســهامدار اصلی و همچنین فضای کلی 
بازار نسبت به اين قبیل عرضه ها وابسته است و مجموعه اين 
عوامل موجب اقبال به شرکت در عرضه اولیه و بازدهی بالای 
سهام های عرضه اولیه است. با اين حال، بررسی ريز بازدهی های 
سهام عرضه اولیه نشان می دهد سهام های عرضه اولیه نیز مانند 
ديگر ســهام ها، روزهای مثبت و منفی زيادی را در میان مدت 
و بلندمدت به خود ديده اند، اما برآيند کلی آنها معمولا مثبت 
بوده است. با توجه به رشد شاخص بورس و تحولات پر نوسان 
يک سال گذشته، رشــدهای خوبی در عرضه اولیه های سال 
1398 شاهد بوديم که بازدهی های بالای 500درصد را نیز در 
مدت کمتر از يک سال به همراه داشته اند. با اين وجود، خريد 
سهام های عرضه اولیه بعد از چندماه مانند ديگر انواع سهام، فقط 
با بررسی و تحلیل بنیادی آن ســهم قابل توجیه است و بدون 

تحلیل نمی توان درباره خريد آنها توصیه خاصی مطرح کرد.
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  بالاخره چربی چقدر باید باشد؟
1. طبق يک روايت مقدار چربي شير استاندارد يا شير معمولي 
در ايران 2.5درصد است، شير كم چرب حدود يک درصد و شير 

پرچرب يا شير كامل حدود 3.3درصد چربي دارد.
2. طبق روايت ديگر، چربی شير کم چرب بين 0.5 تا 1.8درصد 
اســت، نيم چرب بين 1.8 تا 3درصد و چربی شــير پرچرب 

3درصد است.
3. ماجرا زمانی جالب تر می شــود که بدانيم در برخی کشورها 
به طور کلی مقياس چربی و شــير پرچرب تفاوت دارد. فعالان 
صنعت لبنيات می گويند شــير کامل معادل 3.2 تا 3.5درصد 
چربی دارد و نبايد بــه عنوان پرچرب معرفی شــود. مثلا در 
کشورهای آسيای ميانه و حوزه CIS شير با چربی ۶و 10درصد 
توليد و مصرف می شود که اينگونه شيرها در رده پرچرب قرار 

می گيرند.

 شیر خشک
پودر شير خشــک بدون چربی ممکن است برای افزايش ماده 
خشک شــير به آن اضافه شــود. معمولا اين کار در زمانی رخ 
می دهد که ماده اوليه شير وجود نداشته يا کم باشد. در اين حالت 
ممکن است کمی شيرخشک به شير اضافه شود. گاهی اوقات 
اين موضوع خودش را زمانی نشان می دهد که چربی شير بيش 

از حد اعلام شده روی قوطی آن باشد.

 شکر
يکی از اقداماتی که ممکن است برخی توليدکنندگان انجام 
دهند اين اســت که بيش از حد مجاز شکر و گلوکز به شير 
خود اضافه کنند. توجه کنيد اضافه کردن شکر تا اندازه ای که 
سازمان غذا و دارو تعيين کرده اشکالی ندارد اما اگر در جواب 
آزمايشی، قند و کربوهيدرات آن بيش از حد مجاز باشد بايد 
با دقت آن را بررسی کرد. احتمالا اين کار ممکن است برای 
چند هدف انجام شود. اول از همه اينکه برای پنهان کردن 
آب اضافی و افزايش مواد جامد غيرچربی در شير است. در 
ايام پاييز و زمستان که شــيردهی گاوها به ميزان کمتری 
می رسد، برخی دامداری ها ممکن اســت به شير خود آب 
ببندند تا از ميزان توليداتشان کم نشود. بنابراين به آن شکر 
اضافه می کنند تا آب اضافی آن مشــخص نشــود. از سوی 
ديگر برای خوشمزه تر کردن شــير و القای حس طبيعی و 
ارگانيک بودن آن نيز از ديگر هدف های اضافه کردن بيش 

از حد شکر است.

 نمک
نکته جالب اينجاســت که نمک اضافه نيز همان کاربرد شکر 
اضافه را دارد! افزودن نمک به شير خام به منظور پنهان کردن 

آب اضافی انجام می شود.
 افزايش محلول نمک بر ماده خشک تاثير ناچيزی دارد اما نمک 
باعث کاهش محســوس نقطه انجماد خواهد شد و آب اضافی 

را می پوشاند.

 جوش شیرین و نشاسته
همانطور که اضافه کردن جوش شيرين در محصولاتی مانند 
نان ممنوع است، در شــير نيز همين قانون سفت و سخت 
وجود دارد. اضافه کردن جوش شيرين باعث می شود تا شير 
موردنظر در صورت فاسد شــدن احتمالی نيز تغيير رنگ و 
مزه ندهد و مشتريان متوجه نشــوند که تاريخ مصرف شير 

گذشته است. 
از سوی ديگر برای اينکه شير رقيق شده به سادگی تشخيص 
داده نشود،ممکن است مقداری نشاسته به شير اضافه کنند 
تا که غلظت آن در حد طبيعی باشد و مشخص نشود که آب 

بسته شده است.

 بالاخره روغن پالم بد است یا نه؟
پس از هياهوهای چند سال پيش حالا می توان منطقی تر به 
موضوع روغن پالم نگاه کرد. اولين نکته اين اســت که روغن 
پالم به خودی خود چيز بدی نيســت و فقط مسئله در ميزان 
استفاده از آن در محصولات اســت. از اين روغن نبايد بيش 
از حد مجازی که ســازمان غذا و دارو و ســازمان استاندارد 
مشخص کرده، استفاده کرد. همچنين استفاده از آن در برخی 
محصولات مجاز اعلام شده و در برخی محصولات نه. ارزان تر 
بودن روغن پالم نسبت به چربی شــير باعث می شود برخی 
توليدکنندگان لبنی پرچرب، چربی شير را بگيرند و جداگانه 
در توليد محصولات ديگر استفاده کنند و به جای آن برای بالا 
بردن ميزان چربی محصول از روغن پالم اســتفاده کنند. اگر 
در آزمايشی ميزان چربی يک شير بالاتر از حد اعلام شده بود، 
خبر خوب اين است که شير کيفيت بالايی دارد و البته ممکن 

است خبر بد هم اين باشد که شير حاوی پالم است.

 مورد مهم آنتی بیوتیک ها
حتما شما هم درباره وجود آنتی بيوتيک ها در شير شنيده ايد. 
اين مــورد هــم مانند روغــن پالم اســت يعنی وجــود اين 
آنتی بيوتيک ها تا حدی که ســازمان استاندارد مشخص کرده 
مجاز است اما بيش از آن خير. همچنين نوع  اين آنتی بيوتيک ها 
نيز مشخص اســت و نبايد جز چند آنتی بيوتيک خاص، موارد 
 )ppb4  ديگری در شير وجود داشته باشد. مثلا پنی سيلين )تا
و تتراسايکلين )تا  ppb 100( مجاز است. شايد برايتان سوال 
به وجود بيايد که چرا ممکن است در شير آنتی بيوتيک وجود 
داشته باشد؟ دليل ماجرا اين است که دامداری ها برای جلوگيری 
از بيمار شدن دام های خود به صورت دوره ای به آنها آنتی بيوتيک 
می دهند که ممکن است در شير دام ها نيز پيدا شود. حالا اگر 
دامداری اشتباها به دام ها آنتی بيوتيک زيادی دهد، مقدار آن 

در شير دام و محصولات لبنی نيز از حد مجاز بيشتر می شود.

 آزمایش های سازمان استاندارد
علاوه بر سازمان غذا و دارو، سازمان استاندارد نيز دارای قواعد 
و پارامترهايی است که کارخانه ها ملزم به رعايت آن هستند. از 
جمله آنها می توان به تعيين ويژگی های فيزيکی و شــيميايی 
)نظير ميزان چربی، نقطه انجماد، دانسيته، ماده خشک بدون 
چربی، اسيديته، pH، اســترول های گياهی و....(، ميکروبی و 
آلاينده ها )ميزان آفلاتوکسين M1، فلزات سنگين، بازدارنده 

ميکروبی(، بسته بندی و نشانه گذاری اشاره کرد.

در جست و جوی 
شیر سالم 

همه موادی که ممکن است به شیر خوراکی
 اضافه شود و آن را از طبیعی بودن خارج کند

فرید عطارزاده|  همانطور که قول داده بودیم قرار اســت به زودی نتایج آزمون بزرگ 
هفت صبح که در آن محصول شیر سه برند مشهور را آزمایش کردیم، منتشر شود.

 فعلا نتیجه یک آزمایشگاه به دست ما رسیده و قرار است برای اطمینان از صحت جواب ها، آن 
نمونه ها را برای یک آزمایشگاه دیگر نیز ارسال کنیم. شاید بپرسید چرا انتشار پاسخ آزمایش ها 
به این اندازه طول کشیده است؟ ماجرا این است که بسیاری از آزمایشگاه ها حوصله دردسر 
قبول انجام چنین آزمایش هایی را ندارند و از عواقب احتمالی آن که ممکن است توسط برخی 
برندها ایجاد شود، واهمه دارند. بنابراین پیدا کردن آزمایشگاهی معتمد کاری دشوار و نفسگیر 
است. برخی برندها در پاســخ به هفت صبح گفته اند فقط آزمایشی را قبول دارند که توسط 
آزمایشگاه خود آن ها انجام شود! فعلا در حال یک زورآزمایی نرم هستیم که ببینیم تا کجا 
می توانیم این ماجرا را ادامه دهیم... بنابراین تصمیم گرفتیم در این شماره توضیح دهیم که شیر 
مورد مصرف ما باید دارای چه پارامترهایی باشد و چه آزمایش هایی می توان درباره آن انجام داد. 

قبل از این اما به چند تناقض بامزه درباره شیرهای پرچرب، نیم چرب و کم چرب می پردازیم.

     خرده روایت هایی از فرنگ

 Gilroy شــمال کاليفرنيا يه اتوبان داره به نام 152. از يه شهری رد ميشــه به نام
 The Garlic Capital گيلروی كه به پايتخت سير دنيا معروفه. به قول خودشون
of the World! اين اتوبان پيچ پيچی سر راه لس آنجلس و خيلی مسيرهای ديگه 

قرار داره و هروقت که ازش رد بشين بوی سير تمام فضا رو پر کرده. 
حالا چندوقت پيش در ايران خونه  يکی از دوستان جمع شده بوديم، با جمع دوستان 
قديمی و قديمی تر. يه سری از دوستان بودن که سال ها بود اين طرفا ديگه پيداشون 
نشده بود. خلاصه هر کسی از خاطرات و حرف ها و داستان ها چيزی می گفت. تا اينکه 
يکی از دوستان گفت ياد گيلروی و اون بستنی سيراش بخير. چقدر آدم دلش تنگ 
ميشه. دست برقضا يک ماه قبلش ما از گيلروی رد می شديم و با اينکه توی 15 سال 
گذشته هيچ وقت فکرش رو نمی کرديم که بستنی سير بخوريم، اين دفعه نمی دونم 
چی شد که دوتا خريديم و امتحان کرديم و متاسفانه )!( خيلی چسبيد. رفتيم تو فاز 
اينکه يه چيزی تو مايه های لذت های نگفتنی پيدا کرديم؛ همه ميگن بســتنی سير 

خيلی حال به هم زنه ولی ما که دوستش داشتيم! 
تا اينکه وقتی اين دوست گرامی يادی کرد از اون بستنی سيرها، ديديم که پس مثل 

اينکه ما تنها نيستيم...
و حالا هم که دوباره از مسير گيلروی می گذشتيم و بوی سير توی ماشين پيچيده بود، 
من دلم لک زده بود برای اينکه وايسيم و يه دونه از اون بستنی ها بخريم، ولی خب فکر 
می کردم خانومم دلش نمی خواد و بدش مياد و به دلم می گفتم بی خيال. يه ربع ديگه 
از اين اتوبان رد ميشيم، پس ديگه بهش فکر نکن... تا اينکه همسرم يه دفعه جلوی يکی 

از اين مغازه های محلی گفت نميخوای يه بستنی سيری بخری؟؟
خلاصه هروقت دوباره يه بســتنی ســير تو دســتم می بينم به اين فکر می کنم که 
خيلی وقت ها تو اين دنيا آدم عاشق اون چيزايی ميشه که حالش يه موقعی )حتی الان( 

هم ازش )حداقل از اسمش( به هم ميخوره...

@K1inUSA

حال به هم زن ترین طعم بستنی 
تو دنیا چیه؟

از سوی مدیرعامل شرکت گاز استان؛
شرقی  آذربایجان  در  گازرسانی  وضعیت  آخرین 

تشریح شد
شرقی  آذربایجان 
مسلمی:  مجید   –
با  شرقی  آذربایجان  استان 
3891318 نفر جمعیت جزو 
در  پرجمعیت  های  استان 
کشور بوده و با برخورداری از آب و هوایی سرد و کوهستانی، از لحاظ 
اقلیم بندی گازرسانی، اکثریت شهرهای آن در اقلیم یک قرار گرفته 
است. به گزارش خبرنگار ما در آذربایجان شرقی، مدیرعامل شرکت 
گاز استان با توضیح اهداف گازرسانی در آذربایجان شرقی گفت: بر 
اساس برنامه چشم انداز 1400 تعهد این شرکت گازرسانی به تمامی 
روستاهای )بالای 20 خانوار( در استان می باشد که در راستای تحقق 
این امر مهمّ و به رغم شرایط اقتصادی ناشی از تحریم های ظالمانه، 
شرکت گاز استان با طراحی پروژه های گازرسانی از مقرون به صرفه 
ترین روش های اجرایی، بکارگیری پیمانکاران مجرب، کنترل مستمر 
پروژه ها براساس برنامه زمان بندی، بومی سازی تجهیزات گازرسانی، 
ثبت اختراعات و نوآوری و مشارکت کارکنان دانش محور، در خدمت 
رسانی صادقانه به مردم و نیل به اهداف سازمانی تلاش می نمایند. 
سیّدرضا رهنمای توحیدی تصریح کرد: گازرسانی به 240 روستا 
در دست اجرا بوده است که به حول و قوه الهی 86 روستا همزمان 
با هفته دولت افتتاح گردیده و بر اساس برنامه ریزی و تصمیمات 
متخذه در جلسات کنترل پروژه های اجرایی در شرکت، عملیات 
گازرسانی پروژه های روستایی دیگر نیز بالای 63 درصد پیشرفت 
فیزیکی داشته که ان شاءا... به زودی شاهد اتمام گازرسانی روستایی 
در استان آذربایجان شرقی خواهیم بود. وی اظهار داشت: اجرای 
بیش از 22300 کیلومتر شبکه گاز با نصب 673200 انشعاب شهری 
و روستایی با لحاظ داشتن مسیرهای صعب العبور در پروژه ها، کاری 
جهادی بوده که در سایه تلاش شبانه روزی کارکنان و با انگیزه 
حلاوت رضایت مردمی محقق گردیده است. مدیرعامل شرکت گاز 
استان آذربایجان شرقی خاطرنشان کرد: هم اکنون 22/97 درصد 
خانوار روستایی و 100 درصد خانوار شهری استان از نعمت گاز 
طبیعی بهره مند می باشند که شامل یک میلیون و 647 هزار 

مشترک تحت پوشش گاز طبیعی، می باشد.

 ایجاد سرانه ۲۰ متری فضای سبز 
در قم قابل تقدیر است

دفتر  مدیرکل   - قم 
گفت:  قم  استانداری  فنی 
امروز ثبت سرانه ای برابر 20 
مترمربع و ایجاد و نگهداری 
از 25 میلیون مترمربع فضای 
سبز در شهری با اقلیم کویری قابل تقدیر است. به گزارش واحد 
روابط عمومی سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم، مرتضی 
رحمان نیای با اشاره به ضرورت دستیابی به استانداردهای جهانی 
در حوزه فضای سبز، اظهار داشت: یکی از دغدغه های مهم مدیران 
استانی در حوزه فضای سبز مدیریت منابع آبی بوده که با اجرای 
60 درصدی طرح جامع آبیاری قم قدم بزرگی در مدیریت منابع 
آبی برداشته شده است. مدیرکل دفتر فنی استانداری قم استفاده از 
پساب تصفیه خانه مدول سه را موردبررسی قرارداد و تصریح کرد: 
خوشبختانه استفاده از گونه های گیاهی کم آب بر و تصفیه فاضلاب 
برای تأمین آب در سازمان پارک ها و فضای سبز موردتوجه قرارگرفته 
و استانداری آمادگی همکاری برای تأمین پساب فضای سبز را دارد. 
رحمان نیای به جایگاه بوستان ولایت در فضای سبز شهر قم پرداخت 
و خاطرنشان کرد: بوستان جنگلی به مساحت 200 هکتار که 30 
هکتار از آن تبدیل به بوستان شهری خواهد شد، یکی از اتفاقات 
خوب شهری در حوزه فضای سبز بوده که باید احیا و فضای سازی 

آن سرعت بیشتری پیدا کند. وی تلاش 20 ساله شهرداری قم را 
در توسعه بوستان ولایت موردتوجه قرارداد و تأکید کرد: این بوستان 
موقعیت مطلوبی در دل کویر داشته و شهرداری قم سالانه هزینه های 
سنگینی را برای توسعه این بوستان انجام داده حتی در بخشی از 

بوستان بیش از 30 هکتار از گونه های مثمر کاشته شده است. 

شهردار کرمانشاه: سند چشم انداز توسعه شهر کرمانشاه به 
زودی در دسترس قرار می گیرد

شهردار   - کرمانشاه 
سند  تدوین  از  کرمانشاه 
چشم انداز توسعه این شهر 
سند  این  گفت:  و  داد  خبر 
به زودی در دسترس همگان 
قرار می گیرد و در آینده شهر کرمانشاه بر اساس این سند مدیریت 
می شود. سعید طلوعی در نشست خبری با اصحاب رسانه استان 
اظهار کرد: کار کردن و انجام پروژه های عمرانی در شهر کرمانشاه 
به دلایل مختلف بسیار سخت است و روحیه جهادی می طلبد. 
وی با تاکید بر اینکه پروژه های عمرانی بزرگ این شهر به کابوسی 
برای مردم تبدیل شده بود، افزود: هم اکنون فضای خوبی در بین 
رسانه ها، مجموعه شهری و مردم برای به ثمر رسیدن این پروژه ها 
وجود دارد. شهردار کرمانشاه با اظهار به اینکه عملکرد مجموعه 
دارم  اعتقاد  کرد:  اظهار  است،  جهادی  عملکرد  یک  شهرداری 
مسئولیت پذیری مدیران، به درستی انجام دادن وظایف محوله و 
ارائه خدمات شایسته به مردم موجب ایجاد فضای اعتماد و اطمینان 
بین مردم و مدیران می شود. طلوعی با بیان اینکه مردم بهترین 
قاضی برای عملکرد مدیران هستند، ادامه داد: کرمانشاه با همدلی 
و همراهی همگان در مسیر توسعه، پیشرفت و آبادانی قرار دارد. به 
گفته وی، تنها راه پیشرفت و آبادانی شهر کرمانشاه عملگرایی و کار 
جهادی است و با همین کار جهادی می توان پاسخ منتقدان را داد.
۲۳۰ هزار تنُ آسفالت ریزی طی ۱۸ ماه در شهر کرمانشاه

شهردار کرمانشاه به پروژه آسفالت سازی محله های حاشیه 
شهر اشاره و بیان کرد: معابر محله های آقاجان و زورآباد به دلیل 
فرغون  با  و  به صورت دستی  منطقه  توپولوژی  و  قدیمی  بافت 
آسفالت شد که در ابتدای کار ساکنین این محله ها به دلیل نگرش 
منفی که از گذشته های دور وجود داشته، رفتار قهری نشان دادند 
اما در ادامه روند پروژه به کمک نیروهای شهرداری آمدند. وی 
با بیان اینکه آسفالت معابر محله ها جز حداقل های حقوق اولیه 
به محله های  تاکید کرد: متأسفانه در گذشته  شهروندی است، 
حاشیه ای شهر خدمات ارائه نمی شد و تمرکز خدمات دهی در 

محله های بهره مند و مرفه شهری بود.
اجرای طرح پیاده راه سازی خیابان مدرس موجب رونق 

اقتصادی منطقه می شود
شهردار کرمانشاه با بیان اینکه وجود پیاده راه در هر شهری 
مظهر تمدن و مدنیت و هویت آن شهری است، افزود: پیاده راه 
شدن خیابان مدرس باعث بالا رفتن داد و ستد مغازه های این 
خیابان تجاری می شود و به صورت استثنایی نوع کسب و کار را در 

این خیابان افزایش می دهد. 

بهره  حضور مدیر مخابرات منطقه گلستان در آیین 
برداری از واحدهای مسکونی آسیب دیده از سیل

گرگان- مدیر مخابرات منطقه گلستان در آیین بهره برداری از 
واحدهای مسکونی و بازسازی تاسیسات آسیب دیده از سیل شرکت 
کرد .به گفته اداره روابط عمومی مخابرات منطقه گلستان ، مهندس 
غلامعلی شهمرادی مدیر مخابرات منطقه گلستان که در حاشیه 
مراسم بهره برداری از واحدهای مسکونی  و بازسازی تاسیسات 
آسیب دیده از سیل سخن می گفت با اشاره به خدمات مخابرات در 
زمان سیل فروردین 98 افزود : با تلاش همکاران در راستای تامین 
زیرساختهای  مخابراتی ، هیچ گونه ناپایداری ارتباطات مخابراتی در 

هنگام وقوع سیل سال گذشته مشاهده نشد و دستگاههای اجرایی و 
مردم به جهت کمک به آسیب دیدگان به راحتی توانستند با استفاده 
از تجهیزات و امکانات مخابراتی ، ارتباطات مطلوب و مناسبی در 
اختیار داشته باشند .لازم به ذکر است در این مراسم که در روستای 
چن سولی از توابع شهرستان آق قلا و  با حضور استاندار گلستان 
، نمایندگان شهرستان گرگان و آق قلا در مجلس شورای اسلامی 
، فرماندار آق قلا و تعدادی از مدیران اجرایی برگزار شد واحدهای 
مسکونی آماده شده جهت تحویل به آسیب دیدگان از سیل ،  از 

طریق ویدئو کنفرانس توسط رئیس جمهور افتتاح شد.

شهردار اصفهان مطرح کرد:
فراموش نشدن مسئولیت های اجتماعی در برگزاری 

جشنواره فیلم کودک
اصفهان- کارپناه: شهردار اصفهان گفت: یکی از مهمترین 
نکات ارزشمند جشنواره امسال فیلم کودک و نوجوان، فراموش 
اداره  گزارش  به  بود.  جشنواره  اجتماعی  مسئولیت  نشدن 
در  نوروزی  اله  قدرت  اصفهان،  شهرداری  ای  رسانه  ارتباطات 
برنامه رادیویی "سلام اصفهان" ضمن تسلیت شهادت امام حسن 
عسگری )ع( اظهار کرد: جشنواره بین المللی فیلم های کودکان و 
نوجوانان شب گذشته )جمعه( به پایان رسید، برگزاری آنلاین این 
جشنواره نیاز به جسارت و ایستادگی در برابر سختی ها داشت 
که خوشبختانه برگزار کنندگان در عمل، هر دوی این موارد را به 
خوبی نشان دادند. وی با بیان اینکه جشنواره امسال فرصت هایی 
را شکوفا کرد که می تواند مسیر برگزاری آن را در سال های آینده 
متحول کرده و از تجربه امسال استفاده کنند، تصریح کرد: من از 
همه برگزارکنندگان این جشنواره، خبرنگاران، هنرمندان و همه 
زحمتکشان آن قدردانی می کنم. شهردار اصفهان جشنواره امسال 
فیلم کودک را دارای نکات ارزشمند بسیار زیادی ذکر کرد و افزود: 
یکی از مهمترین نکات ارزشمند جشنواره فراموش نشدن مسئولیت 
اجتماعی جشنواره بود که رفتن گروه های هنری جشنواره به بنت 
سیستان و بلوچستان، اجرای برنامه برای کودکان در بیمارستان 
تخصصی کودکان امام حسین )ع(، صرفه جویی در هزینه ها و 
امکان تخصیص 500 میلیون تومان از اعتبارات جشنواره برای 
حل مشکل عدم دسترسی دانش آموزان در مناطق کمتربرخوردار 
اصفهان له امکانات آموزشی از جمله گوشی، از این نکات بود. وی 
در ادامه اضافه کرد: با تصویب شورای ترافیک 777 کیلومتر مسیر 
استاندارد و ایمن دوچرخه سواری در اصفهان احداث می شود که 
این کار نیز از ارزش بالایی به ویژه در شرایط کرونا برخوردار است. 

 ۸۷ را  اراک  راه آهن  در  مسافر  جابه جایی  کرونا 
درصد کاهش داد

اراک - مدیرکل راه آهن اراک از کاهش 87 درصدی جابه جایی 
مسافر در چهار ماه نخست سال جاری نسبت به مدت مشابه سال 
گذشته در استان به دلیل شیوع کرونا خبر داد. محمدرضا قربانی 
اظهار کرد: در چهار ماهه امسال تعداد واگن های بارگیری شده پنج 
هزار و 416 واگن با وزن 295 هزار و 226 تن بوده که نسبت به 
مدت مشابه سال گذشته 18 درصد افزایش یافته است. وی ادامه 
داد: در چهار ماه نخست سال جاری یکهزار و 934 واگن با وزن 
107 هزار تن تخلیه شده است که نسبت به مدت مشابه سال 
گذشته 191 درصد با افزایش تخلیه بار مواجه بودیم. مدیرکل راه 
آهن اراک افزود: در چهار ماه اخیر با توجه به شیوع کرونا تعداد 
جابه جایی مسافر 25 هزار و 647 نفر بوده که نسبت به مدت مشابه 
سال گذشته که 192 هزار و 578 نفر بوده با 87 درصد کاهش 
مواجه بودیم. به گفته قربانی، با توجه به وجود کرونا بنا دستورالعمل 
مدیرعامل تعدیل نیروی انسانی صورت نگرفت و پرسنل حقوق خود 
را دریافت می کنند. وی در خصوص وضعیت قطارهای مسافربری 
عنوان کرد: در حال حاضر قطارها نیز با 20 درصد ظرفیت در بین 

استان ها در حال تردد هستند و با کاهش مسافر مواجه هستیم.

از خبرها

کدام برند روغن زیتون را مصرف می کنید؟
سلام رفقای جان. يکی از محصولات پرمصرف در سبد کالای خانوار در ايران روغن 
زيتون است. اين روغن به دليل تصور عمومی جامعه از روغن های صنعتی، در صدر 
ليست سلامت روغن از نظر خانوارهای ايرانی قرار دارد. اين تفکر باعث شده که افراد 
ســودجو نســبت به توليد روغن های تقلبی اقدام كنند و حتی در مواردی به علت 
عدم شناخت مصرف کننده از انواع مرغوب به بهايی بسيار گران تر از عرف به فروش 
برسانند. روغن زيتون هايی که به صورت فله ای و باز در بازار عرضه می شوند، گران تر 
از روغن زيتون های صنعتی هســتند و همين تفاوت قيمت، مصرف کننده را دچار 
سردرگمی می کند و نمی داند کدام  يک کيفيت بهتری دارند. چگونه می توانيم يک 
روغن زيتون خوب و باکيفيت را از نوع نامرغوب تشخيص دهيم؟ آيا امکان شناسايی 
تقلب های رايجی که در ساخت روغن زيتون صورت می گيرد، برای مصرف کننده 

وجود دارد؟
نحوه تشخیص روغن زیتون مرغوب

  نوع روغن زيتون، کيفيــت آن را تعيين می کند، اما از آنجــا که روغن زيتون جزو 
روغن های گران محسوب می شود، پتانسيل مناسب برای تقلب افراد سودجو را دارد. 
مخلوط کردن روغن زيتون با ساير روغن های گياهی يکی از نمونه های تقلب رايج 
است که فقط با آزمون های مشخص و به وسيله متخصصان آزمايشگاه می توان به آن 
پی برد. به طورکلی از روی خصوصيات ظاهری روغن زيتون نمی توان فهميد تقلبی 
است يا نه. گاهی از طريق چشــيدن روغن زيتون تا حدودی می توان کيفيت آن را 
سنجيد. مثلا در روغن زيتون بکر )اکستراويرجين(، بايد طعم ميوه غالب باشد و زمانی 
که آن را می خوريم، طعم زيتون را به راحتی احساس کنيم. بعد از قورت دادن روغن 
زيتون هم بايد بعد از چندثانيه حالت تندی و تلخی در انتهای گلوی خود احساس 
کنيم. در مورد روغن زيتون های تصفيه شــده قضيه تفاوت می کند، اين نوع روغن 
زيتون، طعم و مزه خاصی ندارد. تقلب ديگری که در روغن زيتون مشــاهده  شده، 
مخلوط کردن روغن زيتون بکر با ساير روغن زيتون هاست؛ به گونه ای که روغن تفاله 
زيتون را وارد روغن زيتون های تصفيه شده می کنند که بنا بر استانداردهای ملی، اين 
کار غيرمجاز است. امکان فهميدن اين تقلب به راحتی وجود ندارد و نمی توان سنجيد 
که چه ميزان روغن تفاله زيتون به آن افزوده شــده است. لازم به يادآوری است که 
کيفيت و مقدار مواد مغذی اين نوع روغن زيتون بسيار کم است و ارزش غذايی ندارد.

از دوستان پرسيدم: نام تجاری موردعلاقه شان در روغن زيتون چيست و آيا روغن 
زيتون فله در سبد خريدشان هست يا خير؟

تعدادی از توئیت های منتخب
 Rokhy:   خانواده من، روغن زيتون آريا رو که از خود رودبار می خرن استفاده 

می کنن.
 Abdolreza abazari:  درود بر شهنشاه دل ها

روغن بهار، روغن زيتون از رودبار
 Shima ghooshe:  مــن روغن زيتون ماری بکر و تصفيه نشــده از رودبار 

می گيرم به صورت باز و غيرکارخانه ای
 Vorujak:  روغن تروليو و برتينی. الان که ميگن تروليو تقلبی شده. برتينی 
می خريم. روغن زيتون اکسترا ويرجين + روغن کلزا هستش. از آبادان می خريم. 4 

ليتری هستن
 Shahram haddadi:    والا پيدا کردن روغن زيتون خوب و مطمئن تقريبا 
کار ناممکنی است؛ چه ايرانی چه خارجی! قبلا می گفتن روغن زيتون های اتکا خوبه، 

الان رو نميدونم!
 Sayeh:  فقط سفيدرود بو دار رو دوست داشتم الانم يه چيز بی نام ونشون که 
اصلا نمی دونم روغن زيتون هست يا نه، ولی بوی سفيدرود رو ميده و دوست دارم 

بوش رو.
 Zeinab:  روغن زيتون زير/روغن زيتون پيک )بو دار مناسب سالاد(
 Sima pashaei:  رودبار )زيتون و روغن زيتون مسعود( عاليه واقعا

 Mahdokht salek:  فله از پلدختر
 Rahil:  از رودبــار، روغن زيتون صدر و زيتون ســرای نمونه می خريدم، ولی 
از پارسال مستقيما از يک باغدار در منجيل فله ای تهيه می کنم. مدل اسپانيايی و 

ايتاليايی هم استفاده کردم و به نظرم تفاوتی با ايرانی نداره
 فران:  يک بومگردی هست توی گرمسار به نام قصرشيرين و روغن زيتون های 

خيلی خوبی داره، من از اونجا می گيرم
 Siamak:  معمولا از رودبار می گيريم يا می گيم از رودبار برامون بگيرن. جای 

خاصی نداره. خودم هرجا ببينم شلوغ تره اونجا وايميستم.
 Sara: لويه

 Saeed banijamali:  از بازار بزرگ رشت، يه جا هست هم روغن می گيرم 
هم زيتون

 پروانه:   #توييتست/ روغن باز از رودبار
حدودا 25سالی هست از يک مغازه در رودبار خريد می کنيم

 Nox:   روغن زيتون طارم / مستقيم از دوستم تهيه می کنم
 Rosa khosrotaj:   قبلا سابروسو استفاده می کرديم خيلی عالی بود، اما الان 

ديگه نيست، برای همين لامورادا استفاده می کنم
 هدی و قابلمه هایش:   ميگم کدوم ها رو نخريد 

فاميلا و اويلا :کيفيت بسيار پايين شبيه روغن مايع سرخ کردنی
روغن زيتون اصالت: رنگ غيرطبيعی/ روغن زيتون مازو / روغن زيتون لادن

 Siamak sharifi:   گيلوان
 Phoenix:   فصل زيتون دوست و آشنا پول جمع می کنيم، ميديم به يکی از 
رفقا که کاربلده، ميره زيتون می خره، می بره روغن کشی، بعد تقسيم می کنيم. خالص 

و بکر و طبيعی و مطمئن.
 Fatima:   ما هميشه رودبار، حاج صفری و پسران! جای ديگه متفرقه نمی خرم معمولا

 حامد طرماح:   معمولا روغن زيتون فله و از رودبار می گيرم.
 Samira.y:   از يک خانمی می خريم آرش جان

 Hossein salehi:   روغن زيتون اکسير. توروخدا اينو تو آزمايش بذاريد
 واقع بین:   من از کارخونه روغن زيتون صــدر در رودبار می خرم، از کيفيتش 

راضی بودم هميشه.
 Mohojara:   فرابکر اکسير... و فله ای از صدر در رودبار

 کوکب:   معمولا از يه کشــاورز رودبــاری، ولی اگه گير نيومــد فرابکر فدک 
می  گيريم. برای سرخ کردن هم قبلا خارجی هاش رو می گرفتيم که چون گرون شده 

و تقلبی ديگه نمی گيريم.
 سیلیکون علی:   لويه از بين برندهای بازار بهترينه گويا يکی از دوستانم تو غذا 

و دارو گيلان اينو بهم گفت کارشون کنترل کيفی و استاندارد هست
 Gisoo:   روغن زيتون صدر از كارخانه صدر رودبار خيلي لاكچري و كيفيتش 

خوبه، مهمتر زيتونش خيلي خوشمزست
 SepideAP:   روغن زيتون حاصل از باغ زيتون مادربزرگِ همســر در رودبار 
)وقتی ايران بوديم(. الان هم که از بين برندهای موجود يکی نزديک به همون روغن ها 

پيدا کرديم و از اون استفاده می کنيم.
 حمید مظاهری راد:    روغن زيتون اتکا. نسبت به بقيه برندهايی که استفاده 

کرديم بهتره
 Amir hemmati:   روغن زيتون اتکا فله ای هم از رودبار

 Mehrnoosh.hmz:   از رودبار روغن زيتون حاج کريمی و پسران. در غير 
اين صورت اتکا و گيلوان. خارجی هم نمی خرم، چون چندباری که امتحان کردم طعم 
موندگی و اکسيد شدن می داد. به نظرم اون قدر تو راه و گمرک می مونه که وقتی به 

دست مصرف کننده می رسه ديگه کيفيت نداره
 Ali sakhaii:   روغن زيتون عباس رودبار. لب جاده نيست. تو خود شهر رودباره

 Saba moayed:   رودبار، برادران کريمی )فله( يــا روغن زيتون قزل اوزن 
)شرکت گيلوان زيتون(

sabroso  روغن زيتون   :Hasan jahangiri 
 نسرین:    روغن زيتون فله از جايی که زندگی می کنم، اطراف گرگان هستم.

 صبرالملوک:   مثل اينكه اينجا فقط منم كه روغن زيتون از رودبار و باغ آشنا 
و جاى خوب نمي خرم، من خارجى مي گرفتــم، اما با اين قيمت ها دوباره كه روغن 

قزل اوزن گيلوان گرفتم، فقط ديدم به آشپز استفاده ميكنه گفتم حتما بد نيست .

توئيتتست
آرش غفاری

 چند شایعه
 و حاشیه شیری

1. در سال 1390 بود که برخی شیرهای تولید 
شده در ایران حتی پس از گذشت تاریخ مصرف 

فاسد نشده و به حالت عادی باقی می مانند که 
شایعه شده بود به دلیل وجود وایتکس در شیر 
است. در آن زمان یک کارشناس آزمایشگاهی 
از احتمال دادن آنتی بیوتیک به گاوها صحبت 

کرده بود که می تواند از وایتکس خطرناک تر 
باشد. ابعاد ماجرا هر روز گسترده تر شد اما در 
نهایت گفته شد که مورد خاصی نیست و همه 

چیز خوب است.
2. روغن پالم یکی از جنجال های مشهور 

است که در سال 1393 اتفاق افتاد. حسن 
قاضی زاده هاشمی، وزیر سابق بهداشت در 

جمع خبرنگاران از اضافه کردن روغن پالم در 
تعدادی از شیر ها و ماست های پرچرب صحبت 
کرد و گفت: »اکنون دیگر این موضوع به اثبات 

رسیده و پرونده آن برای تصمیم نهایی روی 
میز رئیس جمهور است.« کمی بعد که ابعاد 

ماجرا به شدت زیاد و بحرانی شد، البته هدایت 
حسینی مدیرکل نظارت بر مواد غذایی وقت 

وزارت بهداشت گفت: »گزارشی از وجود 
روغن پالم در شیر و ماست در کشور نداریم اما 
وزارت بهداشت مجوز استفاده از این روغن را 
در برخی محصولات لبنی مانند بستنی، پنیر 

پیتزا، کره و خامه قنادی صادر کرده است... 
شرط استفاده از این روغن در این محصولات 

این است که حتما روی بسته بندی این 
محصولات قید شود که مثلًا 10درصد روغن 

حیوانی این محصول با روغن پالم یا هر روغن 
گیاهی دیگر جایگزین شده تا مصرف کننده 
مطلع باشد.« حالا پس از گذشت چند سال، 

برخی از برندها ادعا می کنند که در پشت پرده 
بزرگ کردن آن قضیه برخی از برندها بودند 

که می خواستند یک سری از برندها را تخریب 
کنند و در مجموع چیز خاصی نبوده!

3. سال گذشته نیز ادعایی عجیب درباره 
وجود ماده »آفلاتوکسین« در یکی از 

برنامه های تلویزیونی مطرح شد. کارشناسی 
که در آن برنامه حضور پیدا کرده، مدعی 
شده بود : »شیر های پاستوریزه ای که از 

سوپرمارکت ها تهیه می شود مقدار زیادی 
آلودگی به سم آفلاتوکسین دارند. سمی که 
منجر به سرطان کبد می شود.« پس از طرح 

این ادعا، صنایع لبنی و وزارت بهداشت آن را 
به شدت تکذیب کردند و گفتند که این ماده به 

مقدار مجاز در شیرها وجود دارد.

ه 2
کت

ن

سپهر از کالیفرنیا

مورد عجیب آزمایشگاه ها و 
سنجش کیفیت محصولات

همانطور که در ابتدای گزارش هم گفتیم، پیدا 
کردن آزمایشگاه مستقل که کیفیت صنایع 
غذایی را بسنجد اقدامی بسیار دشوار است 
و آزمایشگاه ها به دلایلی که احتمالا حدس 
می زنید حاضر نیستند کیفیت محصولات 
برندهای بزرگ را بسنجند. از سوی دیگر 

تولیدکنندگان پس از آنکه پروانه ساخت خود 
را گرفتند و شروع به تولید کردند، معمولا 

نیازی به آزمایش اجباری مجدد کیفیت 
محصولات خود را ندارند و قوانینی در این 
زمینه تعریف نشده است! فقط هر زمان که 

شکایتی علیه یک برند تنظیم شود یا سازمان 
غذا و دارو و استاندارد تصمیم به آزمایشات 

دوره ای بگیرند، این کار انجام خواهد شد.

ه 1
کت

ن
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   توئیت بازی
 کتاب باز به قسمت پانصدم رسید

کامنت ها

 زمانی که در ســال 1395 اولین فصــل »کتاب باز« با اجرای 
امیرحسین صدیق روی آنتن رفت كمتر كسي فکرش را می کرد 
چهار ســال مداوم ادامه پیدا کند و به یکی از برنامه های ثابت 
شبکه نســیم تبدیل شــود. این برنامه در ابتدا به سلبریتی ها 
و چهره های شناخته شــده در عرصه های مختلف اختصاص 
داشت و می خواست این مسئله را به مخاطبان برساند که اگر 
فرصت کتاب خواندن ندارید ایرادی ندارد، چون خیلی از این 
چهره ها هم فرصتی برای کتاب خواندن ندارند، اما هرطور شده 
تلاششــان را می کنند. از فصل دوم به بعد تعریف تغییر کرد و 
سروش صحت یک مقدار تخصصی تر پای صحبت چهره های 
شناخته شده نشست و با آنها درباره  کتاب گپ زد. از یک جایی 
به بعد حضور شناخته شده ها کمرنگ شد و این برنامه به اثری 
باز هم تخصصی تر تبدیل شــد، اما هنوز هم رنگ ولعاب خاص 
خودش را دارد و با اینکه اثری در حوزه  ادبیات است، اما خشک 
و جدی نیست و خسته کننده نشده است. این یکی از امتیازهای 
مثبت این برنامه است و شاید مهم ترین دلیلی که باعث شده 

پخش آن بعد از چهارسال کماکان ادامه داشته باشد.

  وحید سعیدی: همین که برنامه ای به قسمت پانصدمش 
می رســد و به مســیرش کماکان ادامه می دهد، یعنی موفق 
بوده و تاثیرگــذار. البته که ایراداتی دارد، امــا با توجه به همه 
محدودیت هایــی که در تلویزیون برای حــوزه کتاب و ادبیات 

وجود دارد، این ایرادات قابل چشم پوشی است.

  احمد رنجبر:   كتاب بــاز برنامه محترمي اســت؛ با همه 
ایرادهایی كه به آن مي توان وارد كرد. همین كه توانسته از یك 
مبحث جدي برنامه اي سرگرم كننده تولید كند، براي اذعان به 

موفقیتش كفایت مي كند. 

  مرجان فاطمی: از روزی که در صفحه  »شبکه « هفت صبح 
کار می کنم مجبورم اکثر برنامه های تلویزیون را تماشا کنم، اما 
در این سال ها »کتاب باز« تنها برنامه  ای بوده است که با میل و 

رغبت خودم سراغش می روم و از تماشایش لذت می برم.

   آنالیز    رصد خانه

 »دیرین دیرین« یکی از بامزه ترین کارهای علی درخشی اســت که به عنوان میان برنامه در 
تلویزیون کارش را شروع کرد و آرام آرام به یک برند تبلیغاتی تبدیل شد. حضور شخصیت هایي 
چون »وی« و ... با صداپیشــگی جذاب محمدرضا علیمردانی موجب شــد تا این انیمیشــن 
طرفدارهای زیادی پیدا کند. حالا بعد از سال ها علی درخشی به این انیمیشن ساختاری داستانی 
داده و آن را در قالب یک انیمیشن سریالی داستانی آماده پخش کرده است. »دیرین دیرین« 
درحال حاضر در 50 قسمت 20دقیقه ای آماده عرضه در شبکه نمایش خانگی شده و قرار است 
روزهای شنبه و یکشنبه در پلتفرم »فیلیمو« بارگذاری شود. تیزر این سریال کارتونی روز گذشته 
در رسانه ها با شعار تبلیغاتی »احمقانه ترین سریال تاریخ ایران« رونمایی شد. صداپیشه سریال 
»دیرین دیرین« محمدرضا علیمردانی است و آیدین سیارسریع هم فیلمنامه آن را نوشته است.

 پس از باران یکی از پرتکرارترین سریال های تلویزیون است که بارها و بارها از شبکه آی فیلم 
و دیگر شبکه های ســیما بازپخش شده؛ ســریال پرمخاطبی که اتفاقا جزو کم بحث ترین 
سریال های تلویزیون است. این سریال چندروزی است که مجددا روی آنتن شبکه آی فیلم 
رفته و در پخش مجدد خود با ممیزی عجیب وغریبی مواجه شده است. در قسمت چهارم 
این سریال کلیه نماهای نزدیک چهره مرجان محتشم، بازیگر خانم کوچیک، دچار ممیزی 
شده است. ممیزی جدید آی فیلم از نوع ممیزی رنگی است؛ یعنی در این نماها برای اینکه 
غلظت آرایش بازیگر نقش خانم کوچیک به چشــم نیاید، کنتراست رنگ تصویر به شدت 
پایین آمده است. در یکی از سکانس های این قسمت دوربین از عقب به سمت بازیگر حرکت 

می کند و هرچه دوربین نزدیک تر به چهره می شود، رنگ تصویر کمتر می شود.

 شبکه یک بعد از پایان پخش ســریال »ایلدا«، چند اپیزود از مجموعه  »روزهای بهتر« را 
روی آنتن فرستاده است. این شب ها اپیزود »چادر گلدار« از این مجموعه پخش می شود. 
دوشنبه شب درست قبل از شروع قســمت دوم این اپیزود، شــبکه  یک در صفحه ای که 
برای اعلام برنامه  تدارک دیده، نوشت: »اکنون، دســته گلی برای تو« حتی مدت زمان آن 
را هم 17 دقیقه ذکر کرد. بلافاصله بعد از اعلام برنامه، قســمت دوم »چادر گلدار« روی 
آنتن رفت و آنهایی که آن زمان مشــغول تماشــای آن بودند گمان می کردند دارند فیلم 
داستانی »دسته گلی برای تو« را تماشا می کنند. خلاصه بعد از پایان پخش »چادر گلدار« 
و آگهی های بازرگانی، نوبت به فیلم کوتاه »دسته گلی برای تو« رسید، اما شبکه یک این بار 

دیگر سراغ اعلام برنامه نرفت و نام و زمان پخش آن را روی صفحه نبرد.

جذاب روز      ديرين  ديرين با ساختاری متفاوت در فیلیمو

جنجال روز      ممیزی رنگی پس از باران حاشیه ساز شد

حواستان کجاست روز      اعلام برنامه اشتباه شبکه يک

اولین قسمت از سریال »صفر 
بیست ویک« دوشنبه شب 
از شبکه سه پخش شد. در 
قسمت اول صرفا با محور 

اصلی داستان آشنا شدیم 
و تا حدودی هم روابط میان 

شخصیت ها و ویژگی های آنها 
دستمان آمد. هنوز نمی توانیم 

درباره  کلیت کار نظر دهیم. 
طبیعتا سریال در ادامه 

تغییرات زیادی خواهد داشت. 
در این بخش صرفا قسمت اول 

سریال را آنالیز می کنیم.

         منظر اول| روایت جواد رضویان و سیامک انصاری، هردو جزو کمدین های مطرح سریال های کمدی هستند 
و در همین نقطه  شروع می توانیم مطمئن باشیم که حتی اگر با سریال درجه یکی هم روبه رو نشویم دست کم 
اثری استاندارد خواهیم دید. داستان با آزاد شدن برادر یک خانواده به نام تورج شروع می شود؛ پسری ناخلف که 
به دست پدرش به زندان رفته و حالا درست در روز سالگرد مادرشان آزاد می شود و همان شب قرار است نامزد 
کند. یکی از ویژگی های مثبت قسمت اول این بود که به حاشیه نرفت و از همان نقطه  شروع، تکلیف مخاطبان 
را با داستان و شخصیت ها روشــن کرد تا از قســمت دوم به بعد بتواند وارد قصه  هرکدام از شخصیت ها شود و 
ماجرای آنها را روایت کند. نکته مثبت دیگر اینکه فعلا در قســمت اول این ســریال از لودگی خبری نیست و 

شوخی های کلامی و سطحی هم در آن نمی بینیم.

انتخاب بازیگران از جمله رویا میرعلمی، نگار عابدی و امیرحســین رستمی به درستی           منظر دوم| بازی ها 
انجام شده؛ هرکدام از این بازیگران ثابت کرده اند كه گزینه های مناسبی برای آثار کمدی هستند و در قسمت 
اول هم بازی هایی قابل قبول از آنها می بینیم. یکی از ویژگی های رایج در سریال های کمدی، زوج سازی است. 
حالا در »صفر بیست ویک« هم شاهد یک زوج کمدی دیگر هستیم. اینجا هم جواد رضویان و سیامک انصاری، 
نقش دو باجناق را دارند. هنوز نمی توانیم درباره  موفقیت یا عدم موفقیت این زوج اظهارنظری داشته باشیم، اما 
در قسمت اول، بده بستان هایشان به عنوان یک زوج، چندان قابل توجه نبود. جواد رضویان نقش جدیدی ایفا 
نکرد و این جنس شوخی ها و لحن صحبت  کردن را پیش تر از او دیده بودیم. البته احتمالا از آنجایی که این تیپ 

بازی او در آثار دیگر مورد توجه قرار گرفت، تصمیم گرفته آن را تکرار کند.

مینی ســریال »بلندترین صدا«، داســتان زندگی بنیانگذار فاکس نیوز یعنی راجر ایلز را به تصویر 
می کشد و بیشتر به روایت بخش های مهم زندگی او و اتفاقات و مشکلات کاری اش می پردازد. این 
مجموعه بر اساس کتاب »بلندترین صدا در اتاق« اثر گابریل شرمن ساخته شده و اولین قسمت آن 30 
ژوئن 2019 از شبکه شوتایم پخش شد. یکی از مهم ترین نکات این سریال بازی راسل کرو در نقش 
راجر ایلز است. راسل کرو تنها بازیگری است که پنج فیلم او در هفت سال متوالی نامزد جایزه بهترین 
فیلم سال شد. کرو برای سه فیلم »نفوذی«، »گلادیاتور« و »ذهن زیبا« نامزد دریافت جایزه اسکار 
شد و اسکار بهترین بازیگر مرد را برای »گلادیاتور« به دست آورد. دوبله  سریال »بلندترین صدا« به 
مدیریت منوچهر زنده دل در واحد دوبلاژ سازمان صداوسیما صورت گرفته و نصرالله مدقالچی، ناصر 
ممدوح، پرویز ربیعی، فریبا رمضان پور، خسرو شمشــیرگران، میرطاهر مظلومی، زهره شکوفنده و 

علی همت مومیوند گویندگان این سریال هستند.

مینی سریال بلندترین صدا
  شبکه:   چهار

  پخش: ساعت 00:30
  سازنده: تام مک کارتی و الکس متکالف

  بازیگران: راسل کرو، ست مک فارلن، سیه نا 
میلر، سایمن مک برنی، آنابل والیس و...

  محصول : آمریکا/ 2019
   رتبه در سایت imdb: 7.9 از 10
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 احمد کاوری برای کارگردانی فصل 
چهارم سریال »بچه مهندس« 

جایگزین علی غفاری، کارگردان 
فصول قبلی می شود. فصل چهارم 

این سریال قرار است برای پخش 
در رمضان 1400 آماده شود و غفاری 

به دلیل حضور در پروژه سینمایی 
»شکار شکارچی« از کارگردانی 

این فصل انصراف داد.  بازی روزبه 
حصاری، مهشید جوادی، فرهاد 

قائمیان و عباس جمشیدی در فصل 
چهارم بچه مهندس قطعی است.

 برنامه عصرگاهی شبکه سه با نام 
»عطسه« از دهم آبان ماه روی آنتن 
شبکه سه می رود. این برنامه کاری 

است از گروه رضا رشیدپور که 
تهیه کنندگی آن را آرامه اعتمادی 
برعهده دارد. این برنامه قرار است 

به شکل زنده پخش شود.

 صفر بیست ویک در گام اول

ساعتشبکهقالببرنامه

19پنجسریال خارجیهشدار برای کبرا11
21نمایشسینمایی خارجیجومانجی: به جنگل خوش آمدید

21:20نسیممسابقهدست فرمون
21:25ورزشلیگ قهرمانان اروپاکراسنودار – چلسی

23:30سهلیگ قهرمانان اروپایوونتوس – بارسلونا

23:30ورزشلیگ قهرمانان اروپادورتموند – زنیت

مرجان فاطمی   
هفتصبح

چندوقتی است با پديده  وايرال شــدن بريده هايی از 
سريال ها و برنامه های تلويزيونی در شبکه های اجتماعی 
روبه رو هستیم. درواقع عوامل سريال ها و برنامه ها برای 
جذب بیشــتر مخاطبان، بخش هايی پرحاشیه  را جدا 
می کنند و در ويدئوهايی يک دقیقه ای با تیتری جنجالی 
انتشار می دهند. نکته قابل توجه اينجاست که گويا خود 
تلويزيون هم از پديده  وايرال ســازی استقبال کرده و 
حتی قدمی هم در اين زمینه برداشته است. تلويزيون 
اينترنتــی تلوبیون اخیــرا بريده هايی از ســريال ها و 
برنامه ها را با تیترهايی عجیب منتشر می کند؛ تیترهايی 
کاملا زرد که در نگاه اول می توانند جلب توجه کنند. 

هفت صبح اين مسئله را بررسی می کند. 

   اولین قدم های تلوبیون برای وايرال سازی
رشد پدیده  وایرال سازی، بســیاری از برنامه سازان را به تکاپو 
انداخته تا برای جلب توجه بیشــتر مخاطبانشان حتما از آن 
استفاده کنند. برخی نویسنده ها و کارگردان ها و مجری های 

تلویزیونــی حتی پیش  از تولید ســریال یــا روی آنتن بردن 
برنامه، به بخش های وایرالی اثرشــان فکر می کنند و جمله یا 
دیالوگ هایی را به این منظور در اثــر می گنجانند. درباره  این 
موارد بارها صحبت کرده ایم، اما گویا این روزها خود تلویزیون 
هم با این پدیده همراه شده و تمایل زیادی به جلب توجه از راه 
انتشــار بریده های کوتاه از برنامه ها و سریال ها و ... دارد. کافی 
است سری به تلویزیون اینترنتی تلوبیون بزنید تا کاملا متوجه 
این علاقه شوید. برای نمونه یک سریال یا برنامه را سرچ کنید. 
در این صورت با انبوهی از بریده های این سریال یا برنامه مواجه 

می شوید که هرکدام تیترهایی زرد و خودمانی دارند. 

   جنجالی بودن تیترها
تیترهای این بخش ها به این منظور انتخاب شده اند که در وهله 
اول توجه مخاطبانشــان را جلب کنند. مثلا اگر در تلویبیون 
نام سریال »بوم و بانو« را سرچ کنید به تیترهایی از این دست 
می رسید: »من می خوام با ســپنتا ازدواج کنم«، »می خوام با 
ماهور ازدواج کنم«، »قاتل روزبه کی بود؟«، »ماهور تنها راه 
نجات استاد و تیمسار«، »شهاب اعتراف کرد« و ... هرکدام از 
این تیترها در عین اینکه مشــابه تیترهای جنجالی مجلات 
عامه پسند به نظر می رسند، اما درعین حال جلب توجه می کنند 
و اگر در شبکه های اجتماعی هم دست به دست شوند احتمالا 

بسیار دیده می شوند، اما مسئله اینجاست که از یک طرف شأن 
سریال را پایین می آورند و آن را به پدیده ای دم دستی تبدیل 
می کنند و از طرف دیگر محتویات هر قسمت آن را لو می دهند. 

   بی ربط بودن تیترها به بريده ها
مســئله دیگر اینکه این بخش ها، برخلاف تیتر جنجالی شان، 
اصلا هیجان انگیز و جنجالی نیســتند. درواقع این تیترها بر 
اساس محتوای آن بخش ها انتخاب نشــده اند و صرفا به یکی 
از دیالوگ ها یا جملات آن بخش مرتبط هستند. مثلا اگر نام 
برنامه  »دستپخت« را سرچ کنید در صفحه  اول با بریده هایی 
روبه رو می شــوید که تیترهایی از این قبیل دارند: »لیمو کنار 
پیتزا چرا؟«، »گول ظاهــرش رو خــوردن!« و ... در نگاه اول 
اینطور به نظر می رسد که قرار است در این بخش درباره  ارتباط 
میان پیتزا و لیمو صحبت شــود، درصورتی کــه اصلا اینطور 
نیست. ماجرا از این قرار است که داوران درباره  ظاهر غذاهای 
شــرکت کننده ها نظر می دهند و یکی از داوران می گوید آدم 
یاد آشــپزی در طبیعــت می افتد و بعد از شــرکت کننده ای 
می پرســد: »لیمو کنار پیتزا چرا؟« و او هم جوابی نمی دهد. 
فقط همین. درواقع کل یک آیتم چهاردقیقه ای درباره  قضاوت 
داوران نسبت به ظاهر غذاهاست، اما تیتر آن بر اساس یکی از 

دیالوگ ها انتخاب شده است. 

   تیترهای بی معنا و مفهوم
بعضی از این تیترها به قدری ابتدایی و زرد انتخاب شده اند 
که به جــای ترغیب کننده بودن، پس زننده هســتند. مثلا 
اگر اسم مسابقه »دست فرمون« را ســرچ کنید، در صفحه 
اول به تیترهایی از این دســت برمی خورید: »خودش قبول 
نداره عالی بود«، »اســتارتش خیلی بد بود«، »این مسابقه 
فوق العاده بود« و... در صفحه  مربوط به فصل اول ســریال 
»نون.خ« که این روزها در حال پخش از شبکه یک است به 
بریده هایی از سریال با تیترهایی نظیر »سیروس رو گرفتن«، 
»برای چی قهر کردی؟« یا »چقدر عمه داری؟« می رسیم؛ 
تیترهایی که معنا و مفهوم مشخصی هم ندارند. شاید فقط 
اگر تیترهایی مشــابه را در برنامه های کــودک ببینیم به 
نظرمان جالب برسد. مثل در صفحه  »بچه محل« به تیترهایی 
مانند »جای گوش و دهنش عوض شده«، »عموپورنگ چش 
شــده؟«، »محلول تنظیم کننده پورنگ« یا »خبر بد دایی 
منوچ« برمی خوریم که طبیعتا برای کــودکان جالبند، اما 
تیترهایی شبیه به اینها برای سریال های مخاطبان بزرگسال 

مناسبتی ندارند.

   تلوبیون در مسیر وايرال سازی
درحال حاضر در تلوبیون شــاهد بریده هایــی از برنامه ها با 
زمان های متفاوت هســتیم. بعضی از آنهــا یک دقیقه اند و 
بعضی دیگر به هفت، هشت، 9 و حتی 10 دقیقه هم می رسند. 
بنابراین فعلا فکر خاصی درباره  وایرال شــدن این بخش ها 
در شــبکه های اجتماعی نشــده، اما از تیترهایــی که برای 
هرکدام انتخاب شده، مشخص اســت که به زودی هرکدام 
از این بخش ها می توانند با قرار گرفتن در قالب یک ویدئوی 
یک دقیقه ای خوراک خوبی برای شبکه های اجتماعی باشند. 
درواقع تلویزیون با قرار گرفتن در مسیر وایرال سازی روی این 

پدیده صحه گذاشته و آن را تایید کرده است.

بعد از گسترش پدیده وایرال سازی برنامه ها و سریال های مختلف، حالا خود تلویزیون هم به 
این پدیده علاقه نشان داده. تلویزیون اینترنتی تلوبیون اقدامات جدیدی را برای شروع بحث 

وایرال سازی تلویزیون انجام داده است

»وایرال بازی« با تلوبیون
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 براي تلويزيون ما با اين همه شبكه، 
12 برنامه و سريال كه در دهه 90 برند 

شدند، عدد كمي است. تازه؛ اگر شرايط 
مناسب بود مي شد از برخي از نام هاي 
اين گزارش چشم پوشيد. تعدادي از 

برنامه ها اين فرصت را داشتند كه عنوان 
برند بگيرند، اما از آن بهره نبردند. مثلا 

نگاه يك كه همچنان روي آنتن است 
مي توانست خلأ برنامه هاي گفت وگومحور 

جدي را پر كند. يا شب هاي هنر شبكه 
چهار نتوانست موفقيت دو قدم مانده به 

صبح را تكرار كند. در اين دهه برنامه هاي 
كودك مثل كلاه قرمزي و پسرخاله يا عمو 

پورنگ متولد نشدند، بلكه موفقيتشان 
تداوم يافت. در ميان برنامه هاي مذهبي 
هم سمت خدا را داريم كه متولد دهه 80 
است. تعدادي سريال و برنامه هم وجود 

دارند كه »باكيفيت« هستند، اما نمي توان 
آنها را برند دانست. مثلا سريال »نون.خ« 
هنوز موقعيت پايتخت را به دست نياورده 

و منجر به كشف استعدادها نشده است و تا 
رسيدن به جايگاه اين سريال فاصله دارد. 

چند سريال خوب ديگر هم در اين دهه 
متولد شد؛  از جمله ليسانسه ها كه قصه آن و 
شخصيت هايش مورد استقبال طيف زيادي 
از مخاطبان قرار گرفت... در ادامه مرور دهه 

90،  اين بار نوبت به برنده هاي تلويزيوني 
رسيده است، اين گزارش را بخوانيد.  

ک
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   احمد رنجبر    
هفتصبح

          چگونه برند شد    ســيروس مقدم به عنوان كارگردان و محسن تنابنده در مقام طراح، در فرصتي 
نه چندان زياد ايده پايتخت را اجرايي كردند كه نوروز 90 از شبكه يك پخش شد. تنها چند قسمت 
كافي بود تا تكيه كلام هاي سريال سر زبان ها بيفتد: حساس نشو، مسيج مسيج، ناهار نخردمه و ... اين 
موفقيت باعث شد فصل هاي بعدي پايتخت ساخته شود و هربار بيننده اثري پخته تر را شاهد باشد. 

حالا پايتخت در كنار محبوب ترين سريال هاي ايراني قرار گرفته است. 
           در چه دوره اي ساخته شد   ســال 90 مهدي فرجي مدير شــبكه يك بود و با حمايت مستقيم او 

پايتخت ساخته شد.
          ویژگي هاي منحصربه فرد  سريال پايتخت فرصتي فراهم كرد تا بازيگرانش بيش از پيش بدرخشند. 
آنها پيش تر در ســينما، تئاتر و تلويزيون صاحب موفقيت بودند، اما اين پايتخت بود كه شهرتشان 
را عمومي كرد. محسن تنابنده و نقي حالا ديگر از ســوي مخاطب غيرقابل تفكيك هستند!  احمد 
مهران فر، ريما رامين فر، نســرين نصرتي، مهران احمدي، بهرام افشاري، هومن حاجي عبداللهي و 
عليرضا خمسه با پايتخت درخشيدند و به اوج محبوبيت رسيدند. اين سريال، همچنين كمدی های 
فراموش شده روستايی را بار ديگر زنده كرد. از آن سو تكيه كلام هايش وارد ادبيات رسمي شد. پايتخت 

گويش مازندراني را هم به مخاطب گسترده شناساند.
          چه وضعيتي دارد   بعد از حواشي فصل ششم، سرنوشت ساخت ادامه پايتخت مبهم است.

          چگونه برند شد   فروردين سال 92، عادل فردوسي پور يكي از ايده هاي طلايي اش را اجرا كرد. او مدت ها 
تصميم داشت يك برنامه براي فوتبال خارجي بســازد كه منظري متفاوت داشته باشد. فوتبال 120 كه 
با اجراي حميد محمدي روي آنتن رفت لقب نود خارجي گرفت، اما از همان قســمت هاي اول مي شــد 
تفاوت ها را حس كرد. فوتبــال 120 به دليل ريتم بالا و تنوع آيتم ها خيلــي زود مورد توجه قرار گرفت. 
مستندهاي موضوعي، خلاصه بازي ها، تحليل عملكرد تيم ها و بازيكن ها به همراه گفت وگو با فوتباليست ها 
و كارشناسان خارجي از فوتبال 120 يك برنامه جذاب ساخت. در فصل های بعد محمد حسين ميثاقی 

مجری شد که با بازگشت محمدی، عيار برنامه بالاتر رفت.
          در چه دوره اي ساخته شد   فوتبال 120 در دوران مديريت فرشاد صادقی در شبكه ورزش ساخته شد.

          ویژگي هاي منحصربه فرد   آيتم ها و مســتندهاي فوتبال 120 از فيلتر اين برنامه مي گذرد و به همراه 
اطلاعات مضاعف و زيرنويس فارســي )حتي براي كپشــن نتيجه و نام گلزن ها( در اختيار بيننده قرار 
مي گيرد. مصاحبه با لژيونرها و فوتباليســت هاي خارجي ديگر امتياز برنامه اســت. آيتم فان با اجراي 
ابوطالب حسيني ديگر برگ برنده فوتبال 120 محسوب مي شود كه بعد از ميثاقی فرمت بهتری پيدا کرد.

          چه وضعيتي دارد   در فصل جديد هنوز فوتبال 120 روي آنتن نرفته و اين شائبه ايجاد شده كه عادل 
فردوسي پور در مقوله تهيه كنندگي هم با محدوديت هايي مواجه است. شبكه سه اما نظر ديگري دارد و 

گفته مشكلي نيست!

          چگونه برند شد   سال 97 احسان عليخاني جســورترين تصميم حرفه اي زندگي اش را گرفت. او 
برنامه ماه عســل را كه با حضور خودش برند ماه رمضان تلويزيون شده بود رها كرد و سراغ اجرايي 
كردن ايده عصر جديد رفت. در تلويزيون برنامه هاي زيادي به تقليد از نمونه هاي موفق خارجي ساخته 
شده است، اما معدودي موفق بوده اند. عليخاني هم عصر جديد را با الگوبرداري از امريکاز گات تلنت 
ساخت و در همان قســمت اول ثابت كرد برنامه اش منطبق با ذائقه مخاطب است. عصر جديد هم 

ساختاري مستحكم دارد و هم اجراي شركت كننده ها جذاب است. 
          در چه دوره اي ساخته شد   عصر جديد در دوره مديريت علي فروغي در شبكه سه به آنتن رسيد.

          ویژگي هاي منحصربه فرد   جاي يك برنامه بيگ پروداكشــن كه بتواند استعدادها را »به درستي« 
محك بزند خالي بود. دستاورد عصر جديد نه فقط سرگرم كردن مخاطب است، بلكه دو نتيجه مهم 
به همراه داشته. اين برنامه باعث معرفي اســتعدادهاي »همه« مي شود؛ از فلان كودك روستايي تا 
شركت كننده پايتخت نشين. گشايشي كه در زندگي شــركت كننده ها رقم خورده نيز حائز اهميت 

است.
          چه وضعيتي دارد   فعلا به دليل كرونا ادامه ساخت فصل دوم عصر جديد متوقف مانده است. همزمان 
فراخوان فصل سوم برنامه منتشر شــده. به نظر مي رسد عصر جديد تا سال ها بتواند يكه تازي كند و 

همچنان در صدر محبوب ترين برنامه هاي تلويزيون قرار گيرد.

          چگونه برند شد   19 خرداد 93 پخش برنامه خندوانه از شبكه نسيم شروع شد و در همان قسمت 
نخست نشــان داد حرف هاي تازه اي براي گفتن دارد. اين برنامه وسط هيجان جام جهاني فوتبال 
توانست جاي خود را در بين مخاطبان باز كند و خيلي زود تبديل به برنامه اي محبوب شود. رامبد 
جوان سال ها روي ايده خنديدن كار كرده بود، به همين خاطر همه اجزاي خندوانه به استانداردها 
پهلو مي زد. خندوانه به دليل موفقيت به فصل هاي بعد رســيد. خندوانه در ضعيف ترين حالت هم 

مي توانست حال مخاطب را خوب كند.
          در چه دوره اي ساخته شد   خندوانه محصول دوره مديريت حسين كرمي در شبكه نسيم است.

          ویژگي هاي منحصربه فرد   مهم ترين ويژگي خندوانه ترويج استندآپ كمدي است. اين برنامه باعث 
شد استندآپ كمدي در تلويزيون رونق بگيرد. از آن سو مسابقه خنداننده شو، كمدين هاي زيادي را 
معرفي كرد كه حالا صاحب شهرت شده اند. علاوه براين، ديگر ايده هاي خندوانه برگ برنده اصلي آن 
است. از مسابقات با مهمان، تماشاچي گرفته تا آيتم هاي نمايشي و شخصيت هاي جناب خان، نيما و 
ديگران. جناب خان از يك سريال خانگي به خندوانه آمد، اما در اين برنامه محبوب شد. شخصيت هاي 

مختلفي كه نيما شعبان نژاد بازي كرد هم ديگر امتياز خندوانه است.
          چه وضعيتي دارد   بعد از يك وقفه طولاني،  اين روزها رامبد جوان مشغول فراهم كردن مقدمات 

ساخت سري جديد خندوانه است.

          چگونه برند شد   نوروز 95 پخش برنامه دورهمي از شــبكه نســيم شروع شــد. مهران مديري 
دورهمي را در شــرايطي پذيرفت كه مهراب قاســم خاني كارگردان بود و او مجري. بيننده اما اين 
تفاوت را قائل نمي شد و خوب و بد برنامه را به حســاب مديري مي گذاشت. قاسم خاني مجبور به 
ترك دورهمي شد و مديري شخصا ســكان برنامه را به دســت گرفت. نتيجه گام به گام بهتر شد. 
مهران مديری پيش از دورهمی تجربه استندآپ داشت. او در اجرای پلاتو بی رقيب است؛  خيلی ها 
خواســته اند از او تقليد كنند، اما موفق نبوده اند. او طوري اجرا مي كند كه هم خنده مخاطب را به 
 همراه دارد و هم بريده هايش در شبكه های اجتماعی و حتی شبكه های تلويزيونی مورد استفاده قرار

 می گيرد. 
          در چه دوره اي ساخته شد   دورهمي در زمان مديريت حسين كرمي در شبكه نسيم ساخته شد.

          ویژگي هاي منحصربه فرد   رونمايي از شخصيت قيمت با بازي سروش جمشيدي مهم ترين امتياز 
دورهمي است. پيش از آن بازيگران ديگري در صحنه دورهمي حضور داشتند، اما اين كاراكتر قيمت 

بود كه گل كرد. همانطور كه اشاره شد، استندآپ مديري ديگر امتياز برنامه است.
          چه وضعيتي دارد   دورهمي بعد از چند فصل دچار تكرار و رخوت شد. دليل اصلي اين است كه همه 
كساني كه مي شد در برنامه حضور داشته باشند مقابل مديري نشستند. او به اين ضعف واقف است 

و قرار بود سري جديد را آبان ماه روانه آنتن كند كه فعلا خبري نيست.

          چگونه برند شد   رضا رشيدپور مدت ها از تلويزيون دور بود تا اينكه سال 95 بعد از اجراي صفر صفر، 
برنامه صبحگاهي حالا خورشيد را استارت زد. پخش اين برنامه ارديبهشت شروع شد و حدود سه 
سال روي آنتن بود. حالا خورشيد مدتي زمان مي خواست تا جاي خود را در ميان مخاطبان باز كند. 
اين اتفاق با آزمون و خطا رخ داد. دليل اصلي موفقيت حالا خورشيد به خود رضا رشيدپور برمي گردد 
كه آداب ارتباط با مخاطب را بلد است. او اول صبح به قدر كافي فرصت داشت تا با مردم حرف بزند، 
برايشان روزنامه بخواند، به اين و آن كنايه بزند و خود را در دل بيننده ها جا كند. پرداختن به برخي 

موضوعات روز هم باعث مي شد حالا خورشيد به تناوب مورد توجه رسانه ها باشد. 
          در چه دوره اي ساخته شد   حالا خورشيد محصول دوران مديريت علی اصغر پورمحمدی در شبكه 

سه است.
          ویژگي هاي منحصربه فرد   حضور رضا رشيدپور مهم ترين امتياز حالا خورشيد است. تداوم پخش 

اين برنامه صبحگاهي به مدت سه سال ديگر اتفاق مهم آن به حساب مي آيد. 
          چه وضعيتي دارد   سال 98 شبكه ســه از برنامه صبحگاهي ديگري رونمايي كرد. ابتدا قرار بود 
سلام صبح بخير به طور موقت جايگزين حالا خورشيد باشد. موفقيت سلام صبح بخير باعث تداوم 
 آن شد. رضا رشــيدپور هم ســراغ برنامه ناكام اتفاق رفت و حالا هم قرار است مجري برنامه بمب 

باشد.

حالا خورشيددورهميخندوانهعصر جديدفوتبال 120پايتخت

          كي تاسيس شد  1۴ مهر 1388
          برنامه هاي شاخص   مهم ترين اتفاق شبكه مســتند،  برگزاري جشنواره 
تلويزيونی مستند است. اين جشنواره فرصتي براي علاقه مندان ايجاد كرده تا 
آثار خود را عرضه كنند. در شبكه مستند به فراخور شاهد مستندهاي متنوع 
در ژانرهاي مختلف هستيم. برنامه هاي خوبي هم در اين شبكه ساخته شده؛ 
از جمله ايران، پرونده مستند،  خسته نباشيد، فيلم كوتاه،  گنجينه، سيمرغ، 
نماگرد و ... مستندهايي كه درباره ملل مختلف دوبله و پخش مي شوند هم 

جزو برنامه هاي خوب اين شبكه است.
          عملکرد كلي    شبكه مستند از اولين شبكه هايي بود كه با فرمت اچ دي 
روي آنتن رفت. از آن طــرف گرافيك خود را زودتر از ديگــران تغيير داد و 
همچنان از نظر بصري صاحب گرافيكي جذاب است. اين شبكه درمجموع 
موفق عمل كرده و حالا با تغيير مديريت،  نياز به تحول اساسي است. شبكه 
مســتند مدت ها بود كه از ســيكل ثابت رنج مي برد. آيا مدير جديد شبكه 
مســتند مي تواند رونق را به آن بازگرداند؟ شــبكه مســتند به دليل تعدد 

علاقه مندان، ظرفيت موفقيت را دارد.

          كي تاسيس شد  سال 1390
          برنامه هاي شاخص   مسئوليت شــبكه آي فيلم پخش سريال هاي ايراني 
است كه كار خود را در سال 89 شــروع كرد. در اوايل سال 1390، کانال اول 
فارسی شــبکه آی فيلم ويژه ايرانيان با شــعار »آی فيلم دوست خانواده تو« 
استارت خورد. در اين ميان چند برنامه توسط آي فيلم ساخته شده كه برنامه 

گپ رامبد جوان بيشتر از بقيه موفق بوده است. 
          عملکرد كلي     شبكه آي فيلم در پاسخ به يك نياز تاسيس شد. شبكه هاي 
سراسري امكان بازپخش سريال هاي قديمي در حجم بالا را نداشتند. آي فيلم 
كه آمد، به دليل پخش سريال هاي نوســتالژيك توجه عامه مردم به آن جلب 
شد. اين اقبال تا زماني ادامه داشت كه بازپخش سريال ها همچنان لطف تماشا 
داشتند. كار خوب آي فيلم در برنامه ســازي و سريال سازي است. برنامه هاي 
خارج از كادر، ســينما آي فيلم، شــما و آي فيلم در كنار گــپ جزو توليدات 
خوب اين شبكه است. در ميان سريال سازي اما كارنامه آي فيلم موفق نبوده. 
يادآوري، قاب خاطره و ملكاوان ســريال هاي اختصاصي آي فيلم محســوب 

مي شوند.  

          كي تاسيس شد  5 بهمن 1390 
          برنامه هاي شاخص   شبكه نمايش تاسيس شد تا به شكل اختصاصي فيلم 
روي آنتن ببرد. نفس ايده خوب است و حتي در روزهاي اول راه اندازي با موجي 
از استقبال مواجه شد. برگ برنده شبكه نمايش وقتي رقم خورد كه توانست 
فيلم هاي روز دنيا را براي اولين بار پخش كند. اين اتفاق با فيلم هايي مثل نطق 
پادشاه افتاد. در كارنامه شبكه نمايش پخش سريال خانه پوشالي هم يك اتفاق 
خوب محسوب مي شود. توليد برنامه هايي از جنس »چهل  سال چهل فيلم« 

به پويايي شبكه كمك كرد.
          عملکرد كلي    تاسيس شــبکه نمايش به رغم همه انتقادهايي كه به آن 
است، اتفاقي خوب به حساب مي آيد. اين شبكه از يك دوره به كنداكتور خود 
سروشكل داد و آنها را باكس بندي كرد. بااين حال همچنان ظرفيت تبديل به 
شبكه اي بهتر را دارد. كافي است در طول سال فيلم هاي جديد روي آنتن ببرد 
و برنامه هاي متنوع توليد كند. شبكه نمايش از آذر 93 به خاطر ادغام با شبکه 
تماشا تا بهمن 95 شبکه فيلم و سريال شد، اما با افتتاح مجدد شبکه تماشا به 

حالت قبل بازگشت.

          كي تاسيس شد  25 بهمن 1391
          برنامه هاي شاخص   تاسيس شــبكه تماشــا از اتفاق هاي عجيب بود. 
اين شبكه در حالي با ماموريت پخش سريال شروع به كار كرد كه شبكه 
آي فيلم جاي خود را در ميان مخاطبان باز كرده بود. گفته شد در آي فيلم 
امكان پخش سريال خارجي نيست و اين مسئوليت به شبكه تماشا سپرده 
شده اســت. برگ برنده اين شبكه وقتي اســت كه به سراغ سريال هاي 

خارجي جديد مي رود؛ مظنون تازه ترين مورد آن است. 
          عملکرد كلي    شبكه تماشا را نمي توان شبكه اي موفق لقب داد. آمار 
دقيقي موجود نيست، اما اگر تلوبيون را به عنوان يك سنگ محك بدانيم، 
ميزان مشاهده سريال ها بيانگر ناكامي آن اســت. شبكه تماشا با آمدن 
محمد سرافراز منحل شد. با استعفای او از رياست سازمان صداوسيما و با 
روی کار آمدن عبدالعلی علی عسگری، رئيس كنوني صداوسيما، بار ديگر 
شبکه تماشــا  در روز 20 مردادماه 1395، با کيفيت اچ دی در دسترس 
بيننده ها قرار گرفت. تماشا بيستمين شبكه تلويزيون جمهوري اسلامي 

ايران لقب دارد.

          كي تاسيس شد  پنجم مهرماه 1391
          برنامه هاي شاخص   در سال هايي كه شبكه سلامت مشغول به فعاليت 
است،  برنامه هايش تبديل به بمب نشــده اند. همين حالا شهروند مافيا 
شاخص ترين برنامه آن است كه مخاطب معدود دارد و در رسانه ها حرفي 
از آن نيست. در اين شبكه مي توان برنامه هاي مفيدي يافت؛ مثل مادر 
كودك تندرستي يا كشيك سلامت و ... . مستندهاي خارجي خوبي هم 

از شبكه سلامت پخش مي شود.
          عملکرد كلي    شبكه ســلامت با محوريت اصلی پزشکی و سلامت 
جامعه و خانواده و بهداشت فردی به صورت تخصصی روي آنتن مي رود. 
بي انصافي است اگر بگوييم بيننده دســت خالي از پاي اين شبكه بلند 
مي شود، اما خود شبكه تبديل به اتفاقي ويژه نشد. در اين شبكه برخي 
مســائل مهم مغفول مانده اســت؛ از جمله پرداختن بــه بحران طلاق 
عاطفي. اين شــبكه چاره اي ندارد جز اينكه به موارد ناگفته بپردازد و از 
محافظه كاري دور شــود. افزودن جذابيت به برنامه سازي و ايجاد تنوع 

ديگر نياز شبكه سلامت است. 

          كي تاسيس شد  28 تير 1391
          برنامه هاي شاخص   فوتبال 120 مهم ترين برنامه اي است كه در شبكه 
ورزش ساخته شده. اين برنامه همان طور كه در باكس بالا نوشتيم، تبديل 
به يكي از برندهاي موفق تلويزيون در دهه 90 هم شــده اســت. در شبكه 
ورزش برنامه ويدئوچك هم موفق بوده و با استقبال مخاطبان همراه شده 
است. پخش فوتبال و نيز ورزش هاي تخصصي ديگر امتياز اين شبكه است. 
لذت فوتبال هم برنامه اي متوسط محسوب مي شــود كه قابليت تبديل به 

برنامه اي موفق را دارد.
          عملکرد كلي    شبكه ورزش ظرفيت موفقيت بيش از پيش را دارد. به 
عبارت ديگر همه تكيه اين شبكه نبايد بر پخش زنده باشد، بلكه لازم است 
فكري اساســي براي برنامه هاي ديگر از جمله شب هاي فوتبالي بكند. اين 
برنامه مسير را اشــتباه مي رود و عملكردش همواره مورد انتقاد بوده است. 
درمقابل برنامه هاي بي ادعايي مثل باشــگاه خونگي، مورد اقبال مخاطبان 
قرار گرفته. اين برنامه خلأ آمــوزش ورزش در محيط كار و خانه را پر كرده 

است. پخش زنده ورزش بانوان ديگر امتياز شبكه ورزش به حساب مي آيد.

          كي تاسيس شد  2۶ شهريور 1392
          برنامه هاي شاخص   خندوانه و دورهمي شاخص ترين برنامه هاي 
شبكه نسيم هستند كه در ستون بالا درباره شان نوشته شده است. 
در اين شبكه چند برنامه موفق ديگر هم ديده مي شود. كودك شو، 

وقتشه، كتاب باز،  هزارداستان و هوش برتر از جمله آنها هستند.
          عملکرد كلي    شبكه نسيم در پاســخ به يك نياز تاسيس شد و 
خواست سرگرمي و نشــاط بيننده ها را فراهم كند. در بدو شروع 
نوميدكننــده بود، اما خيلــي زود جاي خود را باز كــرد و حالا در 
كنار شبكه سه دو برنامه پرمخاطب هستند. شبكه نسيم مي تواند 
شرايطي بهتر از آنچه الان دارد را به دســت بياورد. در اين شبكه 
ايده هاي تلف شده كم نيستند. شبي با عبدي مهم ترين آن است كه 
تبديل به برنامه اي شكست خورده شد. شب كوك و عينك آفتابي 
هم به رغم داشتن باربد بابايي و رضا رشيدپور ناكام شدند. اين شبكه 
سريال اختصاصي هم داشــته؛  از جمله حالت خاص، سفر در خانه 

و افسانه هزارپايان. اما در اين زمينه كارنامه نسيم ناموفق است. 

          كي تاسيس شد   28 تير 1391 
          برنامه هاي شاخص    بعد از اينكه شبكه كودك راه اندازي شد، تلويزيون 
تصميم گرفت كانال پويا و نهال را جدا كنــد. در تاريخ دوم بهمن 95 هم 
شبکه اميد به عنوان يک شــبکه مستقل معرفی شــد. در هركدام از اين 
شــبكه ها شــاهد برنامه هاي مختلف بوده ايم، اما مهم ترين برنامه شبكه 
كودك انيميشنی است به نام بچه های ساختمان گل ها. اين انيميشن نگاه 
جديدي به حجاب درون خانواده داشت، اما جنجال آفرين شد. در شبكه 

اميد هم چند برنامه مثل بازي وزين توليد شد.
          عملکرد كلي   در يك نگاه كلي شــبكه كــودك و زيرمجموعه هاي 
آن و شــبكه اميد ناموفق بوده اند. اين به آن معنا نيســت كه بچه ها سراغ 
كانال ها نمي روند، اما مخاطبان ثابت اين شــبكه ها با عنصري به نام تنوع 
مواجه نيســتند. عدم تنوع آفت بزرگي دارد و آن از دست رفتن طيفي از 
خانواده هاست. در شبكه اميد كه قرار بوده نياز مخاطب نوجوان را تامين 
كند هم شاهد اتفاقي ويژه نبوديم. برنامه هاي اين شبكه به گواه تلويبيون 

بازديد اندكي دارند.

جنگ شبکه ها
در دهه 90 شاهد تاسیس 

شبكه هاي متعدد تلويزيوني 
بوديم. كدام يك موفق بوده اند 

و كدام ناكام؟
يكي از مهم ترين و برجسته ترين اتفاق هايي كه در 
دهه 90 براي تلويزيون رخ داد، تاسيس شبكه هاي 
جديد بود. اين اتفاق از اواخر دهه 80 شروع شد و 
در دهه 90 اوج گرفت. مثل شبكه مستند كه كارش 
را در سال هاي پاياني 80 شروع كرد، ولي نمود آن 
در دهه90 اســت. در نيمه اول دهه 90 شبكه هاي 
ديجيتالي با سرعت تاسيس مي شدند و هركدام 
قرار بود بخشــي از نياز مخاطب را پاسخ دهند. 
همزمان انتقادها به ايــن رويه اوج مي گرفت. مثلا 
تهيه كنندگان و برنامه سازان تلويزيوني مي گفتند 
در شرايطي كه بودجه كافي وجود ندارد چرا بايد 
خرج تراشي كرد. مســئولان وقت سيما اما نظري 
ديگر داشتند و مي گفتند در جنگ رسانه اي نبايد 
از ديگران عقب ماند. در همين دهه شبكه افق هم 
ظهور كرد كه جريان طيــف انقلابي را نمايندگي 
مي كند. شبكه بازار هم در اين دهه شكل گرفت كه 
تعطيل شد و حالا ايران كالا قرار است مسئوليت 
آن را پي بگيرد. عملا اما ناكام بوده اســت و با اين 

دست فرمان اميدي به موفقيتش نيست.

کودکواميدنسيمورزشسلامتتماشانمايشآيفيلممستند

          چگونه برند شد  بعد از مدت ها ممنوع الكاري، فرزاد حسني بار ديگر به آنتن بازگشت. او اين بار 
مجري برنامه اكسير بود كه موضوعي پزشكي و سلامت داشــت. براي حسني اما فرق نمي كرد 
و با يك اجراي دقيق خيل مخاطبان را به سمت اين برنامه و شــبكه سه كشاند. در اين برنامه به 
زبان ساده اصول سلامتي و پزشكي بيان مي شد. در اكسير چهره هايي مثل آتنه فقيه نصيري، رضا 
شفيعی جم و رامين ناصرنصير براي اولين بار از بيماري خود گفتند. انتقال تجربه، آن هم توسط 

چهره هاي آشنا باعث افزايش اطلاعات بيننده مي شود. 
          در چه دوره اي ساخته شد  اكســير در زمان مديريت علي اصغر پورمحمدي روي آنتن شبكه سه 

رفت.
          ویژگي هاي منحصربه فرد   اجراي فرزاد حسني برگ برنده اكســير بود. همان زمان نوشتيم اگر 
مجری، مجری باشــد هيچ برنامه ای در تلويزيون كم بيننده نخواهد بود. مجريان می توانند يک 
برنامه معمولی را تبديل به برنامه ای جذاب و پربيننده کنند. اين تجربه ای است که در شبکه های 
پربيننده دنيا رخ می دهد و بخش عمده ای از توفيق خود را به خاطر تکيه بر مجريان اختصاصی شان 

به دست می آورند.
          چه وضعيتي دارد  اكسير در زمان پخش خالي از حاشيه نبود، اما آنچه منجر به تعطيلي برنامه 
شد، ممنوعيت حسني در تلويزيون اســت. برنامه اكسير مي توانست تبديل به برندي ماندگار در 

زمينه برنامه هاي پزشكي شود كه ادامه نيافت.

اكسيرپژمانآقاي گزارشگرراديو هفتپارك ملتبرنده باش

          چگونه برند شد   وقتي خبر اجراي محمدرضا گلزار رسانه اي شد، خيلي ها به موفقيت او بدبين 
بودند. سبك خاص بازي گلزار در سينما و عدم تنوع كارنامه اش در زمينه بازيگري مهم ترين عوامل 
ايجاد اين بدبيني بودند. گلزار اما در همان قسمت اول برنده باش كه سال 97 از شبكه سه پخش 
شد، نشان داد در اين زمينه صاحب استعداد است. متوجه شديد كه گلزار را در اين گزارش مقدم 
بر برنده باش دانستيم. اين يعني برنده باش به واسطه گلزار صاحب جذابيت شد وگرنه خود برنامه 
الگوبرداري از نمونه خارجي بود و بســيار برنامه هاي ديگر مشابه برنده باش روي آنتن شبكه هاي 

ايراني رفته اند.
          در چه دوره اي ساخته شد   برنده باش در دوران مديريت علي فروغي در شبكه سه ساخته شد.

          ویژگي هاي منحصربه فرد   ميزان جايزه چشمگيري كه برنده هاي هر قسمت به دست مي آوردند، 
متفاوت ترين ويژگي مسابقه برنده باش با نمونه هاي مشابه اســت. از اجراي محمدرضا گلزار هم 
نگذريم كه در جشنواره تلويزيوني جام جم موفق به دريافت جايزه بهترين اجرا برای اين مسابقه 

شد.
          چه وضعيتي دارد   ابتداي نوروز 98 چند سايت خبري نوشتند سه تن از مراجع تقليد در پاسخ به 
سوالات مردم، معتقدند که کسب درآمد از طريق ستاره مربع ها جايز نيست. انتشار انتقادات آيت الله 
مکارم شيرازی، آيت الله نوری همدانی و آيت الله شبيری زنجانی تا چند روز محل بحث بود.  نتيجه 

آنكه برنده باش تعطيل شد و ساخت آن ادامه نيافت.

          چگونه برند شد   از معدود برنامه ســازاني اســت كه هر كجا رفته مثمرثمر بوده است. محمدرضا 
شهيدي فرد ســال 90 برنامه شــبانه پارك ملت را راه انداخت. اين اتفاق مدتي بعد از »مردم ايران 
ســلام« رخ داد. آنچه پارك ملت را تبديل به برنامه اي جريان ساز كرد، سوژه هاي بكر، مصاف خوب 
شهيدي فرد با موضوعات و نيز شاكله خود برنامه بود. در پارك ملت حرف هاي خودماني و جدي را 
كنار هم مي شنيديم. مستندهايي كه در پارك ملت روي آنتن رفت هم بر جذابيت برنامه مي افزود. 
 بااين حال و به گفته خود شهيدي فرد خيلي از ايده هاي پارك ملت فرصت اجرايي شدن را به دست 

نياوردند.
          در چه دوره اي ساخته شد   مهدي فرجي مدير شبكه يك بود كه پارك ملت روي آنتن رفت.

          ویژگي هاي منحصربه فرد   كيفيت اجراي محمدرضا شهيدي فرد برگ برنده اصلي موفقيت پارك 
ملت است. مستندسازي ها به همراه مصاف بدون مجامله مجري با مهمان ها از پارك ملت برنامه اي 

موفق ساخت. حيف كه عمرش كوتاه بود.
          چه وضعيتي دارد   پارك ملت گرفتار حاشيه شد و همان زمان برخي رسانه ها دلايل توقفش را شرح 
دادند. مثلا خبرگزاری مهر خبری در اين خصوص منتشر کرد که طبق آن، اظهارات و انتقادات تند 
شهيدی فرد در جلسه سالانه مجريان ســيما با معاونت سازمان، دليلی برای پيش بينی توقف پارک 
ملت بيان شد. خود شهيدي فرد بعدا گفت هيچ جا اعتراضی به اين تصميم سازمان نداشته ام و هنوز 

نيز اعتراضی ندارم. 

          چگونه برند شد   پيش تر نوشتيم كه برنامه هاي شبكه آموزش تا قبل از راديو هفت بيشتر جنبه 
آموزشی محض داشتند. راديو هفت را منصور ضابطيان كمي پيش از دهه 90 روي آنتن برد كه 
خيلي زود جاي خود را در ميان مخاطبان خاص پيدا كرد. راديو هفت يك برنامه شبانه بود كه در 
آن متن ادبی، داستان، شعر، ترانه و ... خوانده مي شــد و فرصتي براي مخاطب بود تا بدون هيچ 

دغدغه ای مقابلش بنشيند و استرس های روزانه اش را کم کند.
          در چه دوره اي ساخته شد   راديو هفت در دوره مديريت حسين ساري در شبكه آموزش ساخته 

شد.
          ویژگي هاي منحصربه فرد   فضاي آرام برنامه به همراه داستان و شــعر و موسيقي، راديو هفت را 
تبديل به برنامه اي محبوب كرد. ساختار راديو هفت هم نو بود و بعدا مورد استفاده ديگر برنامه ها 

قرار گرفت. در همين برنامه بود كه اميرعلي نبويان چهره شد.
          چه وضعيتي دارد   راديو هفت تا ســال 9۴ روي آنتن بود و بعــد از آن ادامه نيافــت. قرار بود 
تداوم داشته باشــد، اما عوامل اين برنامه اعلام کردند ميزان تغييرات درخواستی شبکه آموزش 
آنقدر زياد بوده که ادامه ســاخت را غيرممکن کرده اســت. ضابطيان چند مــاه بعد برنامه صد 
برگ را كه شــباهت زيادي با راديو هفت داشــت، براي شبكه چهار ســاخت. بعد از آن تصميم 
 داشت راديو شب را براي شــبکه شــما مهيا كند كه مرتضی ميرباقری، معاون وقت سيما مانع

 شد. 

          چگونه برند شد   در زماني كه كم كم سروكله برنامه هاي استعداديابي در تلويزيون پيدا مي شد، 
آقاي گزارشگر روي آنتن شبكه سه رفت و نشان داد هدفمندتر از بقيه است. آقای گزارشگر از جمله 
برنامه های پربيننده در نوروز 93 بود که خيلی زود توانست علاقه مندان زيادی را با خود همراه کند. 
اين برنامه نشان داد که سه ضلع فوتبال، گزارشگری و مسابقه در کشور ما طرفداران زيادی دارد و 
با توليد چنين برنامه های سرگرم کننده ای می توان مخاطبان را پای گيرنده ها نشاند. نكته مهم تر 

اينكه تلويزيون براي تزريق گزارشگران جديد به اين برنامه نياز داشت. 
          در چه دوره اي ساخته شد   آقاي گزارشگر در دوره مديريت مجيد زين العابدين در شبكه سه و به 

پيشنهاد خود او ساخته شد.
          ویژگي هاي منحصربه فرد   مهم ترين نتيجه اي كه از آقاي گزارشــگر به دست آمد، معرفي چند 
گزارشگر جديد است. فرشاد محمدی مرام و عباس قانع، از استعدادهای فصل نخست گزارشگری، 
حالا نام هايي آشنا هستند و عصاي دست شبكه ســه. پيمان احمدی مومنی و مهرداد خميرگير 
جذب شبکه استانی سهند شدند. رضا يونسيان، بهزاد مختاری، نويد استادرحيمی و محمدحسين 
ايوبيان در برنامه نود مشغول فعاليت شــدند. رضا محمد وعلی عليرضا واحدی  به شبکه ورزش 

رفتند.
          چه وضعيتي دارد   برنامه آقاي گزارشگر به جز فصل سه، برنامه اي موفق بود. بعد از پخش سري 

چهارم ديگر خبري از آن نشده است.

          چگونه برند شد   يكي از شاخص ترين ســريال هاي دهه 90، پژمان به كارگرداني سروش صحت 
است. اين سريال به دليل متن خوب پيمان قاسمخاني و كارگرداني سروش صحت خيلي زود جاي 
خود را پيدا كرد. دستاورد مهم سريال، كشف استعداد پژمان جمشيدي و تبديل او به يك شخصيت 

است.
          در چه دوره اي ساخته شد   پژمان زماني روي آنتن رفت كه مجيد زين العابدين مدير شبكه سه شده 

بود. مقدمات ساخت آن در دوره مديريت علي اصغر پورمحمدي فراهم شد.
          ویژگي هاي منحصربه فرد   از ابتدا عهد ســروش صحت با پيمان و مهراب قاسمخانی بر اين بوده 
که پژمان جمشيدی نقش اول سريال را بازی کند. طبعا بازی گرفتن از او کار آسانی نيست؛ خاصه 
آنکه ساختمان ســريال به کلی بر ماجراهای پژمان جمشيدی بنا شــده بود. نقش جمشيدی هم 
حرکت روي لبه تيغ بود. او پژمان جمشيدی است، اما بايد نقش يک پژمان جمشيدی را بازی کند 
که سکنات و حالاتش با خود واقعی اش فاصله دارد. جمشيدي حالا جزو بازيگران پرکار ماست که 
هم فيلم پرفروش در كارنامه دارد، هم فيلم هنري و هم كلي تئاتر بازي كرده اســت. ويژگي ديگر 
 سريال، ساخت نسخه اي از آن براي سينماســت كه منجر به دو كمدي موفق خوب بد جلف شده 

است.
          چه وضعيتي دارد   پيمان قاسمخاني اين روزها  مشغول ساخت سريال خوب بد جلف براي شبكه 

خانگي است. برند شخصيت پژمان جمشيدي و سام درخشاني حالاحالاها جاي كار دارد.

رضا رشيدپورمهران مديريرامبد جواناحسان عليخانيعادل فردوسي پورسيروس مقدم

فرزاد حسني سروش صحت شبكه سه منصور ضابطيان محمدرضا شهيدي فرد محمدرضا گلزار
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استقلال، کانون قراردادهای دردسرساز
تقریبا جذب تمام بازیکنان جدید و حتی سرمربی استقلال

 با جنجال و حاشیه روبه رو شده است

   نکته بازی

لیگ برتر فوتبال ايران قرار بود از دهم آبان آغاز شود 
و ســازمان لیگ نیز برنامه دقیق هفتــه اول و دوم را 
اعلام کرد اما فدراسیون پزشکی - ورزشی به تعويق 
افتادن يک هفتــه ای اين رقابت ها را اعــلام کرد تا از 
هرگونه خطر احتمالی برای عوامل برگزاری مسابقات و 
فوتبالیست ها جلوگیری کند. بیستمین دوره لیگ برتر 
با تعويق شش روزه و از شانزدهم آبان زير سايه سنگین 
ويروس کرونا آغاز می شود. با وجود تعويق لیگ برتر 
به دلیل آمار بالای شیوع کرونا و پیشگیری از هرگونه 
اتفاق ناخوشــايند در اين مورد اما اين روزها شــاهد 
رفت و آمدهای زيــادی در تمرينات تیم های فوتبال 
و برگزاری بازی های متعدد دوســتانه بین تیم های 
مختلف لیگ برتری و لیگ های دسته پايین تر هستیم. 
برگزاری اردوهای مختلف نیز همچنان در دستور کار 

باشگاه هاست و معلوم نیست با وجود اعلام فدراسیون 
پزشکی و ورزشــی و ســتاد مقابله با کرونا در ورزش 
چگونه همچنان روال عادی باشــگاه ها طی می شود. 
لیگ بیستم به تعويق افتاده است تا از شیوع ويروس 
کرونا جلوگیری شود اما همچنان بازی های تدارکاتی 
زيادی برگزار می شود و مشخص نیست که آيا در اين 
ديدارهای دوســتانه پروتکل های بهداشتی رعايت 
می شود يا خیر؟ اهمیت ندادن به پروتکل های بهداشتی 
در برخی بازی های دوستانه و ابتلای احتمالی بازيکنان 
و اعضای کادر فنی تیم ها به کرونا می تواند زنگ خطر 
را برای لغو لیگ برتر به صدا در  آورد.  بايد اين ســوال 
از ستاد مقابله با کرونا و فدراسیون پزشکی و ورزشی 
پرسیده شود که چگونه لیگ به تعويق افتاده است اما 
نظارتی بر برگزاری بازی های دوستانه انجام نمی شود؟

نقل و انتقالات فصل جاری فوتبال ايران طولانی تر 
از فصول گذشــته بود و تیم ها حدود سه ماه مهلت 
داشــتند تا بازيکنان مدنظر خود را جذب کنند و 
آماده حضور در بیستمین دوره لیگ برتر شوند. در 
شرايطی که هواداران ايرانی هر سال منتظر بمب های 
نقل وانتقالاتی هستند، امسال کمتر چنین اتفاقی رخ 
داد چرا که اکثر بازيکنان نامدار و ملی پوش به دنبال 
حضور در خارج از کشور و دريافت حقوق های دلاری 
و يورويی بودند و اين موضوع کار را برای تیم ها سخت 
کرد. به همین دلیل تیمی مانند پرسپولیس که به 
ثبات در سالیان گذشته معروف بود، چندين بازيکن 
خود را به علت درخواست های نجومی از دست داد 
و مجبور شــد نواقص خود را با جذب هفت بازيکن 
جبران کند که البته باز هم به علت از دســت دادن 
دو بازيکن ديگر، بايد چند خريد ديگر انجام دهد. به 

طور کلی بايد گفت بمب های نقل  وانتقالاتی تیم ها 
بازيکنانی بودند که قراردادشان را تمديد کردند تا 
به اين شکل رفته رفته پرونده نقل وانتقالات پیش 
از لیگ بیستم بسته شود؛ در واقع تراکتور با حفظ 
شجاعی، دژاگه و حاج صفی، سپاهان با حفظ محمد 
محبی و استنلی کی روش، استقلال با حفظ دياباته، 
قايدی و میلیچ و پرسپولیس با نگه داشتن بازيکنان 
کلیدی ماننــد وحید امیری، نوراللهــی، نعمتی و 
بشار رسن گام بزرگی برای حضور در لیگ بیستم 
برداشتند. ســاير تیم های لیگ برتری خريدهای 
پرسروصدا نداشتند و بیشتر نیازهايشان را برطرف 
کردند و بســیار اقتصادی ظاهر شدند تا رفته رفته 
پرونــده نقل وانتقالات با توجه بــه گرانی بازار، کم 
سروصدا به پايان نزديک شــود و امسال خبری از 

بمب های آنچنانی نباشد.

اســتقلال بعد از پشت سر گذاشــتن فصلی پرفراز و 
نشیب حالا خود را آماده حضور در لیگ بیستم می کند. 
آبی های پايتخت در چند فصل اخیر همواره در فصل 
نقل و انتقالات بازيکن های تاثیر گذار زيادی را از دست 
می دادند اما انگار اســتقلال در لیگ بیستم تغییرات 
زيادی نسبت به لیگ نوزدهم نخواهد داشت و اغلب 
بازيکنان تاثیرگذارش حفظ شده اند. البته علی کريمی 
بازيکنی اســت که هنوز قراردادش بــا آبی ها تمديد 
نشده اما شنیده می شــود او برای ماندن در استقلال 
چراغ سبز نشان داده است. هروويه میلیچ مدافع اهل 
کشور کرواسی استقلال به رغم اينکه در آستانه جدايی 
از اســتقلال بود تمايل دارد با آبی هــا همکاری اش 
را ادامه بدهد. تــا اين لحظه روزبه چشــمی به طور 
قطع تنها بازيکن تاثیرگذار اســتقلال است که راهی 
لیگ ستارگان قطر شــده و به نظر می رسد با جذب 

محمدحســین مرادمند در پســت او مشکلی برای 
استقلال ايجاد نخواهد شد. علاوه بر مرادمند، محمد 
دانشــگر، ســیاوش يزدانی، عارف غلامی و شاهین 
طاهرخانی بازيکنانی هســتند که می توانند در اين 
پست بازی کنند. علی دشتی، محمد بلبلی، محسن 
کريمی و عظیم گوگ ديگر بازيکنانی هستند که در 
نقل و انتقالات از استقلال جدا شده اند اما آنها در لیگ 
نوزدهم جزو بازيکنان کلیدی استقلال نبودند و تاثیر 
چندانی در ترکیب آبی ها نداشــتند. به نظر می رسد 
استقلال با حفظ بازيکنان تاثیرگذار در لیگ نوزدهم، 
در لیگ بیستم می تواند در مسیر موفقیت حرکت کند 
زيرا بازيکنان تاثیرگذاری همچون قايدی، اسماعیلی، 
دياباته، مطهری، ريگی، غفوری، رضاوند، شجاعیان و... 
در استقلال حضور خواهند داشت و با حفظ کريمی و 

بازگشت میلیچ شرايط بهتر هم می شود.

گل های تقسیم شده رئال مادرید
رئال مادريد 21 -2020 خیلی شــبیه فصل گذشــته است به خصوص 
در بخش گلزنی. در نبود يک گلزن قهار، بازيکنان تمام پســت ها گلزنی 
می کنند. شش گل از يازده گل سفیدپوشان توسط مدافع ها يا هافبک ها 
به ثمر رســیده. برترين گلزن مادريد تا به امروز وينیســیوس است كه با 
ســه گل زده بالاتر از بنزما قرار دارد. مهاجم برزيلی شروع خوبی در اين 
فصل داشته است.  از طرفی بنزما تنها يک گل به ثمر رسانده است. بنزما 
تاثیرگذاری اش را در بخش های ديگر نشان داده است. نمونه بارزش ديدار 
شنبه مقابل بارسلوناست که 35پاس از 38پاس مهاجم فرانسوی صحیح 
بود و موقعیت های خطرناکی را خلق کرد که پاس گل به فدريکو والورده 
يکی از آنها بود. وينیسیوس و بنزما تنها مهاجم های سفیدپوشان هستند 
که در اين فصل گلزنی و چهار بار دروازه حريفان شان را باز کردند. هفت گل 
ديگر اين تیم توسط لوکا مودريچ )2(، ســرخیو راموس )2( والورده )2( و 
يک گل به خودی به ثمر رسیده اند. بیش از نیمی از گل های مادريد به خط 
میانی و دفاع اختصاص دارد؛ کسانی که انتظار گلزنی از آنها وجود ندارد. در 
فصل20 -2019 مهاجمان مادريد 37 گل به ثمر رساندند و دفاع و هافبک 

تنها پنج بار کمتر گلزنی کردند )32 گل(.

سون هیونگ مین آقای گل لیگ جزیره
تاتنهام توانست با گل 3 امتیازی سون هیونگ مین برنده جدال خارج از 
خانه برابر برنلی باشد. اين بازيکن کره ای در فصل جاری مجال درخشش 
به هیچ کس در تیمش نداده اســت و بــا زدن 8 گل در 6 بــازی علاوه بر 
صدرنشینی در جدول گلزنان لیگ جزيره، يکی از برترين بازيکنان لیگ های 
اروپايی بوده است. اين در حالی است که 7 گل از 8 گل سون هیونگ مین 
روی پاس های هری کین زده شده که نشــان از هماهنگی بالای اين دو 
بازيکن در خط حمله اسپرز می دهد. اتفاقی که باعث شده است فعلا کسی 
به گرت بیل فکر نکند و اين بازيکن ولزی فعلا بعد از بازگشت از مصدومیت 
خیلی در ترکیب تیمش قرار نگرفته است. سون همچنین توانست در اولین 
ديدار تاتنهام در لیگ اروپا يکی از 3 گل تیمش را برابر لاسک به ثمر رساند. 
تاتنهام در بازی بعدی خود بايد برابر آنتورپ قرار گیرد و در ادامه در لیگ 

برتر میزبان برايتون خواهد بود.

لیگ قهرمانان اروپا؛ یووه میزبان بارسلونا
هفته دوم لیگ قهرمانان اروپا امشب با برگزاری 8 بازی پیگیری می شود. 
در گروه E کراسنودار میزبان چلسی خواهد بود و سويا و رن به مصاف هم 
خواهند رفت. در گروه F دورتموند میزبان زنیت خواهد بود. زنیت در اين 
بازی سردار آزمون را به دلیل احتمال ابتلا به کرونا در اختیار نخواهد داشت. 
در ديگر بازی اين گروه کلوب بــروژ به مصاف لاتزيو خواهد رفت. در گروه 
G فرانس واروژ در خانه میزبان ديناموکیف خواهد بود و در مهم ترين بازی 
امشب، يوونتوس مقابل بارسلونا قرار خواهد گرفت. يوونتوس به احتمالا زياد 
کريستیانو رونالدو را به دلیل مثبت اعلام شدن تست کرونايش در اختیار 
نخواهد داشت و در تیم بارسلونا هم جرارد پیکه به دلیل اخراج در بازی قبل 
مقابل فرانس واروژ غايب خواهد بود. در گروه H هم باشاک شهیر ترکیه 
مقابل پاری سن ژرمن قرار خواهد گرفت و منچستر يونايتد در اولدترافورد 

از لايپزيش پذيرايی خواهد کرد.

هیات مدیره پرسپولیس قانونی است
چند روزی است که در فضای مجازی و برخی از کانال ها، گفته می شود که 
هیات مديره کنونی باشگاه پرسپولیس دو عضوی است و وجاهت قانونی 
ندارد، اما اين مسائل درست نیست. در شــرايطی که مهدی رسول پناه، 
سرپرست و علی رغبتی عضو هیات مديره باشگاه پرسپولیس از سمت خود 
اســتعفا داده اند، اما وزارت ورزش و جوانان هنوز با استعفای اين دو عضو 
موافقت نکرده و در واقع آنها هنوز هم جزو اعضای هیات مديره پرسپولیس 
به شمار می روند و اين هیات مديره اکنون ۴ عضو دارد. گفته می شود وزارت 
ورزش و جوانان به دنبال اين است که از بین رسول پناه و رغبتی حداقل يکی 
از آنها را در باشگاه پرسپولیس نگه دارد و اگر مديرعامل بعدی پرسپولیس 
از بین يکی از اعضای کنونی هیات مديره فعلی انتخاب نشود، آن وقت يک 
عضو جديد به اين هیات مديره اضافه می شود. همچنین براساس شنیده ها 
گويا قرار نیست رســول پناه از هیات مديره پرسپولیس کنار برود و حتی 
اگر وزارتخانه به استعفای وی هم موافقت کند باز هم او مدتی عضو هیات 
مديره می ماند تا نفرات جديد جايگزين نفرات فعلی شوند. اين اتفاق پیش 
از اين هم برای ايرج عرب رخ داد. مديرعامل پیشین پرسپولیس پس از کنار 
رفتنش، مدتی عضو هیات مديره بود تا جانشینش مشخص شود و سپس 

پرسپولیس را ترک کرد.

دیاباته: اصلا رسول پناه را نمی شناسم!
در يکی از فايل های ويدئويی منتشر شده از مهدی رسول پناه، سرپرست 
مستعفی پرسپولیس مدعی شده که دياباته با او تماس گرفته و از او خواسته 
که امکان حضور اين بازيکن در پرسپولیس را فراهم کند. رسول پناه درباره 
دياباته گفته بود: »دياباته به من زنگ زد و گفت که او را به پرســپولیس 
بیاورم. من به دياباته گفتم نمی توانم او را به پرسپولیس ببرم. او عنوان کرد 
که ۴00، 500 هزار دلار بدهم و حتی به ۴00 هزار دلار هم راضی  است، اما 
گفتم به خدا نمی توانم، چون شر می شود و من را می کشند! دياباته گفت، 
جان مادرت مرا ببر، من اينجا )در اســتقلال( اسیر هستم!« اگر چه بعد از 
انتشار اين فايل ويدئويی، خیلی ها اين بخش از ادعای رسول پناه را کاملا 
غیرقابل باور دانستند منتهی صحبت های او به گوش دياباته رسانده شد و 
مهاجم استقلال شديدا از اين حرف ها تعجب کرده است. مهاجم آبی ها به 
نزديکانش گفته که اصلا نمی داند چه کسی مديرعامل باشگاه پرسپولیس 
است و رسول پناه اصلا کی هست؟ چه برســد به آنکه بخواهد با او تماس 
بگیرد و از او بخواهد که امکان پرسپولیسی شدنش را فراهم کند. شیخ به 
اين نکته هم اشاره کرده که او به قراردادش با استقلال پايبند بوده هر چند 
که برخی اوقات بابت مشکلات مالی اين تیم ناراحت شده و تا آستانه فسخ 

رفته است.

جانشین شجاع از مشهد می آید؟
در چند روز گذشته نام مدافعان زيادی در اطراف باشگاه پرسپولیس برای 
حضور در اين تیم شنیده می شود ابتدا از ايمان سلیمی نام برده شد اما 
گويا بندی که در قرارداد اين بازيکن با تراکتور وجود داشــت و پر بودن 
سهمیه قرمزها اجازه حضور اين بازيکن را در جمع شاگردان گل محمدی 
نمی داد و اين بازيکن تنها در صورتی می تواند به پرســپولیس بیايد که 
قراردادی با يک تیــم اروپايی امضا کند و بعــد از جدايی از آن می تواند 
به پرسپولیس بیايد تا ســهمیه لیگ برتری محسوب نشود يکی ديگر از 
بازيکنانی که بعد از ايمان ســلیمی از او برای حضور در پرسپولیس نام 
برده شد، امین حاج محمدی است که در نفت شاگرد يحیی بوده که گفته 
می شود قرار است به پرسپولیس بیايد، حاج محمدی حتی عکس هايش با 
لباس استقلال را هم پاک کرد اما ديروز خبر رسید يحیی قصد به خدمت 
گرفتن فرشاد فرجی شاگرد سابق خود در شهرخودرو را دارد. پرسپولیس 
در حال حاضر هر هفت سهمیه اش را جذب کرده است و برای اينکه بتواند 
فرشــاد فرجی را به خدمت بگیرد بايد رضايتنامه اين بازيکن را از شهر 
خودرو دريافت کند و برای اين موضوع نیازمند خروج نام يک ســهمیه 

پرسپولیس از لیست اين تیم است.

    گوشه و کنار مستطیل سبز

  محمد نادری: خرید بدون رضایتنامه!
مدافع چپ فصل گذشته پرســپولیس در يک اقدام جنجالی 
تصمیــم گرفته به اســتقلال بیايد. اســتقلالی ها در اقدامی 
غیرحرفه ای حتی با او در حالی کــه پیراهن اين تیم را هم در 
دست داشت عکس انداختند و در رسانه رسمی خود منتشر 
کردند اما حالا خبر رســیده که باشگاه کورتريک که با محمد 
نادری قــرارداد دارد، با ديدن اين تصاويــر خواهان پرداخت 
مبلغ رضايتنامه او از سوی اســتقلال شده و حتی اين باشگاه 
را تهديد به شــکايت کرده است. البته اســماعیل خلیل زاده 
به مديران باشــگاه قول داده بود رضايتنامه نادری را دريافت 
می کند اما هرچه هست انتشار عکس قرارداد با يک بازيکن در 
شرايطی که آن بازيکن با باشگاه ديگری قرارداد دارد، اشتباه 
جبران ناپذيری اســت که قطعا با مقصــران آن بايد برخورد 

جدی شود. 
مديران استقلال در تلاش هستند تا هرطور شده رضايتنامه 
نادری را دريافت کنند ولی خروجی ماجرا هرچه باشد رفتار 
آماتور آنها غیرقابل چشم پوشی اســت. کانال رسمی باشگاه 
استقلال روزی که عکس نادری با پیراهن آبی را منتشر کرد، 
مدعی شد استقلال مجوز اين توافق را از باشگاه بلژيکی دريافت 
کرده اما با مصاحبه بیات، مشخص شده هیچ مجوز و توافقی 

در کار نبوده است.
 معلوم نیســت چرا آقايان وقتی پنجره استقلال بسته است، 
دســت به چنین ريســک عجیبی زدند. البته موضوع نادری 
موضوع غیرقابل حلی نیســت و در نهايت بــا مذاکره و کمی 
غرامت حل خواهد شــد اما مسئله اينجاســت که استقلال 
چه نیازی به انجام اين کار داشــت؟ نادری که فرار نمی کرد، 
آقايان می توانستند اول با باشــگاه بلژيکی توافق کنند و بعد 
عکس يادگاری با نادری را به رسانه ها بدهند! درنهايت به نظر 
می رسد خريد نادری می تواند هزينه های هنگفتی روی دست 

استقلال بگذارد.

  رشید مظاهری: جذب با فسخ غیرقانونی
حدود يک ماه پیش بود که رشید مظاهری با استقلال قرارداد امضا 
کرد. با انتشار خبر تصوير عقد قرارداد او، مسئولان باشگاه تراکتور 
واکنش های تندی نشان دادند و مدعی شدند که مظاهری با آنها 
دو سال ديگر قرارداد دارد و حضورش در استقلال غیرقانونی است. 
مظاهری اما معتقد بود چون قرارداد او با تراکتور در سال های دوم 
و سوم فاقد مبلغ تعیین شده بود، می تواند از نظر قانونی قراردادش 
را فسخ کند. تراکتور به کمیته انضباطی و کمیته اخلاق شکايت 
کرد و مظاهری هم متقابلا از تراکتوری ها به اتهام دست بردن در 
قرارداد شکايت کرد! تراکتوری ها مطمئن بودند که حق با آنهاست 
و به استقلالی ها هشدار دادند که بايد منتظر عواقب اين کار خود 
و بسته شدن پنجره نقل و انتقالاتی خود باشند اما در نهايت چند 
روز پیش خبر رسید که حکم کمیته انضباطی صادر شده و رای 
هم به سود مظاهری و استقلال است. اگرچه اين خبر رسما اعلام 
نشــده بود اما تراکتوری ها در بیانیه ای عجیب، رشید مظاهری 
و اســتقلال را متهم به تبانی کردند و از کمیته تعیین وضعیت 
فدراسیون فوتبال خواستند تا مجوز بازی کردن او را برای استقلال 
صادر نکند! آنها غیبت او در بازی فینال جام حذفی مقابل استقلال 
را يکی از نشانه های تبانی احتمالی دانستند. اين اتهام سنگینی 
بود و مشخص بود که با واکنش مظاهری و استقلال روبه رو خواهد 
شد. ديروز معاون فرهنگی باشگاه تراکتور هم در اينستاگرام خود 
طعنه های عجیبی بــه مظاهری زد. در نهايت اســتقلالی ها هم 
بیانیه ای صادر کردند و مدعی شــدند که تراکتور اتهامات خود 

را بايد در مراجع ذی صلاح اثبات کند وگرنه بايد منتظر شکايت 
استقلال باشد.

  محمود فکری: جنجالی تر از همه
در میان خريدهای اســتقلال، جنجالی تر از همه جذب محمود 
فکری بود. سرمربی فعلی آبی ها به شکل بسیار عجیب و غريبی از 
تیم سابقش جدا شد. او با نســاجی قرارداد داشت اما بدون اينکه 
با مســئولان اين باشــگاه مذاکره و توافق کند، با استقلالی ها به 
توافق رسید و قرارداد هم امضا کرد! مسئولان باشگاه نساجی که 
از اين اتفاق شوکه شده بودند، فکری را تهديد به شکايت کردند 
و مدعی شدند که او بايد بند فســخ قرارداد خود را پرداخت کند. 
فکری اما مدعی بود که قرارداد با نساجی را رفاقتی امضا کرده و از 
بندهای موجود در قرارداد خبر ندارد. او حتی ادعا کرد که مشکلی 
با پرداخت بند فســخ ندارد و با فروش خانه اش، رضايت باشگاه 
نساجی را جلب خواهد کرد. باشگاه نساجی اما بیانیه ای طعنه آمیز 
صادر و فکری را به بلد نبودن رفاقت متهم کرد و روزهايی را به او 
يادآوری کرد که برای فرار از مربیگری در لیگ يک، به برند نساجی 
پناه آورد! با اين حال خبری از شــکايت نبود و به نظر می رســد 
جنجال انتقال فکری از نساجی به استقلال تمام شده باشد. البته 
فکری در اين راه فقط خانه اش را از دست نداد و مدعی شد که بعد 
از توافق با استقلال، هواداران نساجی به خودروی او حمله کرده اند 
و شیشه اش را شکسته اند و حتی تهديدش هم کرده اند! اين ادعاها 
هم با واکنش دوباره نساجی روبه رو شد و آنها در بیانیه ای ديگر او 

را متهم به مظلوم نمايی و قرار دادن هواداران استقلال و نساجی 
در برابر يکديگر کردند! آنها همچنین مدعی شدند که اگر نساجی 

نبود، فکری هنوز در لیگ يک مشغول عوض کردن تیم بود!

  مرادی، مهدی پور و مرادمند: فسخ های دردسرساز
يکی ديگر از خريدهای استقلال بابک مرادی است که فصل قبل 
بازيکن ماشین ســازی تبريز بود. گويا جذب او هم دردسرهايی 
برای اســتقلال به دنبال داشته اســت. ديروز سیدمحمد علوی 
مديرعامل باشگاه ماشین سازی تبريز درباره اين موضوع گفت: »ما 
به فدراسیون فوتبال شکايت کرديم و پرونده در کمیته انضباطی 
جريان دارد. بابک مرادی با ما دو سال قرارداد داشت و به صورت 
يکطرفه فسخ کرده که از نظر ما قانونی نیست چراکه نه بند فسخ 
داشت و نه ما رضايتنامه داديم. ما برای او آرزوی موفقیت داريم اما 
از حق و حقوق مان هم نخواهیم گذشت. هرچه کمیته انضباطی 
بگويد قبول می کنیم و آماده مذاکره هســتیم ولی الان مرادی 
نمی تواند برای استقلال به میدان برود.« مهدی مهدی پور ديگر 

خريد استقلال هم با مشکل مشابهی روبه رو است. 
گفته می شود هافبک پیشین ذوبی ها خودش يکطرفه قراردادش 
را فسخ کرده و راهی استقلال شده و ظاهرا باشگاه اصفهانی اين 
فسخ را غیرقانونی دانسته و از مهدی پور شکايت کرده است. نکته 
ديگر درباره مهدی پور، مثبت بودن تست کرونای او بود که باعث 
شد مدتی دور از تمرينات باشد. محمدحسین مرادمند هم ظاهرا 

همین مشکل را دارد.
 مسئولان باشگاه شهرخودرو مدعی شــده اند که مرادمند بدون 
پرداختن مبلغ کامل بند فسخ خود با استقلال قرارداد امضا کرده 
و اين کار او غیرقانونی اســت و او هر چه زودتر بايد رضايت تیم 
مشهدی را جلب کند وگرنه با شکايت اين باشگاه روبه رو خواهد 
شد. مرادمند البته مدعی است که مشهدی ها رقم رضايتنامه او را 
افزايش داده اند تا مانع جدايی او شوند اما او يک میلیارد تومان هم 

از جیب خودش پرداخت کرده تا به استقلال بپیوندد.

   گزارش

  ترکیب و تاکتیک
مشابه بازی های گذشته بارسا، کومان تیم خود را با ترکیب مورد علاقه 
خود يعنی 1-3-2-۴ روانه میدان کرد. اما برخلاف بازی های قبل، مسی 
در پشت تک مهاجم تیم يعنی آنسو فاتی قرار داشت . )اما در ادامه بازی 
و باتوجه به اتفاقات آن ترکیب تیم بــه 2-۴-۴ تغییر کرد( کومان قصد 
داشت با استفاده از مسی در اين پســت علاوه بر دادن آزادی عمل به او 
به بازيسازی تیم کمک کند.  اطلاعات بازی نشان می دهد که چرا خط 
میانی رئال در اين بازی دســت بالاتر را داشــت. تعداد تکل های موفق 
بوسکتس زنگ خطر را برای کومان به صدا در آورد و نشان داد در صورت 
ادامه اين روند و اصرار به بازی دادن بوسکتس در بازی های بزرگ با اين 
سطح عملکرد، هنوز هم اتفاقات ناخوشــايند برای بلوگرانا دور از تصور 
نخواهد بود. در سمت راست خط دفاعی بارسا عملکرد سرجیو دست 20 
ساله روزهای روشنی را نويد می دهد. جايی که زمانی دنی آلوز آن را بیمه 
کرده بود و پس از او هیچ کس نتوانست جای او را پر کند. دست با حضور 
موفق در دفاع و نیز حمله نشان داد اصرار کومان برای جذب او بی دلیل 
نبوده است. کومان از زمان حضور در بارســا سعی کرده است میانگین 
سنی تیم خود را کمتر کند. برای اين منظور نیز در بازی مهم ال کلاسیکو 
با استفاده از دو بازيکن زير 18 سال يعنی پدری و فاتی میانگین سنی را 
به 26/9 کاهش داد. اين موضوع به خوبی نشان می دهد او ترسی از بیرون 
گذاشتن بازيکنان بزرگ همچون گريزمان ندارد و در صورت لزوم جوانی 
17 ساله همچون پدری را در صورت آماده بودن جايگزين او خواهد کرد. 

  مسئولیت سنگین مسی
در بارسلونا زمانی ژاوی و اينی يســتا و بوسکتس خط میانی اين تیم را 
کهکشانی کرده بودند ضمن آنکه در ســال 2012-2011 همراه اين 
سه نفر فابرگاس هم حضور داشت. در همان سال بود که مسی با زدن 
91 گل در کل بازی ها رکورد تعداد گل در يک سال را شکست. بهترين 
پاس ها توسط بهترين هافبک های جهان برای مسی ارسال می شد و او 
نیز قدر تک تک آنها را دانســته و با نبوغ خود گل های متعددی را ثبت 
می کرد و عملا او جزء مهمی از يک کل کم نقص بود. برای همین مسی 
مانند اين روزها نیازمند بازگشت به میانه زمین و کمک به خط میانی 
برای بازی سازی نبود. آيا از سال 2015 به بعد بازيکني درسطح ژاوی 
در بارسا حضور دارد؟ بازيکن های اضافه شده هرگز نتوانستند خلأ آن 
بازيکن ها را پر کرده و هر روز مســی تنهاتر شد.  اما مسی فشار زيادی 
را بر دوش خود احساس می کند، همه انتظار دارند او در هر بازی جادو 

کرده و اين قطار بی لوکومتیو را به مقصد برساند. لذا او می بايست هم در 
بازيسازی و هم در گلزنی شرکت کند تا بتواند با نجات تیم، خود را نیز 
اثبات کند. مسی در ال کلاسیکو هم بازی سازی کرد و هم در دو موقعیت 
با درخشش کورتوآ در گلزنی ناکام بود. ولی او همه را آنقدر بدعادت کرده 
که اين ســطح از عملکرد او برای فوتبال دوستان فاجعه تلقی می شود. 
البته مسی از نظر وظايف کاپیتانی بسیار ضعیف عمل می کند. در زمان 
خطای پنالتی لنگله، راموس با اصرار و فشار روی داور او را مجاب کرد که 
VAR را چک کند و در نهايت همان پنالتی عملا کار بارسا را تمام کرد. 
ولی آيا مسی در زمانی که بازيکن رئال در محوطه جريمه روی او خطا 
کرد فشــاری روی داور آورد که حداقل از کمک داور ويدئويی استفاده 
کند؟ مسی اگر يکی از بهترين های تاريخ فوتبال باشد اما هرگز به عنوان 
کاپیتان نتوانسته مثمر ثمر باشد و بسیار کم ديده شده که بتواند داور را 
در طول بازی تحت فشار قرار دهد و در روند قضاوت او تاثیرگذار باشد. 

اين موضوع هم در بارسا و هم در تیم ملی آرژانتین صدق می کند.

  کومان و تردیدهایش
ايجاد تغییرات گســترده در زمان کوتاه انتهای بــازی در صورت عدم 
عملکرد مناســب بازيکنان تعويضی باعث ايجاد فشــار مضاعف روی 
آنها می شــود. کما اينکه اکثرا به عملکرد گريزمان انتقاد می کنند ولی 
فراموش شــده که تعداد پاس رســیده به او کمتر از انگشت های يک 
دست است. کومان می بايســت تکلیف خود را با محل بازی گريزمان 
مشخص کند. گريزمان مهاجم داخل باکس است و در اين منطقه بسیار 
خطرناک. بازی کردن او به عنوان بال راســت توانايی او را به 20 درصد 
می رساند و نیز عملکرد نامناســب گريزمان باعث افت او از نظر روحی 
و فنی می شــود. تیم کومان خوب بازی می کند و از آن شلختگی زمان 
ستین خبری نیست کما اينکه در نیمه اول به  رغم اشتباهات برخی از 
بازيکن ها تیم برتر میدان بود ولی هنوز جا برای کار زياد دارد. شــايد 
گرفتن يک دفاع مناسب و يک هافبک با ويژگی های لازم برای بازی در 
بارسا و نیز يک مهاجم همچون ديپای بتواند پازل کومان را کامل کند. 
يک مربی نیز برای اجرای تاکتیک های خود احتیاج به زمان دارد و هرچه 
زمان بگذرد قطعا شــکل بازی تیم نیز کامل تر می شــود. ضمنا يوهان 
کرويف نیز در اولین ال کلاسیکوی خود به عنوان مربی بازی را واگذار 
کرد. روشن شــدن ضعف های بارســا در تاريکی اين شکست شايد در 
شروع فصل، باعث شود تا کومان تصمیم های قطعی خود را برای بعضی 
از پست ها بگیرد و قبل از آنکه خیلی دير شده باشد به جمع بندی برسد.

کرونا لیگ را به تعویق انداخت اما بازی های دوستانه را نه!

لیگ بیستم و بمب های بی صدا

ثبات در اسکلت استقلال، پس از پنج سال

استقلال پس از سال ها توانسته ترکیب اصلی خود را 
در فصل نقل و انتقالات حفظ کند و با خریدهایی نسبتا 

مناسب، آماده لیگ بیستم شود. فارغ از اینکه ابتدا باید 
پنجره نقل و انتقالاتی این تیم باز شود، اما نکته عجیب 
در خریدهای امسال استقلال، حاشیه ها و داستان های 

عجیب و غریبی است که درباره بیشتر آنها به وجود 
آمده است.

این همه هزینه، دریغ از یک خرید بی دردسر!
استقلال بابت جذب اين چند نفر هزينه های سنگینی متحمل شده اســت که اگر آنها را جمع بزنیم به مبلغی بین 30 تا ۴0 
میلیارد تومان می رسیم. سوال اما اين است که وقتی تیمی مثل استقلال اين همه هزينه می کند، چرا نمی تواند يک قرارداد 

سالم و بی دردسر و بدون حرف و حديث ببندد و خیال هوادارانش را راحت کند؟ 

ال کلاسیکو و پرده برداری از یک آینده مبهم
ال کلاسیکوی 278 به نفع کم ستاره ترین رئال مادرید سال های اخیر به پایان رسید. این برد زیزو را 

به موفق ترین سرمربی رئال در ال کلاسیکوهای برگزار شده در نیوکمپ تبدیل کرد. ضمنا این پیروزی 
موجب شد تعداد بردهای رئال به 97 در مقابل 96 برد بارسا برسد. 
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   حوادث
   خواندنی ها و سرگرمی

  چهارگوشه دنیا 

دستگیریاعضایباندفیشینگدرسعادتآباد
رئیس پلیس فتا تهران از متلاشــی شــدن اعضای 
باند هفت نفره کلاهبرداران فیشینگ خبر داد که با 
طراحی یک سایت جعلی 2 میلیارد و 800 میلیون 
ریال ســرقت کرده بودند. ســرهنگ داود معظمی 
گودرزی گفت: بیست و ششم شهریور امسال جوانی 
35ســاله به پلیس فتا مراجعه کرد و اظهار داشت: 
قصد انتقال وجه از طریق اینترنت بانک را داشتم و 
باتوجه به اینکه عجله داشتم بدون توجه به آدرس 
اینترنت بانک و با این خیال که سایت رسمی و معتبر 
است، عملیات بانکی را با وارد کردن اطلاعات کارت 
بانکی ام انجام دادم، غافل از اینکه ســایت به صورت 
شبیه سازی شده با ســایت اصلی بوده و بنده بدون 
توجه به این موضــوع در دام کلاهبرداران اینترنتی 
قرار گرفتم و پس از وارد کردن اطلاعات حســاب، 
تراکنش ناموفق بــوده اما با گذشــت چند دقیقه 
متوجه ســرقت کل موجودی کارت بانکی به مبلغ 
425 میلیون ریال شدم.رئیس پلیس فتا عنوان کرد: 
همزمان با رسیدگی به این پرونده، چهار شکایت دیگر 
نیز با همین شیوه دریافت و مشخص شد که متهم یا 
متهمان پرونده مبلغ 2 میلیارد و 800 میلیون ریال 
از موجودی حساب مالباختگان ســرقت کرده اند. 
ســرهنگ گودرزی بیان داشت: کارشناسان پلیس 
فتا با انجام اقدامات تخصصی موفق به شناســایی 
متهم اصلی پرونده در بســتر فضای مجازی شدند 
و به دســت آوردند متهم جوانی 27 ساله است که 

با همدستی چندتن از دوستانش درگاه های جعلی 
بانکی طراحــی و ایجاد و با دسترســی غیرمجاز به 
اطلاعات حســاب مالباختگان موجودی حســاب 
افراد را سرقت کرده اند. این مقام سایبری با اشاره به 
اینکه در شاخه دیگری از تحقیقات پلیسی مخفیگاه 
متهم در حوالی سعادت آباد شناسایی شد، ادامه داد: 
با دســتور قضایی در یک عملیات پلیسی، متهم در 
مخفیگاهش دستگیر شد.وی تصریح کرد: متهم در 
پلیس فتا به جرم ارتکابی و اظهار داشت با همکاری 
شش  تن از همدستانش ســایت جعلی را طراحی و 
انتقال وجوه را انجام می داده است.این مقام انتظامی 
افزود: در گام بعدی از تحقیقات پلیسی سایر اعضای 
باند نیز در عملیات های منسجم دستگیر و به جرم 
ارتکابی با همکاری یکدیگر اعتراف کردند.باتکمیل 
پرونده هر هفت متهم برای ســیر مراحل قانونی به 

مرجع قضایی معرفی شدند.

آزارواذیتزنانتوسط
دندانپزشکقلابیدرمطب

رئیس پلیس امنیت عمومی تهران 
بزرگ از بازداشــت دندانپزشک 
قلابی خبر داد که با جعل مدارک و 
معرفی خود به عنوان دندانپزشک، 
تعــدادی از بانوان را مــورد آزار و 
اذیت قرار داده بود. ســردار علی 
ذوالقدری با اعلام خبر بازداشــت 
دندانپزشک قلابی، درباره جزئیات 
این خبر اظهــار کرد: زنــی با در 
اختیار داشــتن شکوائیه ای ضمن 
مراجعه به پایگاه سوم پلیس امنیت 
عمومی تهران عنوان کرد که برای 
دریافت خدمات دندانپزشــکی به 
مطبــی در خیابان توانیــر تهران 
مراجعه کرده اما مورد آزار و اذیت 

دندانپزشک قرار گرفته است.رئیس پلیس امنیت عمومی تهران بزرگ افزود: با 
دریافت شــکایت، تیمی از مأموران برای بررسی موضوع به نشانی اعلامی اعزام 
شدند و مشخص شد که متهم از محل گریخته است و در بررسی های بیشتر دو 
پروانه کسب و مهر نظام پزشــکی از مطب دندانپزشکی کشف شد. وی با اشاره 
به اینکه در رصدهای اطلاعاتی مشخص شــد مدارک دندانپزشکی و مهر نظام 
پزشکی جعلی بوده و متهم با مدارک جعلی مطب دندانپزشکی را دائر کرده است، 
ادامه داد: حین تحقیقات پلیسی، 12 نفر از بانوان دیگر در اظهارات مشابهی از 
این دندانپزشک شکایت کردند. در مرحله دیگری از تحقیقات پلیسی، مخفیگاه 
متهم در یکی از شهرهای جنوبی کشور شناسایی شــد و با اخذ دستور قضایی 
تیمی از مأموران پایگاه ســوم امنیت عمومی موفق شدند یکم مهر ماه متهم را 
دســتگیر کنند. ذوالقدری تصریح کرد: متهم پس از حضــور در پلیس امنیت 
عمومی به جرم ارتکابی اعتراف و برای سیر مراحل قانونی به مرجع قضایی معرفی 
شد.رئیس پلیس امنیت تهران با بیان اینکه متهم با صدور قرار مجرمیت روانه 
زندان شد، متذکر شد: دستور انتشار تصویر متهم برای آگاهی سایر بزه دیدگان و 
طرح شکایت و اقامه دعوی خصوصی از ناحیه آنها توسط دادیار پرونده صادر شده 
و سایر بانوان که توسط این دندانپزشک قلابی مورد آزار و اذیت قرار گرفته اند، 
می توانند برای طرح شکایت به پایگاه سوم پلیس امنیت عمومی تهران واقع در 

خیابان شهید قندی، میدان نیلوفر مراجعه کنند.

آتشسوزیساختمان۳طبقهدرخیابانولیعصر
سخنگوی آتش نشانی تهران از آتش سوزی در یک ساختمان 
ســه طبقه در خیابان ولی عصر )عج( خبر داد. سید جلال 
ملکی با اعلام خبر آتش ســوزی در یک ساختمان قدیمی 
در ابتدای خیابان ولی عصر )ع( اظهار کرد: ساعت 22:31 
دوشنبه 5 آبان ماه، یک مورد آتش سوزی در یک ساختمان 
قدیمی بالاتر از خیابان مختاری، کوچه کرمانی به سامانه 

125 آتش نشانی تهران اعلام شد که به سرعت آتش نشانان 
سه ایستگاه آتش نشانی به همراه خودروی حامل تجهیزات 
تنفسی به محل حادثه اعزام شدند. محل حادثه ساختمان 
سه طبقه قدیمی بود که از هر ســه طبقه به عنوان کارگاه 
و انبار استفاده می شد. طبقه اول انبار لوازم سوپرمارکت و 
اقلام خوراکی بود و از طبقه دوم و ســوم به عنوان کارگاه 

کفاشی استفاده می شد؛ داخل حیاط نیز یک انباری کوچک 
به وسعت حدود 20 متر با ســقف های شیروانی و ایرانیتی 
وجود داشت که در آن نیز مقادیری جنس چیده شده بود. 
با توجه به گرفتار شدن عده ای در آتش، آتش نشانان موفق 
به خارج کردن یک آقا و یک پســر نوجــوان حدوداً 12 تا 
13 ساله از میان شعله ها آتش شدند، این دو نفر در همان 

کارگاه در طبقه سوم مشغول کار بودند که دچار مصدومیت 
شــده و تحویل عوامل اورژانس شــدند البته وضعیت مرد 
جوان کمی وخیم تر بود.وی با اشــاره به ســرایت آتش به 
بخش هایی از سقف های شیروانی نیز متذکر شد: با عملیات 
و حضور به موقع آتش نشانان خوشبختانه از سرایت آتش به 

ساختمان های مجاور جلوگیری به عمل آمد.

زن جوان که برای رفتن به سرکار صبح زود از خانه خارج 
شده بود حوالی میدان شکوفه تهران قربانی اسیدپاشی 
شوهر سابقش شــد. او درباره اتفاق رخ داده می گوید: 
چند وقت پیش پیام های تهدید آمیزی از همسر سابقم 
دریافت کردم اما جدی نگرفتــم و فکرش را نمی کردم 
آنقدر کینه توز و خودخواه باشد که بخواهد مرا به خاطر 
دور شدن از زندگی پر از آســیبش مجازات کند. طبق 
روال هر روز صبح از خانه بیرون آمدم و راهی محل کارم 
شدم. با اینکه ساعات اولیه روز بود ولی آفتاب مستقیم 
به چشمم می خورد و اذیتم می کرد. دستم را بالا بردم و 
سایه بان صورتم کردم که ناگهان صدایی از پشت سرم 
گفت: از فردا خوشگل تر می شوی خانم و بعد جلو آمد و 
از روبه رو مایعی را روی صورتم ریخت و از محل متواری 
شد.من هم جیغ زدم و زنگ یکی از خانه ها را زدم و گفتم 
روی صورتم اســید ریخته اند و آب خواستم. به سرعت 

صورتم را با آب شستم و صاحبخانه به اورژانس و پلیس 
زنگ زد. بدون شک لطف خدا بود که در زمان پاشیده 
شدن اسید روی صورتم ماسک داشتم و دستم را که به 
دلیل تابش شدید نور خورشــید جلوی صورتم گرفته 
بودم مانع از آن شد که اسید آسیب جدی به صورتم بزند. 
ولی باز هم در همین سطح محدود هم درد و رنج زیادی 

به من وارد کرد.

دستگیریهمسرسابق
زن جوان از همسرش به دلیل اعتیاد او طلاق گرفته بود 
و همسر سابقش مدتی نیز در زندان به جرم فروش مواد 
مخدر به سر می برد. دختر جوان درباره فرد اسیدپاش 
می گوید: با بررسی های انجام گرفته توسط کارآگاهان 
اداره شانزدهم پلیس آگاهی مشخص شد فرد اسیدپاش 
همسر سابقم است که به دلیل اعتیاد از او طلاق گرفتم. 

من بارها سعی کردم به او کمک کنم که ترک کند و تمام 
تلاشــم را برای حفظ زندگی ام انجام دادم و او خودش 
نخواســت و در نهایت تصمیم گرفتم از او و مشــکلات 
بی پایانش فاصله بگیرم و از او جدا شدم. به جای اینکه 
با ترک مواد مخدر مرا به زندگــی برگرداند با این اقدام 
وحشیانه قصد داشت زندگی مرا هم مثل خودش نابود 

کند که موفق نشد.
می دانم مدت ها طول می کشد تا ترس و وحشت و رنج 

ناشی از این اتفاق از ذهنم محو شود و بتوانم به زندگی 
عادی برگردم اما تلاشم را خواهم کرد. اما همسر سابق 
این زن در دادگاه حرف دیگری می زند. می گوید: قصد 
نداشته روی همسرش اســید بریزد اما چون همسرش 
قصد ازدواج با خواستگار سابقش را داشته دست به این 
اقدام زده است! همچنین می گوید خودش به همسرش 
حق طلاق داده و قرار نبوده همسرش از آن استفاده کند 

که بلافاصله زن درخواست طلاق می دهد. 

اسیدپاشی روی همسر سابق 
به جرم قصد ازدواج دوباره

زن جوان می گوید به دلیل اعتیاد همسرم از او جدا شدم 
و حالا تاوانش را با اسید دادم

قهرمان بوکس جوان 25ساله را 
با چاقو کشت

معاون اجتماعی فرماندهی انتظامی غرب 
استان تهران با اشاره به قتل پسر جوان با 

ضربه چاقوی یک مدال آور بوکس گفت: 
متهم این پرونده قتل، صاحب مدال در 

رشته بوکس است.سرهنگ مهدی سرپناه 
با اعلام خبر بازداشت یک متهم به قتل 
در شهرستان رباط کریم درباره جزئیات 
این خبر اظهار کرد: حدود ساعت 2۰:۳۰ 
دوشنبه 5آبان ماه، خبری مبنی بر نزاع 

دو جوان در خیابان ملکی شهرستان 
رباط کریم به پلیس ۱۱۰ واصل شد که 

به سرعت تیمی از مأموران انتظامی به 
محل حادثه اعزام شدند.معاون اجتماعی 

فرماندهی انتظامی غرب استان تهران 
افزود: در بررسی بیشتر مشخص شد فردی 
که بوکسور و صاحب مدال در رشته بوکس 

بوده، ضمن درگیری با پسری حدودا 
25ساله و وارد کردن ضربه چاقو به قفسه  

سینه پسر جوان، مرتکب قتل وی شده 
است.وی تصریح کرد: بررسی های اولیه 

نشان می دهد که ظاهرا متهم این پرونده و 
مقتول سابقه درگیری با یکدیگر داشته اند.

این مقام انتظامی با اشاره به بازداشت 
متهم و تحقیقات از وی یادآور شد: متهم 
در اختیار پلیس آگاهی است و تحقیقات 

بیشتر درباره این پرونده ادامه دارد.

تاه
 کو

خبر
دستگیریقاتلانیکمرددرکرمان

عاملان وقــوع نزاع خونین در کرمــان که منتهی به قتل یک نفر شــده بود 
شناسایی و دستگیر شدند. رئیس پلیس آگاهی استان کرمان از دستگیری 
۹ نفر از عاملان وقوع نزاع منجر به قتل یک جوان افغان خبر داد. ســرهنگ 
یدالله حسن پور اظهار داشت: شهریورماه امسال در پی اعلام مرکز فوریت های 
پلیسی 110 مبنی بر وقوع نزاع بین افاغنه منجر به قتل در یکی از خیابان های 
شهرستان کرمان، موضوع به صورت ویژه در دستور کار مأموران اداره مبارزه 
با جرایم جنایی پلیس آگاهی اســتان قرار گرفت. در ایــن رابطه مأموران با 
حضور در محل حادثه و با انجام بررسی های اولیه دریافتند، 10 نفر از افاغنه 
به علت اختلاف خانوادگی با یکدیگر درگیر شده اند که در این درگیری یکی 
از طرفین دعوا به علت ضربات چاقو مجروح و دقایقی پس از درگیری فوت و 
دیگر عاملان نزاع نیز قبل از حضور عوامل انتظامی از محل متواری می شوند. 
رئیس پلیس آگاهی اســتان بیان کرد: با تلاش کارآگاهان و پیگیری شواهد 
موجود، خیلی زود متهمان دخیــل در این نزاع و وقوع قتل شناســایی و با 
هماهنگی قضایی طی چند عملیات غافلگیرانه در نقاط مختلف شهرســتان 

کرمان دستگیر شدند.

پایانتعقیبوگریزسارقانحرفهایخودرو
درتهران

رئیس مرکز عملیات پلیس آگاهی پایتخت از دستگیری دو سارق خودرو در 
عملیات تعقیب و گریز کارآگاهان یگان گشت پلیس آگاهی خبر داد وگفت: 
متهمان خودرو را از نصیر آباد شــهریار سرقت کرده بودند. سرهنگ کارآگاه 
کرم یوسفوند گفت: ساعت 2 بامداد بیست و هشتم مهرماه کارآگاهان یگان 
گشت پلیس آگاهی حین گشت زنی در محدوده بزرگراه شهید فهمیده به یک 
دستگاه خودروی پراید دارای راننده و سرنشین مظنون می شوند.کارآگاهان 
با استعلام از مرکز فرماندهی و کنترل پلیس آگاهی متوجه می شوند پلاک 
خودرو فاقد اصالت است و برای بررسی بیشــتر به راننده پراید دستور توقف 
می دهند.راننده پراید با شــنیدن دســتور پلیس با افزایش سرعت از محل 
متواری و با حــرکات مخاطره آمیز در بین خودروها باعث رعب و وحشــت 
شهروندان و ایراد خسارت به خودروهای عبوری می شود.این مقام انتظامی 
در ادامه بیان داشت: راننده پراید بدون توجه به اخطارهای مکرر واحد گشت 
وارد بزرگراه شیخ فضل الله نوری می شــود که افسراکیپ برای جلوگیری از 
خسارت های بیشتر و حفظ جان شهروندان چند تیر هوایی شلیک  می کند 
که پس از طی کردن مسافتی خودرو متوقف می شود و مظنونان با رها کردن 
خودرو به صورت پیاده متواری می شوند.رئیس مرکز عملیات پلیس آگاهی 
گفت: اعضای اکیپ سریعا به تعقیب آنها پرداخته و موفق شدند هر دو متهم را 
دستگیر کنند و پس از بررسی شماره شاسی و موتور مشخص شد که خودرو 
بیست و دوم مهر ماه در محدوده کلانتری 17 نصیرآباد شهریار سرقت شده 
اســت که با انتقال خودرو به پارکینگ هر دو متهم برای سیر مراحل قانونی 

تحویل اداره دوم پلیس آگاهی می شوند.

دستگیریعاملآدمرباییپسر15ساله
دریکغار

جانشــین فرمانده انتظامی سیستان و بلوچســتان گفت: کارآگاهان پلیس 
آگاهی شهرستان ایرانشــهر عامل ربایش نوجوان 15ساله خاشی را پس از 
چهار ماه فرار در یک غار به دام انداختند. سردار احمد طاهری گفت: در تیرماه 
سال ۹۹ پسری 15 ســاله در یکی از محلات شهرستان خاش توسط فردی 
ناشناس ربوده و به مکانی نامعلوم منتقل  می شود.وی عنوان کرد: بلافاصله 
تیمی مجرب از کارآگاهان پلیس آگاهی مأمور رســیدگی به پرونده شده و 
تحقیقات تخصصی خود را برای شناسایی و دستگیری این آدم ربا و آزادسازی 

این نوجوان آغاز کردند.
جانشــین فرمانده انتظامی اســتان سیستان وبلوچســتان تصریح کرد: با 
بررسی های صورت گرفته مشخص شد عامل این آدم ربایی به دلیل اختلافات 
مالی، اقدام به ربایــش این نوجوان کرده است.ســردار طاهــری گفت:در 
نهایت با تلاش کارآگاهان پلیس آگاهی شهرســتان ایرانشــهر و پشتیبانی 
اطلاعاتی پلیس آگاهی اســتان آدم ربا که مجبور به آزاد سازی این نوجوان 
شد، پس از چهار ماه فرار از دست ماموران روز دوشــنبه 5 آبان در عملیات 
پلیس شهرستان ایرانشهر در مخفیگاه شان که غاری در کوه های بزمان این 

شهرستان بود موفق شدند وی را دستگیر کنند.

چاقوکشیخونینبرایدزدیدنگوشیموبایل
 سارقان سلاح به دست پس از ســرقت موبایل یک نوجوان درمنطقه کوی 
کارگر آبادان یکی از اهالی محل را باچاقو زخمی کردند. در پی وقوع  چندین 
فقره ســرقت به عنف تلفن همراه در سطح شهرســتان آبادان سه سارق 
موتورسیکلت سوار شب یکشــنبه 4 آبان ماه موبایل یک پسر نوجوان را در 
منطقه کوی کارگر به سرقت بردند و فردی در آن منطقه به نام عمو روزبه 
چاقو خورد. ساعت تقریبا21:50 یکشنبه 4آبان ماه نوجوان تقریبا13ساله 
امیر محمــد در حال تردد در منطقــه کوی کارگر بود که ســه فرد با یک 
موتورسیکلت اقدام به سرقت گوشی وی به صورت به عنف می کنند و زمانی 
که اهالی محل این صحنه را مشاهده می کنند به کمک پسر نوجوان می آیند 
که سارقان با سلاح سرد به سمت اهالی حمله ور شده و یکی از اهالی محل 
که مرد میانسالی اســت را با چاقو از ناحیه دســت مجروح کرده و از محل 

متواری می شوند.

  اخبار 

انتشار با حکم قضایی
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4- اشــرار- از ماه های سریانی- عصبانی 

و خشمناک
5- رزق- پرده- نیکوترین و خوب ترین

6- شــیمی  کربنی- گودی ته دره- پول 
خارجی

7- شکســته شــده- بیماری خشکی- 
حرکت کرم

8- دیوار- از وسایل نقاشان که یک ابزار 
کوچک با تیغه پهن، صاف و انعطاف پذیر 

است- افق و ساحل
9- پرنده آش ســردکن- غاری در حومه 

 مشهد- راضی و خوشحال
10- گیــج و سرگشــته-  الهه عشــق و 

زیبایی- هوای متحرک
11- مردمانی از یک شهر- یار مشهدی- 

نوعی خاک
12- ســرما خوردگی- قاصد- ایستاده و 

بی حرکت
13- حــرف گزینش- وســیله احتیاطی 
اضافی- جسد حیوان مرده- وسایل زندگی

14- استادیوم- لقب کشور گابن
15- تمرین خوشنویسی- مظلوم
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طراح : حمیدرضا محمدرضایی     
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 پایتخت 
لهستان

بیهوش 
 ضرب ثبت کردنشدن

شمشیر  جرأت و اشاره رو به پایین
توان داشتن

 از القاب 
سعدى

کشورى 
آفریقایى

پیمان ناقلا!

 از شهرهاى ترکیه
  مرغ 
مى رود!

آشکار 
ساختن

 تر و تازه

 پیاده روى

نام قدیم گنجایش
قندهار سمت ها

یک نوع 
مدل خودرو

خشک
 از جنس فلز 

نوعى پارچه  بارش بارانپر مصرف
لطیف

همیشه و 
جاوید

 نوعى اسب

سرودخوان 
و خواننده

 یک دفعه
  ناپدید 

شدن

دوست و 
 تیر پیکاندارهمدم

 نوشیدنى 
ردیف قالىداغ

 بالاپوش 
بلند قدیمى

 مرکز استان 
خراسان 
جنوبى

         

 سودوکوی سامورایی با نام سودوکوی 5 تایی، 5 قلو یا تو در تو نیز شناخته می شود. ترکیبات 
دو تایی و سه تایی از این نوع سودوکو نیز مرسوم است اما نوع 5 در 5 آن دارای جذابیت بیشتری 

است
  در این نوع سودوکو یک مربع 9 در 9 در وسط قرار دارد و با چهار مربع 9 در 9 دیگر در 

ارتباط است.
  هر جدول سودوکو دارای اعداد اولیه مربوط به خود است اما نکته اصلی اینجاست که هیچ یک 

از جدول های سودوکو به تنهایی حل نمی شوند.
در  بیاورید،  بدست  سودوکو  جدول  هر  در  را  اعدادی  باید  سامورایی  سودوکوی  حل  برای    
اینصورت برخی از این اعداد با مربع میانی مشترک خواهند شد و سبب مشخص شدن اعدادی 
در مربع میانی می شوند، همین روند باید به طور مستمر ادامه یابد تا از هر جدول سودوکو عددی 

پیدا شود.
سودوکوی  کنید  دقت  است.  سامورایی  سودوکوی  حل  راه  تنها  معمولی  سودوکوی  قانون    

سامورایی نیز تنها دارای یک جواب منحصر به فرد است.
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  سودوکو

 جدول کلمات متقاطع

4 حرفي : 
 اعرف

 انبه
 تعجب
 تماس
 راسو
 شبیه

 محدث
 مقدم

5 حرفي :
 افگار
 اینجا

 حوادث
 دلسرد
 رطوبت
 رومئو
 سرایه

 سرچسب
 شاداب

 شیرجه
 گاندو
متنوع

 متوهم
 مناسب

6 حرفي :
 آب رفتن

 اندیشه
 منوچهر
 همسایه

7 حرفي : 
 شهربانی
ماکزیمم

8 حرفي :
 انگشت شست
 تماس چشمی

 فیثاغورث
 مخفی کردن

توضیح
کلماتي که بر اســاس تعداد حرف دسته بندي 
شده اند باید در جاي مناسب خود در جدول قرار 
گیرند. شما باید با توجه به راهنماي جدول که 
برایتان قرار داده ایم؛ جاي لغات را حدس بزنید 

و در جدول جایگذاري نمایید.
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   عارف )علی( پاینده از فعالان سیاسی جنبش چپ ایران در دهه های 30 تا 60 
خورشیدی است. او که در طول دوران فعالیت سیاسی خود بارها در رژیم گذشته 
به زندان افتاده، در کتاب خاطراتش که به تازگی با عنوان »آنچه بر من گذشت« 
منتشر شده، زندان های پایتخت را به خوبی توصیف کرده است، به گونه ای که 
خواننده کتاب تصور می کند خود در آن فضا قرار گرفته. در پی خلاصه توصیف 

علی پاینده را از زندان های پایتخت می خوانید:
 

   زندان قزل قلعه با آخورهایی که تختخواب شده بودند: این بنا در دوره 
صدارت حاج میرزا آغاسی به منظور نگهداری اسلحه قشون ساخته شد که بعدا 
کاربری آن تغییر می کند. پس از کودتای ۲۸ مرداد ۱33۲ قزل قلعه به زندان 
فرمانداری نظامی و سپس ساواک )از سال ۱336( تبدیل شد. قزل قلعه در محله 
امیرآباد )کارگر شمالی فعلی در محل بازار روز کنونی( قرار داشت. در دهه 40 و 
اوایل دهه 50 این منطقه عمدتا بیابانی بود. در آن حدود تک و توک خانه هایی 
ساخته شده بود و بعد از قزل قلعه، خوابگاه دانشجویان دانشگاه تهران )سمت 
چپ خیابان( بود. ورودی محوطه قزل قلعه در خیابان امیرآباد، راه بند و پُست 
نگهبانی داشت. از راه بند که می گذشتیم وارد محوطه بسیار وسیعی می شدیم 
که برج و باروی قزل قلعه در وسط آن قرار داشت و دور تا دور قلعه، با فاصله حدودا 
400، 500 متر از هر طرف با سیم خاردار محصور شده بود و سربازهای مسلح 
در کنار سیم خاردار نگهبانی می دادند.  در شمال شرقی قلعه، ساختمان کوچک 
آجری بود که قدمت زیادی نداشــت و دفتر اداری زندان و محل بازجویی بود. 
این ساختمان که به آن »ساختمان بازجویی« می گفتند شبیه یک ساختمان 
مسکونی معمولی بود.   در سال ۱33۹ که من را به سلول انفرادی قزل قلعه بردند، 
این سلول ها پنجره نداشت و سکوها هم همان آخورهای قدیمی بود که در گودی 
آخورها کاه ریخته و روی آن پتو انداخته بودند. زندانی در آنجا می خوابید. در سال 
۱340 علی امینی، نخست وزیر وقت که شهرت سوء قزل قلعه و مطالب نامطلوب 
را درباره آن شــنیده بود، از قزل قلعه بازدید می کند. با دیدن وضع اســفناک 
سلول های انفرادی که فاقد نور کافی و حداقل هوای لازم بود دستور می دهد 
برای هر سلول پنجره تعبیه کنند و گودی آخورها را پر کرده و آخورها را با قرار 

دادن تشک پنبه ای به مکان مناسب خواب زندانی تبدیل کنند. 
  زندان جمشیدیه یا زیر چراغ زنبور! جمشیدیه زندان دادرسی ارتش 
بود. افسران و درجه داران متخلف بازداشت شده و تنبیهی را در آنجا نگهداری 
می کردند و ســربازان متخلف را عمدتا به زندان پادگان عشرت آباد می بردند. 
همچنین کسانی را که دادگاه نظامی به اعدام محکوم می کرد، اعم از سیاسی و 
غیرسیاسی، شب قبل از اعدام به زندان جمشیدیه می بردند. )در اصطلاح زندان، 
به محل نگهداری محکومین به اعدام »زیر چراغ زنبــور« می گفتند.( زندان 
جمشیدیه دوطبقه بود. افسران و درجه داران زندانی در طبقه بالا بودند و ما را به 
طبقه پایین فرستادند. این زندان در وسط ساختمان قرار داشت و چهار طرف 
آن سلول های انفرادی بود. سلول ها در یک طرف راهرو قرار داشت و روبه روی 
سلول ها دیوار بود. چون زندان جمشیدیه را برای نظامیان متخلف، تخلفاتی 
مانند فرار از خدمت، دعوا و کتک کاری و... در نظر گرفته بودند، درهای سلول ها 

میله ای بود... 
   زندان عشــرت آباد؛ خانه  امنی برای موش ها: زندان عشرت آباد در 
ضلع شمال غربی پادگان عشرت آباد قرار داشت. ساختمان این زندان قدیمی و 
بسیار فرسوده در داخل محوطه پادگان اما مجزا از پادگان بود. ساختمان زندان 
عشرت آباد مخروبه و به حدی کثیف بود که ما ناچار شدیم دو سه روز فقط آنجا 
را تمیز کنیم. آجرفرش کف حیاط و آبریزگاه شکسته و لق شده بود و آب زیر 
آجرفرش های لق جمع می شد و پا که روی هرکدام از آنها می گذاشتیم آب های 

آلوده به دمپای شلوارمان می پاشید. به غیر از فرسودگی و مخروبه بودن ساختمان 
چیزی که در نگاه اول جلب توجه می کــرد، موش هایی بود که با خیال راحت 
در همه جار رفت و آمد می کردند. عشرت آباد دو نوع موش داشت: موش های 
کوچک خانگی و موش های بزرگ. موش های بزرگ از توالت بیرون می آمدند 
و از آدم هم نمی ترسیدند. تعداد موش ها به حدی زیاد بود که ما حریف حضور 

مداوم آن ها نبودیم. 
  زندان معروف به »فلکه«: در مهرماه ۱35۱، زندانیان بند عمومی قزل قلعه 
را به تدریج طی چند مرحله به زندان موقت شهربانی منتقل کردند. زندان موقت 
شهربانی )فلکه( در خیابان سپه و پشت ساختمان شهربانی قرار دارد. ساختمان 
زندان موقت شهربانی )موزه عبرت فعلی( در چهار طبقه و به صورت مدور در 
زمان رضاشاه ساخته شده است. درِ اتاق های هریک از طبقه های فلکه به تراس 
مدور باز می شد و مشــرف به حیاط مدور زندان بود و از هر طبقه دو راه رو از دو 
طرف منشعب می شــد و حوض گرد و مدوری هم در وسط حیاط قرار داشت. 
در سال ۱35۱ که تعداد زندانیان سیاسی افزایش یافت، زندان موقت شهربانی 
کاملا در اختیار کمیته مشترک ضدخرابکاری قرار گرفت؛ اتاق های زندانیان 
سیاسی به اتاق بازجویان و اتاق شکنجه تبدیل شد. اتاق های داخل راه روها را 
تیغه کشیدند و به سلول های انفرادی متعدد با طول و عرض های متفاوت تقسیم 
کردند. بازجوهای ساواک در کمیته مشترک مستقر شدند و کمیته مشترک به 

مرکز اصلی بازجویی از زندانیان سیاسی تبدیل شد. 
   زندان قصر:  اواخر آبان ماه ۱35۱ بیژن جزنی و دو سه روز بعد حدود ۲0 نفر 
از زندانیان را که من هم جزو آنها بودم به زندان قصر منتقل کردند . زندان شماره 
چهار به شکل مربع مستطیل بود. از در که وارد می شدید، نگهبانی بود که به آن 
»هشتی« یا »زیر هشتی« می گفتند. سمت چپ زیر هشت دو اتاق قرار داشت 
که یک اتاق آن به رئیس زندان شماره چهار و زندان شماره سه و اتاق دیگر به 
معاون او تعلق داشت. درِ زندان شــماره چهار به راهرویی باز می شد که در دو 
طرف این راهرو تعدادی اتاق قرار داشت. درِ اتاق ها باز بود. زندانیان در این اتاق ها 
زندگی می کردند و می توانستند آزادانه در داخل زندان و به اتاق های دیگر رفت 
و آمد کنند. در وسط این راهرو، سمت چپ دری بود که به حیاط زندان شماره 
چهار باز می شد. این حیاط به شکل مربع مستطیل و بسیار وسیع بود و باغچه 
و درخت کاری و گل کاری داشت. اگر به آن رسیدگی می کردند محوطه خیلی 

قشنگی می شد. 
  قزل حصار: زندان قزل حصار در پنج، شــش کیلومتری جنوب غربی شهر 
کرج قرار دارد. در اوایل دهه 50، کرج مثل حالا گسترش پیدا نکرده و آباد نبود و 
رفت و آمد به زندان قزل حصار دشوار بود. فضای کلی زندان قزل حصار که زندانی 
نوساز محسوب می شد، به این صورت بود: از درِ اصلی زندان وارد حیاط یا به عبارت 
بهتر محوطه بسیار وسیع زندان می شدیم. این محوطه را که طی می کردیم به 
ساختمان زندان می رســیدیم. دری بود که از آن وارد راهرویی می شدیم که به 
هشتی بزرگ زندان می رسید. قسمت اداری زندان یعنی دفتر رئیس، معاون، 
نگهبان ها و کارکنان در این هشتی قرار داشت. از سمت جنوب هشتی وارد سالن 
اصلی زندان می شدیم که این سالن خیلی بزرگ و طولانی بود. در سمت چپ 
آن، یازده بند زندان قزل حصار قرار داشت و در سمت راست سالن، سرتاسر دیوار 
بود که پنجره های آن به محوطه بسیار وسیع زندان باز می شد. ترتیب بندها به 
این صورت بود: بند یک )بهداری زندان(، بند دو )بند زندانیان سیاسی(، بند سه 
)دارالتادیب( بندهای چهار تا یازده به زندانیان جرایم غیرسیاسی بالای ۱۸ سال 
اختصاص داشت که بر اساس طبقه بندی جرایم، در هر کدام از این هشت بند، 
زندانیان یکی از جرایم به سر می بردند؛ مثلا معتادین در یک بند، سارقین در یک 

بند، قاتلین و آدم کش ها در یک بند و... بودند.)انتخاب(

ازآخورهایقزلقلعهتاموشهایعشرتآباد!
جزئیات مفصل از زندان های تهران در دوره پهلوی از زبان یک زندانی کارکشته چپ 

مرتضی کلیلی ��قاب��

��یادداشت

��ترند

نظرسنجی: بیش از نیمی از مردم 
ایران از زدن ماسک خسته شده اند

به گزارش ایرنا از روابط عمومی پژوهشــگاه فرهنگ، هنر 
و ارتباطات وزارت فرهنگ و ارشــاد اسلامی، آخرین موج 
نظرسنجی تلفنی این پژوهشگاه در خصوص کرونا در تاریخ 
۹ تا ۱۹ مهر ۱3۹۹ با تعداد نمونه ۲0۲4 پرسشــنامه در 
سطح کشور )شهری و روســتایی( و از افراد بالای ۱۸سال 

انجام شده است.
براساس این نظرسنجی، در سوالی از پاسخگویان پرسیده 
شده: »به نظر شما کدامیک از دستورالعمل های بهداشتی 
مربوط به کرونا سخت تر و خســته  کننده  تر است؟« 5۲.5 
درصد افراد از زدن ماسک خسته شده  اند. پس از این مورد به 
ترتیب افراد پاسخگو این موارد را انتخاب کرده  اند: شستن 
وســایل خریداری شــده از بیرون )با فراوانی ۲0 درصد(، 
رعایت فاصلــه اجتماعی )با فراوانی ۱۸ درصد(، شســتن 
مکرر دست ها )با فراوانی ۱4 درصد(، استفاده از دستکش )با 
فراوانی ۱3 درصد( و همراه داشتن الکل یا هرگونه اسپری 

ضدعفونی کننده )با فراوانی ۱۱درصد(.
در این نظرسنجی، منابع پیگیری اخبار کرونایی نیز مورد 
پرسش قرار گرفته که براســاس آن 65 درصد پاسخگویان 
اعلام کرده  اند بیشتر از طریق رادیو و تلویزیون ایران اخبار 
مرتبط با ویروس کرونا را به دست می آورند. ۲۱ درصد افراد 
پاسخگو نیز بیشتر از شبکه های اجتماعی پیگیر اخبار این 
بیماری فراگیر هســتند. بعد از این دو رسانه، شبکه  های 
ماهواره  ای، خبرگزاری ها و ســایت  های اینترنتی از دیگر 
منابع کسب خبر در این حوزه هستند. ۸.4 درصد نیز اعلام 

کرده  اند خبرهای کرونایی را پیگیری نمی کنند.
در مقایسه نتایج ســه موج نظرسنجی پژوهشگاه فرهنگ، 
هنر و ارتباطات، در بین شهرنشینان میزان پیگیری اخبار 
از طریق رادیو و تلویزیون کاهش پیدا کرده و از 6۸.3 درصد 
در فروردین، به 6۲.۹ درصد در مهر ۹۹ رســیده است. از 
سوی دیگر میزان مراجعه به شــبکه  های اجتماعی برای 
کسب اخبار کرونا نسبت به فروردین ۹۹ افزایش یافته و از 

۲0.3 درصد به ۲4.۲ درصد رسیده است.
رعایت دســتورالعمل های بهداشــتی از دیگر موضوعات 
مورد سنجش بوده است که براســاس یافته های به دست 
آمده 4۲ درصد افراد اعلام کرده  انــد مثل روزهای اول این 
دســتورالعمل ها را رعایت می کنند. ۲۸ درصد نیز گفته اند 
بیشتر از روزهای اول شــیوع کرونا، این دستورالعمل ها را 
رعایت می کنند. اما ۱6 درصد پاسخگویان به پروتکل های 
بهداشتی نسبت به روزهای اول اهتمام کمتری می  ورزند. 
 ۹درصد پاسخگویان هم از دســتورالعمل-های بهداشتی 
خسته شــده  اند ولی همچنان به رعایت آنان توجه دارند. 
4 درصد افراد پاســخگو نیز اعلام کرده  انــد از روزهای اول 
شــیوع کرونا در ایران تاکنون توجهی بــه این پروتکل ها 
نداشــتند. در نهایت یك درصد افراد پاســخگو از رعایت 
دســتورالعمل های بهداشتی خسته شــده و دیگر آنها را 

رعایت نمی کنند.
به استناد این نظرســنجی، ۷۲ درصد افراد براین باورند در 
خصوص خطرات کرونا اغراق کمی شــده و تنها ۹ درصد 
پاسخگویان خلاف این نظر را داشته و معتقدند در خصوص 
خطرات کرونا اغراق شده اســت. ۱5 درصد افراد پاسخگو 
نیز اعلام کرده  اند تا حدی درباره آسیب های ویروس کرونا 

زیاده  گویی شده است.

انتخابات آمریکا، عید بیعت، 
زلزله و کرونا

10 پست پربازدید ویکی پدیای فارسی روز 5 آبان:
۱. انتخابات ریاست جمهوری ایالات متحده آمریکا )۲0۲0(

۲. یک مقاله غیراخلاقی
3. مجله شارلی ابدو

4. هالووین
5. محمدرضا پهلوی 

6. یک مقاله غیراخلاقی
۷. مجمع گزینندگان )ایالات متحده آمریکا(

۸. مریم و میتیل
۹. محمدامین حاج محمدی

۱0. سریال پس از باران

13 موضوع داغ توئیتر از روز شنبه تا ساعت 12 عصر 
سه شنبه )برگرفته از صبا رسانه(:

۱. عید بیعت ۲. رائفی پور 3. بانوی گیلانی، تذکر لســانی 
وظیفه همگانی 4. ایران 5. هشتگ های اپوزیسیون )هفت 
آبان، رژیم ســابق، محجوبی( 6. مهرداد سپهری ۷. کرونا 
۸. دختر آبادانی ۹. بهرام بیضایی ۱0. بگو ماسک بزنه ۱۱. 
بورس ۱۲. هشتگ حمایتی از گروه های موسیقی کره ای ۱3. 

تمدید کنکور نظام قدیم  

9 موضوع که بیشــترین میزان رشد جست وجوی 
گوگل چهار روز اخیر را داشتند: 

۱. زلزله تهران ۲. شهادت امام حســن عسکری 3. ریحانه 
پارسا و پویان مختاری 4. بارســلونا در برابر رئال مادرید 5. 
سعید آقایی 6. فردا تعطیل است ۷. پخش زنده شبکه 3 ۸. 

فینال لیگ قهرمانان آسیا ۹. عصر ایران 

پنج پســت پربازدید تلگرام فارســی )بر اساس 
اطلاعات سامانه تلگرافی( در روز پنجم آبان:

۱.  محدودیت های کرونایی در 43 شهرستان )۲.۹۷ میلیون 
بازدید در ۸5۹ کانال(

۲. نتایج کنکور کارشناســی ارشــد ۹۹ اعلام شد )۲.66 
میلیون بازدید در ۱054 کانال(

3. آخرین آمار کرونا )۲.6۱ میلیون بازدید در ۱۱۲۷ کانال(
4.  تحریم های جدید صنعت نفــت )۲.3۷ میلیون بازدید 

در 65۱ کانال(
5.  چه درجه حرارتی کرونا را نابود می کند؟ )۲.۱۷ میلیون 

بازدید در ۷۱۸ کانال(

  
مردم از آخرین ساعات کار این رستوران در نزدیکی برج ایفل لذت می برند. در محدودیت های 

جدید مقرر شده که رستوران ها و کافه ها باید راس ساعت 9 بسته باشند و از آن ساعت تا
6 صبح در شهر قرنطینه برقرار می شود.

   زود قضاوت نکنیم. شاید شغل نمایندگی شغل خسته کننده ای است، شاید صندلی های 
مجلس راحت نیست و شاید هزار احتمال دیگر. عکس از جلسه دیروز مجلس. مقداد مددی، 

عکاس تسنیم آن را گرفته است.

   طرح مشترک امنیت سلامت محور در سطح شهر تهران از ظهر سه شنبه 6 آبان 1399 با حضور سردار حسین رحیمی، فرمانده انتظامی 
پایتخت و دکتر علیرضا زالی، فرمانده ستاد مقابله با کرونا در ستاد فرماندهی پلیس تهران آغاز شد. فرمانده انتظامی پایتخت در حاشیه اجرای 

این طرح گفت: در خصوص تدابیر ابلاغی پلیس با تمام توان و استفاده از ظرفیت پلیس راهور، پلیس پیشگیری، یگان امداد، گشتی ها و حتی 
حدود 50 گشت امنیت اخلاقی برای کمک به سلامت و اجرای مصوبات ستاد ملی کرونا حضور فعال دارد و تا این لحظه به 363 هزار نفر که ماسک 

نزده بودند تذکر دادیم. عکس از مهدی مریزاد، فارس 

    شهید پاسدار خلیل رونده از نیرو های تیپ مکانیزه امام زمان )عج( حین انجام ماموریت در مرز های 
شمال غرب کشور به درجه رفیع شهادت نائل شد. پیکر این شهید سه شنبه 6 آبان 1399 با حضور مردم در 

وادی رحمت تبریز تشییع شد. عکس از بهزاد عزیزپور، باشگاه خبرنگاران جوان

   
بلاروس؛ 
تظاهرات ها و 
تجمعات بدون 
ترس از کرونا ادامه 
دارد. عکس از 
رویترز 

   
تصویری از 

تقابل 
تظاهرات کنندگان 
و نیروهای امنیتی 
در بغداد، عکس از 

رویترز 

   
مراسم روز جهانی جودو با حضور 100 جودوکار نونهال 
در میدان آزادی برگزار شد. شرکت کنندگان با 
شعارهایی از قبیل من به المپیک 202۸ می اندیشم، 
قوانین برابر برای کشورها، جودو ایران را بازگردانید، 
جودو در ایران زنده است، خواهان رفع تعلیق 
ناعادلانه فدراسیون جودو ایران توسط فدراسیون 
جهانی شدند. عکس از سعید زارعیان، برنا  

   
دو تیم آث میلان و آ اس رم از هفته پنجم سری آ ایتالیا، 
مقابل هم قرار گرفتند که این دیدار با تساوی سه بر سه به 
پایان رسید. این صحنه گل اول بازی است که ابراهیموویچ 
آن را به ثمر رساند. او گل سوم میلان را هم از روی نقطه 
پنالتی زد و گل سوم رم نیز بر اثر اشتباه او توسط بازیکن 
رم به ثمر رسید و زلاتان در واقع پاس آن گل را هم داد. 
عکس از باشگاه خبرنگاران جوان به نقل از منابع خارجی 

   
مینگ وانژو، مدیر مالی و دختر موسس شرکت هوآوی که دو سال پیش به اتهام نقض 
تحریم های ایران و با درخواست استرداد وی از سوی آمریکا در کانادا بازداشت شد، 
منزل خود در ونکوور را ترک می کند تا در یک دادگاه شرکت کند. او به شرط استفاده 
  AFP از  پابند الکترونیکی، آزاد شده است. عکس از

  قاب  تاریخ1
كاروانسراي 
كامرانیه در 
رشت سال 

1274)عكس هاي 
زیرخاكي(

  قاب  تاریخ4
خط تولید رنو 5 اتومبیل سواري رایج در دهه 

60 و 70. عكس سال 67 گرفته شده است.
)گتي ایمیجز(

  قاب 
مشاهیر

به وقت آبان 
6۸. بهروز 

سلطانی، اکبر 
مالکی، مصطفی 
اردستانی، ناصر 
ابراهیمی، اکبر 
خانزاد و علی 

پروین در اردوی 
تیم ملی در 

کویت.)فدراسیون 
تاریخ و آمار 

فوتبال ایران(

  قاب  تاریخ2
عالي قاپو، شاهكار دوران صفویه در نمایي كمتر دیده شده در زمان قاجار

  قاب  تاریخ3
بازار تهران سال 1372)از صفحه علي ملیحي(

    روستای زیبای واریان کرج، در بخش شرقی سد امیر کبیر)کرج( و در حدود 25 کیلومتری از 
ابتدای جاده چالوس واقع شده است. این روستا قبل از احداث سد کرج در بستر کنونی دریاچه سد کرج 

قرار داشت. پس از پی ریزی سد امیرکبیر، تنها راه ارتباطی به ده واریان گذر از دریاچه سد کرج با قایق 
است. عکس از زینب حمزه لویی، خبرگزاری صداوسیما 
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ک 
کمی

 
   

جنگ سرد جدید است ولی کسی که دارد با آتش جنگ را گرم می کند، رئیس جمهور چین است و کسی که از سرما در حال یخ زدن، ترامپ. کنایه 
از اینکه از تنش های آمریکا و چین، چین سود برده است. 

خوش شانسی ایمی برت
نامزد مورد نظر ترامپ برای دیوان عالی آمریکا تایید شد

ترامــپ کار خــودش را کــرد و قاضــی تندرو 
جمهوری خواه را به دیــوان عالی ایالات متحده 
فرســتاد. دورانی جدیــد برای نظــام حقوقی 
آمریکااســت چرا که حالا جمهوری خواهان در 
این دیوان در اکثریتند و آنها مادام العمر در این 

جایگاه باقی خواهند ماند. 
ایمی برت در حالی انتخاب شده که دموکرات ها 
اصرار داشتند ترامپ تا پایان انتخابات دست به 
انتخاب قاضی نزند. اما نتوانستند حریف او شوند 
و سر آخر یکی از نزدیک ترین چهره ها به دونالد 
ترامپ و زنی که به زن ســتیزی و دیدگاه های 
تندروانه اش در آمریکا مشهور است، راهی دیوان 

عالی شد.
به نظر می رســد که حضور ایمی برت در کرسی 
دیوان عالی آمریکا و در وضعیتی که ترامپ سعی 
دارد با مطرح کردن موضــوع تقلب در انتخابات 
کار را به دیوان عالی بکشــاند، ممکن اســت به 
کمک ترامــپ برای باقی ماندن در کاخ ســفید 
بیانجامد. امری که دموکرات ها به شــدت از آن 

وحشت دارند.
سنای تحت کنترل جمهوری خواهان آمریکایی، 
خانم »ایمی برت« را برای کرســی مادام العمر 
دیوان عالی آمریکا بــا ۵۲ رای موافق مقابل ۴۸ 
رای مخالف تایید کرد. او ســومین نامزد دونالد 
ترامپ برای نشستن بر عالی ترین کرسی قضاوت 
در آمریکاست. ورود قاضی ایمی برت محافظه کار 
به دیوان عالی آمریکا دســتاوردی برای دونالد 
ترامــپ، رئیس جمهــوری آمریکا در آســتانه 
انتخابات به شــمار می رود. کل دموکرات های 
ســنا با ایمی برت مخالفت کردند. با این حال او 
جانشین خانم روث بیدر گینزبرگ می شود که 

ماه گذشته بر اثر ابتلا به سرطان درگذشت.
ســناتورهای دموکرات که امیدی به کسب رای 
مخالف و توقف جریــان رای اعتمــاد به ایمی 
برت نداشــتند، عصر دوشــنبه تلاش کردند با 
سخنرانی های طولانی، جلسه رای گیری را تا حد 

ممکن به تاخیر بیاندازند.
با این حال، در پایان جمهوری خواهان که با ۵۳ 

کرسی اکثریت مجلس ســنا را در دست دارند 
توانستند با ۵۲ رای موافق ایمی برت را به عنوان 
ششــمین قاضی محافظه کار راهی دیوان عالی 

این کشور کنند.
ســوزان کالینز، ســناتور اهل ایالت مین، تنها 
جمهوری خواهــی بود که در کنار ۴۷ ســناتور 
دموکرات دیگر به گزینه ترامپ برای دیوان عالی 
آمریکا رای منفی داد. حــال یک اکثریت ۶ به ۳ 

محافظه کار در این دیوان تشکیل شده است.
دونالد ترامپ که مراســمی را به مناســبت این 
پیروزی در کاخ سفید برگزار کرد، در کمپین های 
خود به سنا تاکید می کرد تا پیش از سوم نوامبر 
باید ایمــی بــرت را تایید کننــد. تاکنون هیچ 
نامزدی برای این دیوان نزدیک به زمان انتخابات 

ریاست جمهوری تایید نشده بود.
ایمی برت دقایقــی بعد از کســب رای اعتماد 
به عنوان قاضی القضات جدیــد دیوان عالی به 
کاخ ســفید رفت و در حالی که دونالد ترامپ در 
کنار او حضور داشــت، در برابــر قاضی القضات 
کلارنس توماس، سوگند یاد کرد. او می تواند از 
سه شنبه در جلســات دیوان عالی آمریکا حاضر 
شود، هر چند حق رای دادن به پرونده هایی که 
پیش از آن رســیدگی به آنها آغاز شده را ندارد. 
دموکرات هــا، اقدام جمهوری خواهــان در اوج 
رقابت های انتخاباتی را ریــاکاری می دانند. این 
اتهام زنی از آنجا نشــات می گیرد که اگر نتیجه 
انتخابات آمریکا بسیار نزدیک شده و مسئله به 
دیوان عالی کشیده شــود، ایمی برت یکی از ۹ 
قاضی دیوان عالی خواهد بود که می تواند درباره 

سرنوشت انتخابات تصمیم گیری کند.
بــا ایــن حــال قاضــی بــرت در زمانــی که 
رئیس جمهوری آمریکا در کنار او ایســتاده بود، 
در سخنانی کوتاه از ترامپ و فرایندهای سیاسی 
اعلام اســتقلال کرد. او گفت: سوگندی که من 
امشب رســما یاد کردم بدین معناست که من 
وظایفم را به دور از هرگونه تــرس یا ارجحیت 
و به شــکلی مســتقل از جناح های سیاســی و 

ترجیح های شخصی ام انجام می دهم.

رامتین لطیفی | سرانجام روند اتفاقات چند 
روز گذشته آمریکا شاهدی بر این ادعا شد که 
نتایج نظرسنجی ها و پیش بینی های متعددی 
که موسسات افکارسنجی و آماری ظرف چند 
ماه گذشته در آن خبر از پیروزی قطعی و آسان 
بایدن می دادند، بیش از پیش زیر سوال برود. 
به روزهایی از انتخابات رسیدیم که رقابت  میان 
دو نامزد بسیار نزدیک، حســاس و غیر قابل 

پیش بینی شده است.
با مشــارکت لحظــه آخری سفیدپوســتان  
کم سواد، روســتایی ها و حاشیه نشین ها که 
اغلب حامیان ترامپ هستند، تقسیم بندی آرا 
در ایالت های شناور و حساس تغییر محسوس 
و معناداری کرده است. خبر بد و نگران کننده 
برای حامیــان بایدن و حــزب دموکرات این 
اســت که دونالد ترامپ در ایالــت فلوریدا و 
ویسکانســین از بایدن پیشــی گرفته است 
و احتمــالا ۳۹ رای الکتــرال از آرای الکترال 
ایالت های شناور و حســاس به ترامپ تعلق 
خواهد گرفت. در مقابل حــزب دموکرات در 
روزهای اخیر توانســته اســت با مشارکت و 
حضور باراک اوباما در یــک تیزر تلویزیونی و 
بهره گیری از قدرت و نفوذ او در بسیج کردن 
مردم، از جوانــان و آرای مردد برای حضور در 
انتخابات به نفع بایدن دعوت کند و مشارکت 
در انتخابــات را بالا ببرد. تاکنــون حدود ۶۰ 
میلیون نفر رای خود را ارســال کــرده  یا به 
صندوق ها ریخته اند که ۲۵ درصد آنها، یعنی 
حدود ۱۵ میلیون نفر در انتخابات گذشــته 
شــرکت نکرده بودند و این افراد به طور غالب 
حامیان بایدن و حزب دموکرات هستند و این 
خبر خوبی برای کمپین بایدن است. همچنین 

با توجه به آرایی که تاکنون ارسال شده  است، 
پیروزی بایــدن در میشــیگان قطعی به نظر 
می رسد، به علاوه بایدن توانسته   اکثریت رای 
در کارولینای شمالی را هم به خود اختصاص 
دهد. در نتیجــه بایدن نیــز ۳۱ رای از آرای 
الکترال ایالت های شــناور و حساس را از آن 
خود کرده اســت.  به نظر می رســد در ادامه 
مســیر رای الکترال آریزونا بــه ترامپ و رای 
الکترال پنســیلوانیا به بایدن تعلق بگیرد اما 
باید ایــن نکته را در نظر داشــت که ترامپ و 
کمپین او بــا تمرکز بر تبلیغــات منفی علیه 
طرح های بایــدن در ایالت های حســاس در 
حال تغییر نظر مردم نســبت به او هســتند. 
برنامه های اقتصادی بایدن که شامل افزایش 
مالیات، جایگزین نمــودن انرژی های پاک و 
تجدیدپذیر به جای ســوخت های فسیلی و 
تعطیلی فرکینگ می شود در ایالت هایی مانند 
پنســیلوانیا می تواند در لحظات آخر به نفع 

ترامپ تمام شود. 
به علاوه با بررســی میزان محبوبیت دو نامزد 
در ایالت های شناور و حســاس در می یابیم 
که این اتفاق چندان هم دور از ذهن نیســت. 
به جز میشــیگان که محبوبیــت و مقبولیت 
بایــدن در روزهای اخیر هــم در آن افزایش 
داشته اســت، او در پنج ایالت دیگر در حالی 
با کاهش محبوبیت و مقبولیت دست و پنجه 
نرم می کند که ترامپ با شیب تندتری نسبت 
به او در حال پیشرفت و جای دادن خود در دل 

رای دهندگان است.
عجیب ترین اتفاق روزهای گذشته این بود که 
تمرکز ترامپ و کمپینش برای کســب آرای 
الکترال ایالت های شناور و حساس سبب شد 

که آنها از ایالت اصلی جمهوری خواهان یعنی 
تگزاس غافل شوند. افزایش بحران کرونا و نیز 
ایجاد تعمدانه شرایط سخت برای رای  دادن 
لاتین تبارهــا و رنگین پوســتان در این ایالت 
سبب شد تا در آخرین نظرسنجی ها بایدن در 
تگزاس از ترامپ سبقت بگیرد. آمار حاکی از 
آن اســت که تا کنون در میان افرادی که رای 
خود را ارسال کرده یا به صندوق ها ریخته اند، 
۶۹ درصــد از لاتین تبارها و رنگین پوســتان 
و ۵۱ درصــد از کل رای دهنــدگان در ایــن 
ایالت به بایدن رای داده اند و ممکن اســت با 
ادامه یافتن این روند، ترامپ مهم ترین ایالت 
جمهوری خواهان را به بایــدن ببازد. کمپین 
بایدن هم با حسن استفاده از این اتفاق طوری 
برنامه ریزی کرده که   معاون جو بایدن، کامالا 
هریس که خود سیاه پوســت و مهاجر است و 
نیز از مقبولیت خاصی بین مهاجران برخوردار 
است، به تگزاس سفر کند و اهالی این ایالت را 
بیش از پیش برای رای دادن به بایدن ترغیب 
کند. اگر فرض کنیم بایدن به جز میشــیگان 
که پیروزی در آن قطعی به نظر می رسد، پنج 
ایالت شناور و حساس دیگر را به ترامپ واگذار 
کند و در ادامه تنها تگــزاس را ببرد روی هم 
رفته ۵۴ رای الکترال دیگر را از آن خود خواهد 
کرد. با توجه به اینکه تاکنون ۲۱۶ رای الکترال 
برای بایدن قطعی به نظر می رسد، او می تواند 
با کسب این ۵۴ رای، آرای الکترال خود را به 
۲۷۰ برســاند و برنده رقابت ها شود. رقابت ها 
همین قدر که می بینید نزدیک، شانه به شانه 
و حساس اســت و پیش بینی اتفاقات بسیار 
سخت شده و هر روز آبستن حوادثی است که 

می تواند نتیجه را تغییر دهد.
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پیروز شدن به مویی بند است
رقابت ترامپ و بایدن بسیار نزدیک شده است

     
  کیوسک

وال استریت ژورنال با چاپ عکسی 
از سوگند برت، قاضی جدید دیوان 
عالی آمریکا نوشته او این دادگاه را به 
مسیری جدید خواهد کشاند. 

اعتراضات جدید بغداد، سعودی ها را 
شادمان کرده و عرب نیوز چاپ جده آن را 

به عکس یک خود تبدیل کرده است. 

پدر بریتنی اجازه ازدواج با 
سام اصغری را نمی دهد
میکاپ آرتیست بریتنی اسپیرز در 

مصاحبه با نشریه US عنوان کرد قرارداد 
نظارت و کنترل پدر بریتنی روی امور 

مالی و شخصی او چیزی شبیه داستان 
سریال سرگذشت ندیمه است و به او اجازه 

ازدواج با دوست پسرش سام اصغری و 
داشتن فرزندی از او نمی دهد. او گفت: »ما 

راجع به چیزی مثل داستان سرگذشت 
ندیمه صحبت می کنیم که به او اجازه 

بچه دار شدن نمی دهند. من نمی خواهم 
وارد جزئیات بشوم اما فقط این را به شما 

می گویم که اگر بریتنی کنترل نمی شد 
احتمالا با سام اصغری ازدواج کرده و قطعا 
تا الان صاحب فرزندی شده بود.« )سلب 

مگزین(

ون
و ز

یل

  سایت نگار   

آغاز دوباره حج عمره، استفاده امارات از خط لوله ایرانی برای انتقال نفت و ...
   تنش در ایتالیا به خاطر محدودیت های جدید کرونایی؛ در ایتالیا، مخالفان به 
فاصله کوتاهی پس از اجرایی شــدن محدودیت های تازه مقابله با کرونا، در نقاط 
مختلف این کشور به خیابان آمدند. اعتراض ها در برخی نقاط به خشونت کشیده 
شده است. اعتراض ها چند شــهر بزرگ ایتالیا را فراگرفته اســت. این تظاهرات 
بلافاصله پس از اجرایی شدن دستور دولت مرکزی مبنی بر تعطیلی رستوران ها، 
بارها، سالن های ورزشی و سینماها در ساعت شش بعداز ظهر به وقت محلی آغاز 
شد. دولت می گوید وضع محدودیت های تازه برای مقابله با موج دوم شیوع کرونا 
ضروری است. در بسیاری از مناطق مقررات منع رفت وآمد شبانه برقرار شده است، 
از جمله لومباردی که شهر میلان در آن است. در میلان مردم شعار آزادی، آزادی، 
آزادی سر دادند و با پلیس درگیر شدند. برای پراکندن معترضان از گاز اشک آور 
استفاده شد. این شهر پایتخت لومباردی است که به طور ویژه توسط ویروس کرونا 
آسیب دیده است. در حدود ۱۲ شهر دیگر از جمله رم و پالرمو هم اعتراضاتی رخ 
داده است. معترضان در شهر تورین به ســمت پلیس بمب های دست ساز آتش زا 
پرتاب کردند. درحالی که قرنطینه سراسری اوایل سال جاری به طور مسالمت آمیز 
رعایت شــده بود، اما این بار مردم اقدامات تازه دولت را پس زده و بعضا دست به 
واکنش تند زده اند. مشــاغل کوچک اســتدلال می کنند که هنوز در حال ترمیم 
خسارات ناشی از قرنطینه ماه های اول شیوع هستند و محدودیت های تازه می تواند 

در حکم ورشکستگی کار و کاسبی آنها باشد. )بی.بی.سی(

   عمره از 11 آبان آغاز می شود؛ عربستان ســعودی از اول نوامبر )۱۱ آبان( به 
زائران خارجی اجازه اجرای مراســم حج عمره را می دهد. این به معنای ۲۰ هزار 
زائر و ۶۰ هزار نمازگزار در روز است. به گزارش آرگوس مدیا، مقامات عربستان در 
ماه مارس حج عمره را متوقف کردند که باعث شد تعداد زائران حج در ماه جولای 
)اولین ماه تابســتان( در بحبوحه همه گیری ویروس کرونا کاهش چشــمگیری 
داشته باشد. عربستان از اوایل ماه جاری به  تدریج حج عمره را آزاد کرد. عربستان 
از ابتدای ماه نوامبر به زائران داخلی و خارجی اجازه اجرای مراسم حج را با ظرفیت 
کامل می دهد. تنها زائران بین ۱۸ تا ۵۰ سال اجازه ســفر به عربستان برای حج 
عمره را دارند و باید قبل از ورود به این کشور جواب تست کرونای آنها منفی باشد. 
تمام زائرانی که از خارج از عربســتان می آیند به مدت سه روز قرنطینه می شوند. 
مقامات عربستان اعلام کردند با شرکت هواپیمایی »سعودی عربین« برای فراهم 
کردن ظرفیت کافی برای ورود زائران هماهنگ کرده اند. آغاز حج عمره برای زائران 
بین المللی و افزایش تدریجی پروازهای مسافرتی از ماه آینده در عربستان، باعث 

افزایش تقاضا برای سوخت در این کشور می شود. )ایسنا(

   آریانا سعید کرونا گرفت؛ آریانا ســعید از خواننده های معروف افغانستان در 
صفحه اینستاگرام خود از ابتلا به ویروس کرونا خبر داده است. حسیب ساعد، نامزد 
خانم سعید و ادمین صفحه او شب گذشــته در یک پست اینستاگرامی نوشته که 

او درحال حاضر در قرنطینه به سر می برد و در حال استراحت است. )بی.بی.سی(

   چه کشورهایی می خواهند با اسرائیل صلح کنند؟ روزنامه یدیعوت آحارونوت 
نوشت، کشــورهایی که کاندیداي برقراری روابط با رژیم صهیونیستی هستند و 
دونالد ترامپ، رئیس جمهوری آمریکا نامی از آنها نمی برد، عبارت از مراکش، عمان، 

قطر، نیجر و عربستان هستند. )ایسنا(

   توافق امارات و اسرائیل برای استفاده از خط لوله ایرانی؛ امارات متحده عربی 
و اسرائیل به تازگی توافق نامه  ای برای اســتفاده از خط لوله نفت ایلات- اشکلون 
امضا کردند. به گزارش فایننشال تایمز، این توافق نامه باعث می شود امارات نفت 
خام خود را از طریق این خط لوله، بدون نیاز به عبور از کانال سوئز، از دریای سرخ 
به دریای مدیترانه منتقل کند. این خط لوله بندر ایلات در جنوب اسرائیل )شمال 
دریای سرخ( را به بندر اشکلون اسرائیل در دریای مدیترانه متصل می کند. این خط 
لوله سال ها قبل )۱۹۶۹( به صورت مشــترک توسط ایران و اسرائیل ساخته شد. 
ایران سهم ۵۰ درصدی در ســاخت و مالکیت این خط لوله دارد، اما بعد از انقلاب 
۵۷، اسرائیل سهم ایران را توقیف کرد. این خط لوله ۲۵۴ کیلومتر طول دارد. دولت 
ایران درباره این خط لوله، از اسرائیل شکایت کرده و خواهان دریافت سهم خود از 
این خط لوله است. پس از دو دهه داوری و قضاوت، دادگاه سوئیس در سال ۲۰۱۶ 
حکم داد که اسرائیل برای توقیف این خط لوله، بیش از یک میلیارد دلار به ایران 
بدهکار است، اما اســرائیل از پرداخت این مبلغ به کشور دشمن خودداری کرده 

است. )عصرایران(

   وزیر دفاع قره باغ زخمی شد؛ منابع رسانه ای ارمنستان بامداد روز سه شنبه، ۲۷ 
اکتبر از زخمی شدن وزیر دفاع حکومت خودخوانده منطقه قره باغ در جبهه جنگ 
با آذربایجان خبر دادند. به گزارش شبکه تلویزیونی »الحدث« به نقل از خبرگزاری 
»ارمن پرس«، وزیر دفاع دولت خودخوانده قره باغ طی درگیری در جبهه جنگ با 
نیروهای آذربایجان زخمی شده است. طبق این گزارش مقامات قره باغ یک فرمانده 

دیگر را به عنوان جانشین وزیر دفاع تعیین کرده اند. )العربیه(

   7 کشته در نتیجه انفجار در یک مدرسه مذهبی در پاکستان؛ در نتیجه انفجار 
در یک مدرسه مذهبی در شهر پیشــاور در غرب پاکستان، دستکم ۷ تن کشته و 
ده ها تن زخمی شدند. به گزارش رویترز، یک مقام پلیس پاکستان گفت: این انفجار 
در مدرسه ای قرآنی و مذهبی و حین جلسه تدریس رخ داد. منابع بیمارستانی نیز 
اعلام کردند که  ۷۰ تن در این انفجار زخمی شــدند که حال برخی از آنها وخیم 

است. )ایسنا(

   عملیات بزرگ مقابله با قاچاق انسان در آمریکا؛ در جریان یک عملیات  مبارزه 
با قاچاق انسان در ایالات متحده ۱۷۹ نفر دستگیر شدند. در این عملیات گسترده 
۱۰۹ قربانی قاچاق انسان از جمله ۴۵ کودک که گزارش مفقودی آنها پیش تر اعلام 

شده بود، نجات یافتند. )ایندیپندنت(

پنج کشور با بیشترین میزان افزایش متوفی )بیست و ششم اکتبر( پنج کشور با بیشترین میزان افزایش مبتلا )بیست و ششم اکتبر(

529 آمریکا 69841 آمریکا

505 هند 36838 هند

405 آرژانتین 26771 فرانسه

337 ایران 20890 بریتانیا

288 برزیل 17440 سوئیس

جنجال جدید شوهر کاردی بی

روز دوشنبه، آفست، همسر کار دی بي به همراه پسر عموی او که 
در یک ماشین بودند، توسط پلیس به اتهام حمل سلاح و نشانه 

گرفتن آن به سمت مردم متوقف شدند  و مورد بازرسی قرار 
گرفتند. پلیس در بیانیه  جدیدی عنوان کرد آفست دقایقی پس 

از بازداشت آزاد شده اما پسر عموی کاردی بی به جرم حمل سلاح 
دستگیر شده و ساعاتی بعد با وثیقه 35 هزار دلاری آزاد شد. با 
این حال ویدئوهایی از دعوای شدید کاردی بی با افسران پلیس 

در زمان بازداشت همسرش آفست منتشر شده که در آن با فریاد 
می گوید »این شوهر من است. او مسلح نیست!« )سلب مگزین(
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سگ ژرمن، کودک دو ماهه را کشت 
  حادثه روز

روز دوشنبه در ویرجینیای آمریکا یک کودک دو ماهه، پس از حمله یک سگ ژرمن شپرد 
کشته شــد. دختر دو ماهه، با پدر و مادرش خوابیده بود اما بعد از اینکه پدر و مادر بیدار 
شدند متوجه جراحتی شدند. سگ خانواده در آن نزدیکی بود و آنها فهمیدند که این سگ، 

باعث این جراحت شده و نوزاد را به نوعی کشته است. 
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